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سرمایه گذاران کدام بازار بیشترین زیان را دیدند؟
سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه تشریح کرد
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در دیدار رؤسای مجالس ایران و صربستان صورت گرفت
 تاکید بر حمایت  ایـران و صربستان

 از یکدیگر در مجامع بین المللی

 قولنامه ها بستری برای پیش فروش یک واحد مسکونی به چند نفر
معاملات قولنامه ای یا ابزار کلاهبرداری؟
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آقای تاریخ در رسانه
حمید حاجی زاده کیهان از قول آقای برمهنی ، معاون ســیما، گفته است که 
به درخواســت مردم پخش مجدد ســریال مختارنامه در قالب فیلم سینمایی 

برای هفته بعد در نظر گرفته شده است.

دیدگاه

 راهبرد باکو برای قطع ارتباطات مردمی ایران
 و جمهوری آذربایجان

احمد کاظمی قطع ارتباطات مردمــی بین ایران و جمهــوری آذربایجان، 
مهمترین راهبرد خاندان الهام علی اف علیه ایران محسوب می شود.

یادداشت

آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی
شهرداری شهرقدس درنظردارد نسبت به خرید رنگ،تینر،چسب ،پیستوله،قلم مو،غلطک،شلنگ 

فنری بادی و دستکش ایمنی از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
1-برآورد اولیه: مبلغ اولیه برآورد انجام کار حدود 27/000/000/000 ریال با احتساب کسور 

قانونی و 9% مالیات بر ارزش افزوده می باشد.
2-مدت اجرای پروژه:2 ماه و دوره تضمین 12 ماه

3-تضمین شرکت در مناقصه:1/350/000/000 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا 
ضمانتنامه معتبربانکی مورد پذیرش خواهد بود.

-ارائه هرنوع چک اعم از بانکی یا تضمینی و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه،به هیچ عنوان 
قابل قبول نمی باشد.

-پرداخت تضمین شرکت در مناقصه بصورت نقدی از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد 
بانک ملی  -بنام شهرداری قدس

-مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به 
امور قراردادهای شهرداری قدس تحویل نمایند.

4-قیمت اسناد و نحوه واریز وجه:قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال)هشت میلیون ریال( 
می باشد که به حساب شماره 0105708298000 به نام شهرداری شهرقدس نزد بانک ملی و 

بصورت الکترونیکی ازطریق سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir قابل پرداخت 
می باشد.

5-مهلت خرید اسناد:مهلت خرید اسناد مناقصه از روز دوشنبه مورخ 1402/05/02 بوده و اسناد 
و مدارک مناقصه ظرف مهلت مندرج در سامانه تدارکات دولت به نشانیwww.setadiran.ir قابل 

پرداخت می باشد.
6-مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات:مهلت تحویل ضمانتنامه تا ساعت 13 روز یکشنبه 
1402/05/15 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 17 همانروز از طریق بارکذاری در سامانه 

تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد.
7-مجوز مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه: افراد حقیقی و حقوقی

8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد.
9-شهرداری در رد یاقبول پیشنهادات مختار است.

10-درصورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج درآگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 
خواهد بود.

11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/02

 نوبت دوم

روابط عمومی شهرداری شهرقدس 

 آگهی تجدید مناقصات  
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

آدرس : ارومیه -  خیابان والفجر 2 -  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

2423.059.012.8751.152.950.644-ر-02بهسازی و روکش آسفالت محور روستایی سد شهید کاظمی شهرستان بوکان1

- پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند. 
-پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری  دارای تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری HSE )اشخاص حقوقی(  از وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی)یا اداره کل استانی(
 1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1402/04/31  تا تاریخ  1402/05/07 می باشد . )فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

)www.setadiran.ir 
2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 10:00 روزسه شنبه مورخ 1402/05/17

3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز چهار شنبه ساعت 00: 08 مورخ  1402/05/18

 اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

 شناسه آگهی: 1534221
اد     اره کل راهد     اری و حمل و نقل جاد     ه ای 

استان آذربایجان غربی

فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي تأمين كالا 

شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري در نظر دارد فراخوان ارزیابی 
کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی )خرید 4 قلم در مجموع 180 دستگاه 
کولر دو تیکه( به شماره )2002093228000123( را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از 
دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر 
مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در   www.setadiran.ir آدرس
صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 
انتشار  تاریخ  مناقصه محقق سازند.  را جهت شرکت در  الکترونیکی  امضای 
فراخوان درسامانه 1402/04/28می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس 
از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه 

گران ارسال خواهد شد. حداقل امتیاز ارزیابی کیفی 50 امتیاز می باشد. 
مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: ازساعت 8:00 صبح تاریخ 
پاسخ  ارسال  مهلت   1402/05/08 14:00تاریخ  ساعت  الی   1402/04/28

استعلام ارزیابی کیفی : تا ساعت 14:00تاریخ 1402/05/22
 - خوزستان  استان  آدرس:   : گزار  مناقصه  دستگاه  تماس  اطلاعات 
شهرستان امیدیه- بلوار نفت- شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري/اداره 
 06152620897  : تلفكس   06152622683 فكس:  كالا  امور  و   تداركات 

تلفن : 06152622273 داخلي23170
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس :  41934-021 دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768
تاریخ انتشار نوبت اول :1402/05/02 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/04

 نوبت اول

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

28/ت ک آ ج/1402
شركت ملي نفت ايران

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
شناسه آگهی: 1533206شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري)سهامي خاص(

 مجمع عمومی فوق العاده و همچنین مجمع عمومی عادی سالیانه سال منتهی 
به 29 اسفندماه سال 1401 هلدینگ پتروپالایش اصفهان )سهامی عام( برگزار 
شد و پس از ارئه گزارش حسابرس و بازرس قانونی و تصویب صورت های مالی 
شرکت، تقسیم سود 900 ریال به ازای هر سهم مورد تصویب قرار گرفت. همچنین 
در مجمع عمومی فوق العاده، موافقت شد پرداخت کامل سود این هلدینگ به 

سهامداران حداکثر ظرف 4 ماه پرداخت شود.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در این مجمع که روز جمعه 30 تیرماه 
1402 با حضور بیش از 85 درصد سهامداران در سالن جلسات شهرک شهید 
محمد منتظری برگزار شد، گفت: دستیابی به سود 4٫2 میلیارد دلاری و همچنین 

کسب ضریب پیچیدگی بالای 12 چشم انداز این هلدینگ در سال 1405 است.

#  هلدینگ پتروپالایش اصفهان  ۱۱ برنامه راهبردی برای تحقق چشم 
انداز خود تعریف کرده است

 محسن قدیری با بیان این که این هلدینگ 11 برنامه راهبردی برای تحقق چشم 
انداز خود تعریف کرده است افزود: بهره گیری از هوش مصنوعی نیز به برنامه های 
راهبردی هلدینگ افزوده شد که در این رابطه معاونت هوش مصنوعی هم در 

شرکت ایجاد شده تا ساختار فرایندها با هوش مصنوعی مدیریت شود.
 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در ادامه با اشاره به این که شرکت های 
پویا«،  »سُهروردی صفاهان«، »مشعل  صُفه«،  »میردادماد  انرژی«،  ترابر  »راهبر 
»اکسیر ایرانیان» و »مُلاصدرا صفاهان« 6 شرکت تابعه تازه تاسیس این هلدینگ 
است گفت: شرکت مُلاصدرا در سال 1404 در پارک گوگردی، کودهای شیمیایی 
گوگردی تولید خواهد شد و از واردات این نوع کودها به کشور جلوگیری خواهد شد.

 قدیری افزود: شرکت راهبر ترابر انرژی بر اساس برنامه ریزی های انجام شده به یک 
شرکت حمل و نقل ریلی، زمینی و دریایی برتر ایران خواهد شد.

 وی از شرکت مشعل پویا به عنوان یک شرکت دانش بنیان و  نوآور نام برد و گفت: 
فعالیت این شرکت تولید باطری خودروهای های برقی، فست شارژها و همچنین 
تولید نیروگاه های خورشیدی است زیرا با ورود ماشین های هیبریدی، برقی و 
هیدروژنی، تغییرات زیادی در مصرف سوخت ایجاد خواهد شد و علاوه بر فعالیت 
در صنعت نفت باید در لبه فناوری هم حضور داشته باشیم تا برای شرکت سودآوری 

فوق العاده ای ایجاد کنیم.
 وی افزود: هلدینگ پتروپالایش اصفهان برای پویایی و رشد و حضور در ارزش بازار، 

حدود 450 طرح در دست اجرا دارد که 70 درصد آن ها در شرکت های تابعه و 
30 درصد دیگر در پالایشگاه اصفهان در حال اجرا است.   مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان با بیان این که طرح های کیفی سازی در حال ساخت این 
هلدینگ شامل واحد یوتیلیتی و آفسایت و تکمیل مخارج طرح جامع، واحد گوگرد 
زدایی از ته مانده برج های تقطیر )RHU(، واحد فرایند شکست کاتالیستی بستر 
سیال )RFCC(، واحد تصفیه نفت سفید )KHT( و واحد بازیابی )LPG( از 
گازهای خروجی واحد آیزومریزاسیون است گفت: پیشرفت واقعی این طرح ها به 
طور متوسط 26٫5 درصد بوده و این طرح ها نسبت به برنامه کمتر از یک درصد 

عقب است.
 قدیری افزود: واحد )RHU( پس از 14 ماه توقف دوباره فعال شد و تا سال 1404 
راه اندازی خواهد شد و ساخت واحد )RFCC( که حذف شده بود از بهمن ماه 
پارسال آغاز شده و تاکنون 9 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تا آخر سال 1404 

راه اندازی می شود.
 وی با بیان این که پالایشگاه اصفهان در حال حاضر روزانه 13 میلیون لیتر بنزین و 
همچنین 24٫5 میلیون لیتر گازوئیل با استاندارد یورو 5 تولید می کند گفت: با بهره 
برداری از طرح های کیفی سازی، میزان تولید بنزین روزانه پالایشگاه تا سال 1405 

به 21٫57 و همچنین گازوئیل به 25٫23 میلیون لیتر در روز افزایش می یابد.
 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزود: این هلدینگ تا سال 1407 سالانه 
523 هزار تن پلی ارُتان، 760 هزار تن  مکمل بنزین MTBE و 396 هزار تن 

سوخت کشتی تولید خواهد کرد.
 قدیری ادامه داد: پس از راه اندازی واحد فرایند شکست کاتالیستی بستر سیال 
)RFCC(، تولید گاز LPG  پالایشگاه به 2500 تن در روز افزایش می یابد که در 
حال حاضر شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی بیشتر از 800 تا 900 تن 
گاز LPG تولیدی پالایشگاه را تحویل نمی گیرد؛ بنابراین تمام گاز LPG تولیدی 
در زنجیره ارزش به پروپیلن تبذیل می شود و در مجموع 400 هزار تن پروپیلن 

تولید خواهد شد.
 )RFCC( وی گفت: پس از راه اندازی واحد فرایند شکست کاتالیستی بستر سیال  
ضریب پیچیدگی این هلدینگ از حدود 7  به 12٫6 ارتقاء می یابد و رتبه اول منطقه 
خواهد شد و پس از راه اندازی واحدهای پتروشیمی، ضریب این هلدینگ به 16 می 
رسد و هیچ شرکت پالایشی خاورمیانه چنین پیچیدگی ندارد و پالایشگاه اصفهان 

جزء پالایشگاهای برتر دنیا خواهد شد.

در مجمع عمومی فوق العاده و همچنین مجمع عمومی عادی سالیانه  هلدینگ پتروپالایش اصفهان تصویب شد؛

تقسيم ۹۰۰ ریال سود در مجمع عمومی هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان



در دیدار رؤسای مجالس ایران و صربستان صورت گرفت

تاکید بر حمایت  ایران و صربستان از یکدیگر در مجامع بین المللی

سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه تشریح کرد

بانک مرکزی مسئول مهار تورم می شود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      ۲ مرداد ۱۴۰۲    شماره ۱37۱

 راهبرد باکو برای قطع ارتباطات مردمی ایران
 و جمهوری آذربایجان

احمد کاظمی قطــع ارتباطــات مردمی بیــن ایــران و جمهوری 
آذربایجان، مهمترین راهبرد خاندان الهام علی اف علیه ایران محسوب 
می شود.شــنیدن این جمله شــاید برای ما تعجب برانگیز باشد به این 
دلیل که بارها شنیده ایم که خاندان علی اف و در رأس آن رئیس جمهور 
آذربایجان در اظهارات متعدد مداخله جویانــه از وضعیت آذری های 
ایران و حمایت از آنان صحبت کرده اســت. اما پرسش اصلی اینجاست 
که چرا جمهوری آذربایجان در مــراودات خود با ایران اخلال ایجاد می 

کند؟ برای پاسخ به این پرسش باید به چند نکته توجه داشت.
بیش از ۱۰ ســال اســت که ایران رژیم روادید را برای مردم جمهوری 
آذربایجان به درستی لغو کرده اســت. در این راستا هر گونه تسهیلاتی 
که برای مردم دو کشــور لازم بوده از جانب تهران ایجاد و برقرار شــده 
است. اما در طرف مقابل شــاهد هســتیم که باکو نه تنها از لغو روادید 
برای ایرانیان خودداری می کند بلکه در ســالهای اخیر شرایط را برای 
سفر شــهروندان خود به ایران دشوارتر کرده اســت. پس از استقلال 
جمهوری آذربایجان یک قرارداد تســهیل تردد مرزنشینان بین ایران 
و جمهوری آذربایجان تا شــعاع ۴۵ کیلومتری وجود داشــته که بین 
دو کشــور اجرا می شد که در سالهای اخیر شــاهد لغو آن از جانب باکو 
بوده ایم. باکو حتی حاضر نشــد قرداد تســهیل مرزی بین مرزنشینان 
دو کشور جاری باشد.در سال ۹۲ نیز که شاهد افزایش سفر شهروندان 
جمهوری آذربایجان به ایران بودیم، باکو بــه همراه تل آویو تلاش کرد 
تا حجم این سفرها کاهش یابد. حتی رژیم صهیونیستی مراکز درمانی 
را در جمهوری آذربایجان ایجاد کرد و در ادامه تســهیلاتی برای سفر 
مردم جمهوری آذربایجان به فلسطین اشــغالی ایجاد کرد. این مسائل 
نشان می دهد که خاندان علی اف از مراودات مردمی ایران و جمهوری 
آذربایجان به شدت هراسان است. به همین دلیل بود که به بهانه کرونا 
مدت ها مرز جمهوری آذربایجــان با ایران را بســتند و در پروازها نیز 
اختلال ایجاد کردند.چرا جمهوری آذربایجان دچار این تناقض شــده 
اســت؟ یعنی از یک ســو ادعای حمایت از آذری های ایران را دارد و از 
ســوی دیگر هر گونه مانع هر گونه مراودات بین تهران و باکو می شود. 

روندی که شاهد تشدید آن در ماه های اخیر هستیم.
چنین امری به هویتی جعلی بر می گــردد که دولت باکو و خاندان علی 
اف برای جمهوری آذربایجان ایجاد کرده انــد. هویتی که مبنا و محور 
اصلی آن انکار اشــتراکات تاریخی با ایران است و به طور طبیعی زمانی 
که این مراودات مردمی شکل می گیرد دروغ سازی خاندان علی اف به 
وضوح مشخص می شود. بنابراین باکو در تلاش است تا به هر نحوی که 

شده از مراودات مردمی بین دو کشور جلوگیری کند.
به همین دلیل است که برخی می گویند جریانی در دولت باکو نسبت به 
آذری های ایران کینه و نفرت دارد. زیرا آذری های ایران در طول تاریخ 
همواره پرچمدار صیانــت از مرزهای جغرافیایــی، معنوی، فرهنگی و 
تمدنی ایران عزیز بوده اند. این موضوع در قفقاز در برابر تزارهای متجاوز 
روس و همچنین ترک های متجاوز عثمانی بارها تکرار شده است.امروز 
خاندان علی اف بیم آن دارد که با گسترش مراودات مردمی، آذری های 
غیور ایران و اساســا همه ایرانیان به آن رسالتی که نسبت به قفقاز دارند 
بازگردند و چنین حساسیت هایی در افکار عمومی ایجاد شود. بنابراین 
راهکار را در قطع مراودات مردمی، بســتن مرزها و همچنین پیشــبرد 
سیاست صهیونیســتی ایران هراسی ســازمان یافته می دانند تا از این 

روش مانع نگاه مردم جمهوری آذربایجان به سمت ایران عزیز شوند.

امیر عبداللهیان در گفتگوی تلفنی با همتای اماراتی
کشورهای منطقه بدون مداخلات خارجی 

امنیت منطقه را تأمین کنند
وزیر امور خارجــه در تماس تلفنی با وزیر امــور خارجه امارات متحده 
عربی، گفت: کشــورهای منطقه می توانند بــدون مداخلات خارجی 
امنیت منطقه را تأمین کنند.حسین امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه 
کشورمان در تماس تلفنی با عبدالله بن زائد آل نهیان، وزیر امور خارجه 
امارات متحده عربی، ضمن محکومیت شــدید اهانت به قرآن کریم در 
کشورهای سوئد و دانمارک، خواســتار برگزاری نشست فوری وزرای 

خارجه کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی شد.

وزیر امور خارجه کشــورمان اهانت به قرآن کریــم را موجب جریحه 
دار شدن احساسات مسلمانان در سراســر جهان دانست و بر ضرورت 

برخورد جدی با عاملان این توهین تأکید کرد.
امیــر عبداللهیان همچنین به ســفر اخیر خود به امــارات و دیدارها و 
مذاکرات بســیار خوب و ســازنده با مقامات عالیرتبه این کشور اشاره 
کرد و اتخاذ تمهیدات لازم برای اجرایی شدن توافقات صورت گرفته را 
مورد توجه قرار داد.رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان امنیت منطقه 
خلیج فارس را برای جمهوری اسلامی ایران مهم دانست و اظهار داشت: 
کشــورهای منطقه می توانند بدون مداخلات خارجی امنیت منطقه 
را تأمین کنند.عبدالله بن زائد آل نهیان، وزیر امــور خارجه امارات نیز 
اهانت به کتب آسمانی، ادیان و اعتقادات دینی را به شدت محکوم کرد 
و از پیشنهاد وزیر امور خارجه کشــورمان برای برگزاری نشست وزرای 

خارجه کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی استقبال نمود.
وزیر امور خارجه امارات با اشــاره به سفرهای متقابل مقامات دو کشور، 
سفر اخیر امیر عبداللهیان به امارات را سفری بسیار مهم ارزیابی کرد و 

خواستار توسعه همکاری های دوجانبه در همه زمینه ها شد.
شیخ عبدالله بر توجه امارات به حل مشــکلات ایرانیان مقیم امارات و 
حل مشکل مدارس و بیمارستان ایرانیان در چارچوب مقررات موجود 

تاکید کرد.

با رای نمایندگان
برگزاری انتخابات تناسبی مجلس در تهران 

منتفی شد
با رای نمایندگان مجلس شــورای اســلامی ماده مربوط به برگزاری 
انتخابات تناســبی مجلس در تهــران از طرح اصلاح مــوادی از قانون 

انتخابات مجلس شورای اسلامی حذف شد.
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلســه علنی مجلس، گزارش 
کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها پیرامون طرح اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس شورای اســلامی را بررسی کرده و با پیشنهاد 
کمیســیون مبنی بر حذف  ماده ۹۶ الحاقی موضوع ماده ۵۳ مصوبه به 
منظور تامین نظر هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
موافقت کردند.این ماده به برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی به 
صورت تناسبی در تهران باز می گشت که محل اختلاف مجلس و هیات 

عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام بود.

یادداشت

تریبون

 سخنگوی کمیســیون امورداخلی و شوراهای مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اجرای قانون جدید انتخابات 
در اسفندماه گفت: بر اســاس قانون جدید پیش ثبت 
نام از داوطلبان در مردادماه انجام می شــود و دلایل رد 

صلاحیت افراد نیز در این دوره باید اعلام شود.
 ولی الله بیاتی ســخنگوی کمیســیون امور داخلی و 
شوراهای مجلس با اشاره به تعیین تکلیف طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه 
به اینکه هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به تناسبی شدن انتخابات تهران ایراد گرفته بود، 
در صحن علنی این مورد از طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس حذف شــد و از آنجایی که شورای نگهبان مواد 
دیگر را تایید کرده اســت، اصلاحــات قانون انتخابات 

مجلس در این دوره از انتخابات قابلیت اجرا 
دارد.

نماینده مردم تفرش و آشــتیان در مجلس 
شــورای اســلامی قانون جدیــد انتخابات 
مجلس را تشــریح کرد: یکی از تفاوت های 
قانون جدیــد انتخابات مجلس این اســت 
که از دواطلبــان نمایندگی در قــوه مقننه 

پیش ثبت نام صورت می گیرد. بــه این نحو که وزارت 
کشــور از ۷۰ تا حداکثر ۱۰۰ روز قبل از شروع ثبت نام 
الکترونیکی دستور شروع فرایند انتخابات را می دهد و 
داوطلبان ظرف مدت ۷ روز باید مدارک خود را تحویل 
دهند تا دستگاه های ذی ربط اســتعلامات مربوطه را 
انجام دهند.وی ادامه داد: وزارت علوم و فناوری مدارک 

تحصیلی را بررســی می کند، سازمان امور 
استخدامی استعفای افراد را تایید می کند و 
دادستانی کل سوابق قضایی افراد را استعلام 
خواهد کرد. بنابراین پیش ثبت نام انتخابات 
دوره دوازده مجلس مرداد ماه انجام می شود.

این نماینده مجلس توضیح داد: با انجام پیش 
ثبت نام، اشکالات در مدارک و سوابق قضایی 
پیش از ثبت نام اصلی بررسی می شــود و به داوطلب 
گفته می شــود که ثبت نام اصلی را انجام ندهد که مهر 
رد صلاحیت نخورد و برای حضور در پســت های دیگر 
به مشکل نخورد. از سوی دیگر با این اقدام از ازدحام در 
روز ثبت نام اصلی و رد صلاحیت های گسترده به دلیل 

نواقض مدارک و سوابق جلوگیری می شود.

وی بیان کرد: داشتن ۵ سال ســابقه اجرایی، آموزشی 
و پژوهشــی یا قضایی از جمله مواردی که در این دوره 
از انتخابــات باید با ارائــه گواهی معتبر لحاظ شــود. 
همچنین وزارت کشــور و شــوراهای نگهبان موظف 
شدند تا سوابق داوطلبان را روزانه به مراجع ذی صلاح 
از جمله ســازمان اطلاعات ســپاه، وزارت اطلاعات، 
ســازمان ثبت احوال، فرماندهی نیــروی انتظامی و 
قوه قضاییه ارســال کنند تا این مراجــع ظرف ۱۰ روز 
نسبت به پاســخ اقدام کنند.بیاتی با بیان اینکه دلایل 
رد صلاحیت افراد در این دوره باید اعلام شــود، گفت: 
انتشار نظر و تصمیمات مقامات و مدیران باید در هیات 
بررسی تبلیغات استان مطرح شود و این هیات نسبت 

به انتشار نظرات تصمیم گیری می کند.

مجلس

خریدار  در دیدار رؤســای مجالس ایران 
و صربستان بر توســعه ارتباطات پارلمانی 
و اقتصــادی بــا محوریت تقویــت بخش 

خصوصی تأکید شد.
 »ولادیمیــر اورلیــچ« رئیــس مجلــس 
صربستان که شــامگاه گذشــته در رأس 
هیأتی وارد تهران شــده بــود پیش از ظهر 
امروز )یکشــنبه، اول مرداد مــاه ۱۴۰۲( با 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 

اسلامی، دیدار و گفت وگو کرد.
قالیبــاف در ابتــدای ایــن دیــدار ضمن 
خوشــامدگویی بــه هیئــت پارلمانــی 
صربســتان گفت: همــواره در فرصت های 
موجــود به دنبــال توســعه همکاری های 

دوجانبه بوده و هستیم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی برگزاری 
نمایشــگاه اکســپو ۲۰۲۷ در بلگــراد را 
فرصت ویژه ای برای صربســتان دانســت 
و افزود: ایــن اتفاق ظرفیتی برای توســعه 
همکاری ها اســت که جمهوری اســلامی 
نیز یکی از کشــورهایی بود که به برگزاری 
این نمایشگاه در صربســتان رأی داد از این 
رو امیدواریم اکنون این اتفاق نقطه عطفی 

برای صربستان باشد.
قالیبــاف همچنین بــا تأکید بر توســعه 
روابط پارلمانی که بســتری برای گسترش 
همکاری های دو دولت و دو ملت خواهد بود، 
اظهار داشت: فرصت های بسیاری میان دو 
کشور موجود است که می توان برای توسعه 

همکاری ها از آنها استفاده کرد.
رئیس قــوه مقننه در ادامــه همکاری های 
اقتصــادی و تجــاری میــان دو کشــور 
کــه در حــدود ۶۰ میلیون یورو اســت را 
رضایت بخش ندانست و افزود: البته ممکن 
اســت یکی از علل آن تحریم های ظالمانه و 

خلاف حقوق بین المللی آمریکا علیه ایران 
باشــد اما با این حال مجموعه تجارت ما در 
شرایط فعلی تحریم قریب به ۱۰۰ میلیارد 
یورو برآورد می شود از این رو قطعاً راه هایی 
برای توسعه همکاری های اقتصادی وجود 
دارد که از وظایف پارلمان ها است که در این 

مسیر برای دولت ها راهگشایی کنند.
وی در ادامه با اشــاره به فرصت های تجاری 
مناسب میان دو کشــور که با هدف گذاری 
صحیح می تــوان آن را تقویت کــرد، ابراز 
داشت: جمهوری اسلامی ایران و صربستان 
دو کشور مقتدر در حوزه خاورمیانه و بالکان 
هســتند از این رو می تواننــد در برقراری 
صلح، ثبــات و امنیــت در منطقه بســیار 

اثرگذار باشند.
قالیبــاف همچنین بــا تأکید بــر اینکه 
پارلمان هــای صربســتان و ایــران باید 
فعالیت هــای اقتصادی میان دو کشــور 
را تقویــت کنند، گفــت: هرچــه روابط 
اقتصادی میان دو کشــور توســعه یابد، 
امنیت و ثبات در دو منطقــه خاورمیانه و 
بالکان بیش از پیش برقرار خواهد شد. این 
روابط می تواند از جملــه در صنایع نفت و 

پتروشیمی باشد.
رئیس نهاد قانونگذاری کشــورمان در ادامه 
با بیان اینکه بی شــک حوزه گردشگری نیز 
می تواند یکی از مســیرهای توسعه روابط 
اقتصــادی میان دو کشــور باشــد، اظهار 
کرد: این امیدواری وجــود دارد که تا زمان 
برگزاری نمایشگاه اکســپو ۲۰۲۷، حجم 
تبادلات تجاری میان دو کشــور، دو تا سه 
برابر افزایش یابد کــه نیازمند تقویت روابط 
میان گروه های دوســتی پارلمانــی با این 
هدف اســت که بخش های خصوصی ایران 

و صربستان را فعال کنند.

وی در ادامه با بیان اینکه مدتی بود که شیوع 
کرونا باعــث کاهش روابط میان کشــورها 
شــده بود، عنوان کــرد: بعد از گــذر از این 
دوره، اکنون زمان آن فرا رســیده تا مجدداً 
روابط خود را در تمام زمینه ها تقویت کرده 
تا بخش های دولتی و خصوصی کشــورمان 
بتوانند در توسعه روابط اقتصادی و تجاری 

حضور جدی و فعال داشته باشند.
قالیباف همچنین در ادامه با ابراز امیدواری 
از برگــزاری نشســتی میان کمیســیون 
مشــترک ایران و صربســتان در پاییز سال 
جاری، گفــت: قطعــاً در دیدارهایی که در 
جریان این ســفر بــا ریاســت جمهوری و 
وزارت صمت خواهید داشــت، آشــنایی 
بیشــتری با ظرفیت هــای موجــود پیدا 

خواهید کرد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی به اشاره 
اهمیت ثبات در منطقه بالکان افزود: منطقه 
ژئوپلتیکی بالکان بسیار حائز اهمیت است 
که در این میان صربستان یکی از کشورهای 

محوری در این منطقه است.
رئیس مجلس در پایان نســبت بــه نتایج 
مطلوب ســفر رئیس مجلس صربستان به 

کشورمان ابراز امیدواری کرد.

رئیس مجلس صربستان: صربستان و 
ایران برنامه جدی برای افزایش حجم 
تبادلات تجاری میان دو کشور دارند

ولادیمیــر اورلیچ نیز در ایــن دیدار ضمن 
تشــکر از دعوت و میزبانی گــرم جمهوری 
اســلامی ایران از وی و هیأت همراه، هدف 
از این سفر را توسعه روابط در همه زمینه ها 
عنوان کرد و گفــت: طبیعی اســت که در 
وهله اول به دنبال توســعه روابط پارلمانی 
صربســتان و ایران باشــیم و بــه دنبال آن 
توســعه ســایر روابط را میان دو کشور رقم 
بزنیم از این رو قصد ادامه دادن ســنت های 
دیرینه و دوســتانه خود را داریــم که این 
موضوع قطعاً سیاســت همه دستگاه های 
صربســتان بوده که از سوی رئیس جمهور، 
اعضــای دولــت و نماینــدگان پارلمــان 
کشورمان پیگیری می شود.رئیس مجلس 
صربستان با بیان اینکه ۲۸ نماینده پارلمان 
صربســتان عضو گروه دوســتی پارلمانی 
صربستان و ایران هستند که در نوع خود بی 
نظیر است، اظهار کرد: ما در پارلمان خود و 
در تمام زمینه ها آمــاده همکاری با مجلس 
شورای اسلامی هســتیم که این موضوع در 
تمام سطوح از جمله در قالب گروه دوستی 
پارلمانی، کمیسیون های تخصصی و هیأت 
رئیســه پارلمان ها امکان پذیر است.اورلیچ 
در ادامه بیان کرد: ما تلاش داریم در شرایط 
موجــود، روابط خود را در تمــام زمینه ها از 
جمله اقتصادی، صنعتی، کشــاورزی و… 
گســترش دهیم و این اطمینان را داریم که 
ظرفیت های زیــادی برای تقویــت روابط 
در این بخش ها وجــود دارد.رئیس مجلس 
صربســتان همچنین ضمن تشــکر مجدد 
از حمایت جمهوری اســلامی ایــران، برای 
حضور کشورمان در نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۷ 

دعوت به عمــل آورد و افــزود: همچنین از 
میزبانی از تیم واترپلوی صربســتان که هم 
اکنون در ایران به ســر می برنــد، قدردانی 
می کنیم.وی افزود: معتقدیم با شــناخت و 
آشنایی بیشتر دو کشــور از فرهنگ، تمدن 
و علم و فناوری می توانیــم اتفاقات مثبتی 
را در جریان همکاری هــای خود رقم بزنیم.

اورلیــچ همچنین با بیان اینکــه حدود ۸۵ 
ســال از روابط دوســتانه میان صربستان و 
ایران می گذرد، عنــوان کرد: توجه و اهتمام 
به روابط دو کشــور از هــر دو طرف در طول 
ســال های اخیر بیانگر این است که باید این 
فضا را توســعه دهیم که البتــه در برخی از 
حوزه ها پیشرفت چشمگیری داشته است.
رئیس مجلس صربســتان ادامــه داد: قطعاً 
حجم تبادلات تجاری با ظرفیت های موجود 
دو کشــور همخوانی ندارد امــا در صحبتی 
که با ســفیر ایران داشــتیم متوجه شدیم 
برنامه های زیادی برای توسعه این تبادلات 
وجود دارد کــه در این راســتا پروژه هایی 
میان دو کشور در دســت اقدام است که به 
۱۰۰ میلیون یورو می رســد و در سال آینده 
نیز این حجم از تبــادلات را به ۱۵۰ میلیون 
یورو افزایش خواهیم داد که با اراده دو کشور 
امکان پذیر است.وی مسأله انرژی را در تمام 
نقاط دنیا بســیار مهم ارزیابی کرد و افزود: 
این موضوع همچنین با توجه به وقوع جنگ 
میان روســیه و اوکراین مهم تر شده و آن را 
تبدیل به بحرانی برای کشــورهای اروپایی 
کرده که تأثیر آن با نگاهی بــه نرخ انرژی و 
شرایط تأمین امنیت انرژی در کشورها قابل 
مشاهده است از این رو دولت هایی که برای 
حل این بحران مصمم هستند باید راهکاری 
برای آن بیاندیشــند و در این زمینه دست 

دوستان خود را به گرمی بفشارند.

سخنگوی کمیسیون امور داخلی و شوراها عنوان کرد؛ پیش ثبت نام انتخابات مجلس در مردادماه

خریدار   ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه مجلس از تصویب برخی 
مواد مربوط به انتظام بخشــی به بانک ها از 
جمله امکان انحلال بانک های غیر قابل احیا 

خبر داد.
محســن زنگنه ســخنگوی کمیســیون 
تلفیق لایحه برنامه توســعه هفتم مجلس 
در نشســت خبــری در خصــوص آخرین 
بررسی های این کمیسیون مصوبات بانکی 
کمیســوین تلفیق برنامه هفتم را تشــریح 

کرد.

 بانک ها ملزم به ثبت املاک خود
 در سامانه املاک بانک ها شدند

وی اظهار کرد: بر اســاس مــواد مصوب در 
کمیســیون تلفیق برنامه هفتــم مجلس، 
بانک هــای دولتی امکان افزایش ســرمایه 
از طریق تجدید ارزیابــی دارایی های خود 
را پیــدا کردند؛ بانــک ها ملزم شــدند در 
یک بازه زمانی مشــخص املاک خود را در 
ســامانه املاک بانک ها ثبت کنند؛ در غیر 
این صورت این املاک به شــرکت مدیریت 
دارایی بانکها منتقل شــده و ایــن اموال از 

مالکیت بانک خارج می شود.
وی افزود: اگر بانک هــا نتوانند این املاک 
خود را در دوره زمانی مشــخص به فروش 
نرســانند، شــرکت مدیریت دارایی بانکها 

ملزم به فروش آنهاست.

 بانک های غیر قابل احیا، 
منحل می شوند

زنگنه ادامــه داد: دولت مکلف شــده برای 
بانک های غیر قابل احیا در یک دوره گزیر، 

مسیر انحلال انها را فراهم کند.
وی از دیگــر مصوبات کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم را لزوم افشای صورت های مالی 
بانک ها عنوان و اظهار کرد: بر اساس مصوبه 
کمیســیون تلفیق برنامه هفتــم مجلس، 
انجــام هــر گونه فعالیــت هــای صرافی، 

واسپاری و تصدی سمت رکن در نهادهای 
مالی از سوی بانکها ممنوع است.

سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
مجلس بیــان کــرد: بانکها ملزم هســتند 
اطلاعات مالکان ســهام حتی یک درصد را 
در ســامانه مربوطه ثبت کننــد؛ همچنین 

حساب های راکد باید تعیین تکلیف شود.
زنگنه گفت: یکــی از عوامل خلق نقدینگی 
در کشــور بانکها اعم از خصوصی و عمومی 
هســتند؛ لذا اگر این لایحه در صحن علنی 
مجلس تصویب شــود، انتظام بخشــی به 
بانکها افزایش یافته و به بانک مرکزی برای 
نظارت بیشتر بر بانکها قدرت بیشتری داده 

می شود.

 بانک مرکزی مسئول مهار 
تورم می شود

وی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی مسئول 
مهار تورم خواهد شد و هر ســال تا مهر ماه 

باید برنامه مهار تورم را اعلام کند؛ دســتگاه 
ها هم ملزم به اجرای ایــن برنامه برای مهار 
تورم خواهند بود.ســخنگوی کمیســیون 
تلفیق گفت: در این کمیســیون مقرر شــد 
نسبت تســهیلات به ســپرده بانکها برای 
شــهرهای محروم ۲۰ درصد بیشتر شود در 
حال حاضر اکثر تســهیلات از محل سپرده 
های بانکی، به شــهرهای بــزرگ داده می 
شود.وی یکی دیگر از بندهای مهم مصوب 
در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم مجلس را 
در خصوص ربح مرکب دانســت و ادامه داد: 
نمایندگان عضو این کمیسیون اخذ سود بر 
سود یا ســود بر وجه التزام را از سوی بانکها 

ممنوع اعلام کردند.

دولت از اخذ سود بر وام های 
قرض الحسنه منع شد

زنگنه با بیــان اینکه برنامــه دولت افزایش 
تسهیلات قرض الحسنه بود تصریح کرد: در 

کمیسیون تلفیق برنامه هفتم، دولت از اخذ 
سود بر وام های قرض الحسنه منع شد.

وی خاطرنشــان کرد: در حوزه درامدهای 
دولت، مکلف شــد تا تمام وجوهی که بابت 
جرایم و تخلفــات اخذ می کند بــه خزانه 
ادری کل واریز شــود ایجاد هر گونه درامد 
اختصاصــی جدید برای دســتگاهها به جز 

دانشگاهها ممنوع شد.

اعطای کمک های دولتی به بخش های 
غیر دولتی ممنوع شد

این نماینده مجلس یادآور شــد: یکی از بی 
نظمی ها اعطای کمک ها به بخش های غیر 
دولتی بود که ادامه این روند ممنوع شــد؛ 
همچنین ایجاد بار مالی توســط شوراها و 
مجموعه های مختلف بــرای دولت ممنوع 
شد و نباید مصوبات شــوراهای عالی به جز 
فضای مجازی و انقــلاب فرهنگی بار مالی 
برای دولت داشــته باشــند. در بودجه حق 

نداریم برای صندوق های بازنشســتگی بار 
مالی ایجاد کنیمدر بخش هــای عمرانی و 
طرح های تملک دارایی های ســرمایه ای 
نیز پروژه های جدید بایــد مجوزهای لازم 
را اخذ کند.وی بیان کرد: شــرایطی ایجاد 
کردیم که دولت بتواند پروژه های قابل ارائه 
به بخش خصوصی را به این بخش ها واگذار 
کند. پروژه های نیمه کاره خیرساز که نیمی 
از آن انجام شــده ولی راکد است اجازه داده 
شــده تا خیرین ان را تکمیل کنند و هزینه 
های مازاد آنها به عنوان دیون و بدهی های 

مالیاتی منظور شود.

ساز و کار جدید برای تسویه بدهی 
پیمانکاران

زنگنــه ادامــه داد: در خصــوص بدهــی 
پیکانماران هم مقرر شــد دولت بدهی را در 
سال اول اجرای برنامه به شکل اوراق بدهد 
ولی سررسید آن ۵ ســاله بوده و در طول ۵ 
ســال کل بدهی پیکانمــاران را پرداخت 
کند؛ این اوراق قابل ارائه بــه بانک ها برای 
ضمانت تسهیلات خواهد بود. نظارت دولت 

بر شرکت های دولتی نیز افزایش می یابد.
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
توسعه مجلس اذعان کرد: برخی می گویند 
چرا ســرعت کمیســیون تلفیق در بررسی 
لایحه برنامه هفتم توســعه کم است؟ چون 
نماینــدگان باید پیشــنهادهای خود را به 
کمیســیون های تخصصی بدهند و پس از 
تصویب به کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
بیاید. ضمن اینکه اصــرار داریم تا اظهارات 
نمایندگان بخش های دولتی و خصوصی در 
کمیسیون شنیده شود. در روزهای ابنده به 
بحث یارانه ها و صندوق های بازنشســتگی 
ورود می کنیم و امــروز وارد موضوع مالیات 

ها خواهیم شد.
وی تأکید کرد: تا کنون بررســی ۲۵ ماده از 
۱۱۷ ماده لایحه برنامه هفتم توســعه تمام 

شده است.
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وزارت اقتصاد:
دریافت مالیات از سود سپرده های اشخاص 

حقوقی محدود به سال ۱۴۰۱ است
طبق اعلام وزارت اقتصاد، رفع معافیت ســود ســپرده های اشــخاص 
حقوقی از معافیــت مالیاتی، مصوب مجلس در قانــون بودجه ۱۴۰۱ 

است و این حکم در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مصوب نشده است.
 وزارت امــور اقتصــادی و دارایی اعلام کــرد که رفع معافیت ســود 
ســپرده های اشــخاص حقوقی از معافیت مالیاتی، مصوب مجلس در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ اســت و موضوع تازه ای نیســت بلکه پایان ســال 

۱۴۰۰ مصوب شده است.
این گــزارش می افزایــد، در آن زمــان قانون گــذار با هــدف انتقال 
ســرمایه های سپرده شده شــرکت ها از حســاب های بانکی به چرخه 
اقتصاد و تولید در جریان بررســی بخش های درآمــدی لایحه بودجه 
۱۴۰۱، بند )ض( تبصره ۶ را تصویب کردند؛ بر اساس این قانون مصوب 
در ســال ۱۴۰۱ حکم بند )۲( ماده )۱۴۵( قانون مالیات های مستقیم 
در خصوص اشخاص حقوقی به استثنای صندوق توسعه ملی، صندوق 
نوآوری و شکوفایی، بیمه مرکزی ایران، شــرکت های بیمه بازرگانی، 
صندوق بیمــه همگانی حوادث طبیعی ســاختمان، صنــدوق بیمه 
محصولات کشــاورزی، صندوق های بازنشســتگی و صندوق تأمین 

خسارت های بدنی، جاری نیست.
مطابق با بند ۲ ماده ۱۴۵ قانون مالیات های مســتقیم »ســود یا جوایز 
متعلق به حســاب های پس انداز و ســپرده های مختلف نزد بانک های 

ایرانی یا مؤسسات اعتباری غیربانکی مجاز« معاف از مالیات بود.
این معافیت البته موجب شده بود تا برخی شــرکت  ها بخشی از منابع 
مالی خود را به جای سرمایه گذاری و توسعه فعالیت ها، در حساب های 

بانکی سپرده کرده و از آن سود دریافت می کردند.
این لغــو معافیت با هــدف ایجاد انگیــزه در مدیران شــرکت ها برای 
سرمایه گذاری در تولید و توســعه کســب وکار بود تا از انحراف مسیر 
ســرمایه جلوگیری کرده و موجب هدایت آن به ســمت تولید شود و 
اجرای این حکم البته فقط به ســال ۱۴۰۱ و درآمدهای همین ســال 
محدود شد چرا که این حکم در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مصوب نشده 

است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
خرید تضمینی گندم به ۷.۳ میلیون تن رسید

 مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران با اعلام شکسته شدن رکورد 
سال گذشته خرید تضمینی گندم از کشاورزان در پایان چهارمین ماه 
امسال، از خرید ۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تن از این محصول از ابتدای سال 
جاری خبر داد.به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »سید سعید راد« با 
بیان اینکه میزان خرید تضمینی گندم از کشــاورزان صبح امروز به ۷ 
میلیون و ۲۹۷ هزار تن رسید، اظهار کرد: سال گذشته ۷ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن گندم خریداری شــده بود و اکنون از رکورد سال گذشته عبور 
کرده ایم.به گفته وی، بیش از نیمی از پول گندم های خریداری شده به 
حساب کشاورزان واریز شده است و پیگیری پرداخت مابقی مطالبات 

نیز در دستور کار قرار دارد.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کرد: ارزش گندم های خریداری 
شده با عبور از مرز ۱۰۰ هزار میلیارد تومان، در حال ورود به کانال ۱۱۰ 

هزار میلیارد تومان است.
راد با اشاره به این که خرید گندم در کشور با یک میلیون و ۵۷۱ هزار تن 
افزایش نسبت به سال گذشته، از رشــد بیش از ۲۷ درصدی برخوردار 
بوده است، تصریح کرد: در حال حاضر، استان های مناطق سردسیری 
و کوهستانی شمال و غرب کشــور، روزهای اوج تحویل گندم به مراکز 

خرید را سپری می کنند.
وی افــزود: ۵۴ درصد از گندم مازاد نســبت به ســال گذشــته از 
کشــاورزان دو اســتان فارس با ۴۹۱ هزار تن افزایش و خوزستان با 
۳۶۱ هزار تن افزایش خریداری شده است و چهار استان  کرمانشاه، 
ایلام، لرستان و بوشــهر نیز بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار تن رشد خرید را 

شاهد بوده اند.
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران از دو اســتان بوشهر و یزد به 
عنوان اســتانی هایی که با حدود ۶ برابر رشد خرید گندم نسبت به سال 
گذشته از افزایش کم سابقه ای در میزان خرید گندم برخوردار بوده اند، 
نام برد و خاطرنشــان کرد: بعد از این دو استان، رشــد خرید گندم در 
کهگیلویه و بویراحمد، ۲.۵ برابر و در استان های البرز، فارس و اصفهان، 

بیش از ۲ برابر شده است.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه مطرح کرد
تهاتر راهکاری برای کمرنگ کردن تاثیر تحریم ها 

وابط اقتصادی ایران با جهان و توسعه ر
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه گفت: تهاتــر یکی از 
سازوکارهای تجارت است که می تواند در توســعه روابط تجاری ایران 
با ســایر کشــورها اثرگذار باشــد و این خود در کمرنگ کــردن تاثیر 

تحریم های آمریکا بسیار اثر گذار است
»هادی تیزهوش تابان« با بیــان اینکه تهاتر یکــی از انواع روش های 
تجارت متقابل است،  اظهار داشــت: در این روش برای طرفین تجارت 

امکان مبادله کالا و خدمات بدون نیاز به انتقال ارز، فراهم می شود.
وی افزود: تجارت تهاتری ایران و با دیگر کشــورها، می تواند بخشی از 
مبادلات خارجی ایران را پوشــش دهد و این خــود در کمرنگ کردن 
تاثیر تحریم های آمریکا بســیار اثر گذار است، زیرا هم امکان شناسایی 
شرکای تجاری ایران ضعیف می شــود و هم کشور از مبادلات دلاری و 

زیرساخت های مالی وابسته به آن بی نیاز می شود.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه تابان تاکید کرد: تهاتر یک 
راهکار عملیاتی برای تجارت در میان کشــورهایی اســت که با کمبود 
منابع ارزی مواجه هســتند، همچنین از ایــن روش در مواقع بحرانی 
به ویژه در رکود اقتصادی، تورم بالا و یا کاهش ارزش پول ملی استفاده 

می شود.
وی تصریح کــرد: باید در نظر داشــت که معاملات تهاتــری عموماً در 
شرایط خاص اقتصادی و سیاسی، شــرایط غیرمتعارف نظیر نوسانات 
شــدید در پول ملی یا تحریم ها و بحران های اجتماعی رایج شده است، 
اما اکنون به عنوان راهکار مناسب برای تسهیل تجارت بین الملل، حتی 

در شرایط متعارف نیز مورد استفاده قرار می گیرد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه توســعه روابط تجــاری با تمام مناطق 
جهان از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت،  گفت: باید در نظر داشت که 
روابط تجاری و اقتصادی با هر کشــور و یا منطقــه ای می تواند مزایای 
خاص خود را بــرای اقتصاد کشــور فراهم آورد و این هنر ما اســت که 
به گونه ای برنامه ریزی کنیم که این مســیر بیشــترین منفعت را برای 

اقتصاد کشور به همراه داشته باشد.

بازار

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  یکی 
اســتفاده  کلاهبــرداری  شــیوه های  از 
کلاهبرداران از قول نامه است به طوری که 
با قول نامه یک واحد ساختمانی به چند نفر 

فروخته می شود.
 یکی از پر رفــت و آمدتریــن طرح ها بین 
مجلس و شــورای نگهبان »طــرح الزام به 
ثبت معاملات اموال غیرمنقول« اســت که 
از سال ۱۳۹۵ تاکنون مجلس ۵ بار اقدام به 
اصلاح ایرادات شورای نگهبان کرده و هر بار 
با ایراداتی از سوی نگهبان مجدد به مجلس 
برگشت خورده اســت. در حال حاضر نیز به 
دلیل اصرار مجلس بر نظر خود، طرح برای 
بررسی به مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

فرستاده شده است.
به اعتقاد بســیاری از کارشناسان این طرح 
می تواند مشــکلات فراوانی کــه معاملات 
غیررســمی در کشــور ایجاد کرده و مانع 
از اجرای سیاســت گذاری های درست در 
کشــور شــده اند را برطرف کنــد و جلوی 
بسیاری از مفاســد در حوزه املاک و اراضی 

را بگیرد.
اخیراً نیــز رهبر انقلاب در دیــدار با رئیس، 
مســئولان و جمعی از کارکنان قوه قضائیه 
به این موضوع اشــاره کردنــد و گفتند که 
خیلی از فسادها در مورد اموال غیرمنقول، 
از همین معاملات غیررســمی و معاملات 
عادی به وجود می آید و اگر هــم از دیدگاه 
شــورای نگهبان به مصوبه مجلس ایرادی 
هســت، مصلحت قطعــی کشــور و نظام، 

تصویب نهایی این قانون است.
مفاسد ایجاد شــده به واسطه اعتبار اسناد و 
معاملات غیر رسمی در کشور باعث شده تا 
تعداد زیادی پرونده در قوه قضائیه به جریان 
بیفتد که هر ســال نیز به تعداد آن ها افزوده 
می شــود. به گفتــه رئیس ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشــور، حدود ۹۰ درصد از 
پرونده های تشکیل شده اراضی و املاک در 
دســتگاه قضائی مربوط به اراضی و املاک 
قولنامه ای است که موجب فروش مال غیر 

و کلاهبرداری های زیادی شده است.
معامــلات قولنامــه ای ایــن امــکان را به 
کلاهبــرداران می دهد کــه از بی اطلاعی 
مردم و فضای غیر شــفاف معاملات املاک 
سوءاســتفاده کرده و به راحتــی و در مدت 
زمان کوتاهی حاصل دسترنج چندین ساله 
مردم را به جیب بزنند و یــا اینکه زمین ها و 
املاک ملی را غارت کرده و یک شبه راه صد 

ساله را بروند.

قولنامه ها بستری برای پیش فروش 
یک واحد مسکونی به چند نفر

یکی از شــیوه های کلاهبرداری با قول نامه 
که کلاهبــرداران معمولاً از آن اســتفاده 

می کنند، پیش فروش یک واحد ساختمانی 
به چند نفر اســت. در این روش کلاهبردار 
می تواند بدون اینکه محدودیتی برای خود 
قائل باشــد یک واحد را به بیــش از یک نفر 
پیش فروش کند و خریدار نیز متوجه فروش 
واحد مورد نظر به افراد دیگر نشــود، چراکه 
این موضوع در هیچ جایی ثبت نمی شود تا 

امکان استعلام از آن وجود داشته باشد.
در حــال حاضر پیــش فــروش واحدهای 
ساختمانی بدون تنظیم سند رسمی معتبر 
است و همین عامل نیز موجب شده تا افراد 
با تنظیم ســند عادی اقدام به پرداخت وجه 
به کلاهبــرداران کنند. در برخــی اوقات 
خریداران تنها فریب کــد رهگیری گرفته 
شده از سامانه املاک کشــور را می خورند، 
حال آنکه به دلیل عدم همخوانی پلاک های 
ثبتی امــلاک و کد رهگیری اساســاً امکان 
گرفتن چنــد کد رهگیری نیــز وجود دارد 
و همین مســئله نیز خود بــه عاملی برای 
پیشــرفت کار کلاهبرداران تبدیل شــده 

است.
در مواردی ســودجویان یــک ملک را یک 
بار با ســند عادی و یک بار با سند رسمی به 
فروش رســانده اند و با دست به دست شدن 
ملک بین خریداران مختلــف، پرونده های 
متعددی در دادگاه شــکل گرفتــه و افراد 
زیادی متضرر شده اند. حال آنکه در صورت 
بی اعتباری اســناد عادی، یک ملک تنها به 
یک فرد فروختــه و از ضرر و زیــان به افراد 
مختلف و صرف شــدن وقــت و هزینه در 

دادگاه   ها نیز جلوگیری می شد.

تصاحب املاک دیگران به شیوه قانونی!
وضعیــت نابســامانی کــه اعتبار اســناد 

غیررســمی در کشــور ایجاد کرده اســت 
باعث شــده تا کلاهبرداران بتوانند املاک و 
اراضی دیگران را نیــز کاملًا قانونی تصاحب 
کنند و حتی برای آن ســند رسمی بگیرند. 
در این روش کلاهبرداری، دو کلاهبردار با 
همدستی یکدیگر زمین یا ملکی که مدتی 
صاحب یا صاحبان آن بــه دلایلی همچون 
ساکن خارج از کشــور بودن یا فوت شدن و 
بی اطلاعــی وراث از آن، بی خبر از وضعیت 
ملک هستند را مشخص می کنند و با تنظیم 
دو قولنامــه، دعوایی صوری بیــن خود راه 

می اندازند و به دادگاه می روند.
بــا توجه بــه اینکــه دو کلاهبــردار با هم 
همدســت هســتند یکی از قول نامه ها را 
قوی تر تنظیم کرده تا کلاهبردار دارای آن 
بتواند در دادگاه پیروز شــود و با پیروزی او 
برای دریافت سند رسمی اقدام می کنند. در 
این زمان چون مالک اصلی زمین یا ملک در 
دسترس نیســت، غیابی از دادگاه رأی الزام 
به تنظیم سند رســمی را نیز می گیرند و با 
مراجعه به ســازمان ثبت، سند را به نام خود 
می زنند. به این ترتیب کلاهبرداران از مسیر 
قانونی و تنها به دلیل اعتبار اسناد عادی در 
دادگاه های کشور، صاحب املاک می شوند.

کلاهبرداری با اسناد عادی تنها به این موارد 
ختم نمی شود؛ چراکه خریدوفروش املاک 
و اراضی با این اسناد در کشــور کاملًا رواج 
دارد و از طرفی استفاده از سند نیز به عنوان 
وثیقه در حوزه های مختلف کاملًا مرســوم 
است. مســئله مهم تفاوت نداشــتن اعتبار 
اسناد غیررسمی و اسناد رسمی در ساختار 
حقوقی کشور است که کاملًا زمینه را برای 
سوءاســتفاده کلاهبــرداران فراهم کرده 

است.

دستبرد به منابع بانک ها با یک
 برگه کاغذ

به عنوان مثال کلاهبــرداران با فروش یک 
ملک دارای سند رســمی با قول نامه، سند 
رســمی را در رهن بانک قــرار می دهند و با 
آن تســهیلات دریافت می کنند اما از آنجا 
که قصد آن ها کلاهبرداری است تسهیلات 
را پرداخت نمی کنند و متواری می شــوند. 
بانک نیز برای وصــول مطالبات خود اقدام 
به مصادره ملک می کند امــا به دلیل اینکه 
خریدار ملک قول نامه ای بــه تاریخ قبل از 
دریافت تسهیلات دارد بانک نمی تواند ملک 
را مصادره کند و به این ترتیب تســهیلات 
کلاهبرداری شــده در ردیف تســهیلات 

مشکوک الوصول بانک قرار می گیرد.
اعتبار معاملات قولنامــه ای نه تنها ورودی 
پرونده به قوه قضائیــه را افزایش داده بلکه 
باعث پیچیده شــدن فرآیند رســیدگی به 
دعاوی و سخت شــدن روند اجرای احکام و 
نیز اطاله دادرسی شده است. موارد بسیاری 
وجود دارد کــه افــراد در دادگاه محکوم به 
پرداخت مطالبات طلبکار می شــوند اما به 
دلیل اینکه دارایی های آن ها دارای ســند 
رسمی نیست شناسایی آن نیز برای دادگاه 
امکان پذیر نیســت، به همین خاطر طلبکار 
برای رسیدن به حق خود باید شخصاً اقدام 
به شناسایی اموال بدهکار کند. این مسئله 
علاوه بر اینکــه زمان دادرســی را افزایش 
می دهد باعث تضییع حقوق فرد طلبکار نیز 
می شود؛ چراکه ممکن است این فرد موفق 

به شناسایی اموال بدهکار نشود.
مســعود ستایشی، ســخنگوی قوه قضائیه 
اخیراً در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشت: 
یکی از مواردی که در ســند تحول قضائی 

به آن تأکید شده اســت جلوگیری از اطاله 
دادرســی و کاهش ورودی پرونده ها است. 
اســناد عادی مشــکلاتی را ایجاد می کند؛ 
بر اســاس گزارش ها بین ۵۰ تا ۵۵ درصد از 
پرونده های حقوقی دعاوی ناظر بر اســناد 

عادی است.

افزایش پرونده های حقوقی 
و اطاله دادرسی چالش مهم اعتبار 

اسناد غیر رسمی
همچنین حسن سلیمی، ســردفتر اسناد 
رســمی و حقوقدان در ایــن خصوص بیان 
کــرد: حجــم بــزرگ ورودی پرونده ها به 
دادگســتری یکی از دلایل ایجاد مشــکل 
مزمن اطاله دادرسی است. به لحاظ آماری 
هنگامی که پرونده های دادگســتری های 
سراسر کشــور را مورد بررســی قرار دهیم 
متوجه می شویم بخش مهمی از پرونده های 
ورودی بــه دادگســتری پرونده هایــی با 
موضوع کلاهبرداری، فــروش و انتقال مال 
غیر و جعل سند با اســتفاده از سند مجهول 
است که معمولاً و عموماً در معاملاتی اتفاق 
می افتد که با اســناد عادی منتقل می شود، 
در حالی که این مســائل در خصوص اسناد 

رسمی کمتر اتفاق می افتد.
بنابراین به نظر می رســد اعتبــار معاملات 
قولنامــه ای عادی به پاشــنه آشــیل نظام 
حقوقی کشور تبدیل شــده است و با وجود 
اینکه دولت، مجلس و قوه قضائیه هر سه بر 
بی اعتباری این اســناد متفق اند، اما شورای 
نگهبان طرح تصویب شــده در مجلس در 
این خصوص را به دلیــل اینکه آن را خلاف 

موازین شرع می داند، رد کرده است.
بــه گفتــه حجــت الاســلام موســی 
غضنفرآبادی، رئیس کمیســیون قضائی و 
حقوقی مجلس، ب سیاری از وزارتخانه ها از 
جمله وزارت اقتصاد و جهاد کشاورزی بارها 
بر ضرورت قانونی شــدن ایــن طرح تأکید 

کردند و آن را به مصلحت می دانند.
غضنفر آبــادی تأکید کرد: همــه نهادهای 
حاکمیتی که به نحــوی درگیر این موضوع 
هســتند می گویند که به مصلحت است که 
هر چه زودتر اسناد عادی و غیررسمی سلب 
اعتبار یا فاقد اعتبار شــود و بر این اســاس 
باید مجمع تشــخیص مصلحت نظام زودتر 
طرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 

غیرمنقول را بررسی و تعیین تکلیف کند.
با همه این تفاســیر باید منتظر ماند دید با 
وجود چنین معضلاتی کــه متوجه اعتبار 
قولنامه ها در کشور بوده است.، طرح الزام به 
ثبت رســمی معاملات اموال غیر منقول که 
ایده اصلی آن حذف معادلات غیررسمی از 
چرخه نقل و انتقال املاک در کشــور است، 

چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد.

عضو هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار حق 
سهامدار را دریافت اطلاعات بااهمیت دانست و گفت: 
اگر متغیرهای تاثیرگذار بر بهای تمام شــده شرکت ها 
از قابلیــت پیش بینــی پذیــری برخوردار نباشــند، 
ســرمایه گذار قادر به ارزیابی قیمت دارایی ها نخواهد 

بود.
»رضــا عیوض لــو« در مراســم آمــوزش حاکمیت 
شرکتی ناشران به بخشی از مشــکلاتی که اکنون نزد 
شرکت های ثبت شده در ســازمان بورس وجود دارد 
اشــاره و اعلام کرد: پاییز سال گذشــته دستورالعمل 
حاکمیت شرکتی با انجام برخی اصلاحات به تصویب 

هیات مدیره سازمان بورس رسید و ابلاغ شد.
وی اظهار داشت: این دســتورالعمل با هدف حمایت 

از حقوق ســهامداران در یک بازار شــفاف و 
منصفانه به تصویب رســید.عیوض لو ادامه 
داد: حق ســرمایه گذار یا ســهامدار دریافت 
اطلاعات بااهمیت و تاثیرگــذار بر وضعیت 

شرکت ها بدون کم و کاست است.
عضو هیات میره ســازمان بورس تاکید کرد: 
مدیران شرکت ها باید با سرمایه گذار شفاف 

و راستگو باشــند و اطلاعات مورد نیاز را دراختیار آنها 
قرار دهند.وی ادامه داد: حق ســرمایه گذار پیش بینی 
پذیری وضعیت شرکت و نیز ارزیابی سود آینده شرکت 
است.عیوض لو اظهار داشت: اگر متغیرهای تاثیرگذار 
بر بهای تمام شــده شــرکت ها از قابلیــت پیش بینی 
پذیری برخوردار نباشند، سرمایه گذار قادر به ارزیابی 

قیمت دارایی ها نخواهد بود.
عضو هیــات میره ســازمان بورس بــا بیان 
اینکــه نباید منافــع بخشــی از ذینفعان بر 
منافع ســهامداران ترجیح داده شود، گفت: 
این مســایل جزو حقوقی تلقی می شود که 
دســتورالعل حاکمیت شــرکتی بر قوانین 
این حقوق بنا شده اســت.وی ادامه داد: این 
موضوع جزو مقرراتی اســت که شــرکت ها ثبت شده 
نزد سازمان بورس ملزم به رعایت آن خواهند بود بلکه 
مدیران صنایع باید به ایــن نکته توجه کنند که رعایت 
اصول حاکمیت شرکتی تنها راه سرمایه گذاری پایدار 
در اقتصاد ایران است.عیوض لو تاکید کرد: اگر به دنبال 
این هستیم تا شرکت ها به صورت ثروت بین نسلی زنده 

بمانند و دوام داشته باشــند باید حتما سود حاکمیت 
شرکتی در شرکت ها جاری باشــند.عضو هیات میره 
ســازمان بورس گفت: با توجه به اتفاقاتی که در حوزه 
انــرژی و قیمت گــذاری آن در حال رخ دادن اســت، 

اهمیت این مسایل بیش از گذشته آشکار می شود.
وی اظهار داشــت: با توجه به اهمیت روزافزون قیمت 
ســوخت و انرژی برای شــرکت ها، پرداختن به مساله 

پایداری و گزارش گری بسیار حایز اهمیت است.
عیوض لو تاکید کرد: شــرکت ها باید توجــه ویژه ای 
به مقوله بهره وری داشته باشــند، اکنون فصل صرفه 
جویی و پرداختن به تکنولوژی هایی اســت که زمینه 
صرفه جویــی در حداقل هزینه هــا را فراهم می کند تا 

شرکت ها بتوانند از این طریق پایدار بمانند.

بورس

عضو هیات مدیره سازمان بورس:حق سهامدار دریافت اطلاعات بااهمیت بدون کم و کاست است

بررسی روند ۴ بازار در ۴ ماه ابتدای سال ۱۴۰۲

سرمایه گذاران کدام بازار بیشترین زیان را دیدند؟
مریم فکری  کاهش ۱۰.۹ درصدی ارزش 
دلار، ۱۵.۷درصدی طــلا، ۲۴.۸ درصدی 
سکه و ۲۸.۷ درصدی بورس، مسیری است 

که بازارها طی ۴ ماه گذشته طی کردند.
 ســرمایه گذاران در بازارهای طلا، سکه، ارز 
و حتی بورس در یک ماه اول تابســتان زیان 
دیدند. کارشناســان اعتقاد دارند که ادامه 
روند ریزشــی بازارها باعث شده تا احتمال 
خروج دارایی ها از بازارها افزایش یابد و این 
یعنی سمت و سوی جریان نقدینگی تغییر 

خواهد کرد.
کارشناســان تاکید دارند که کاهش ۱۰.۹ 
درصــدی ارزش دلار، ۱۵.۷درصدی طلا، 
۲۴.۸ درصــدی ســکه و ۲۸.۷ درصــدی 
بورس، فرمان خروج را به ســرمایه گذاران 
این بازار می دهد تا مقصــد دیگری را برای 

سرمایه گذاری انتخاب کنند.

ارزش دلار 10.۹ درصد کم شد
۱۲۲۶ تومــان، رقمی اســت کــه در طول 

یک ماه گذشــته از قیمت دلار افتاده است. 
در حال حاضر هر دلار آمریــکا در بازار ۴۸ 
هزار و ۴۸۷ تومان قیمت دارد و این در حالی 
است که یک ماه قبل ۴۹ هزار و ۷۱۳ تومان 

بود.
اما این اعداد در حالی اســت که در ابتدای 
ســال هر دلار آمریکا به قیمــت ۵۳ هزار و 
۸۰۰ تومان فروخته می شــود. این نشان از 
آن دارد که در ۴ ماه ابتدای ســال از قیمت 
هر دلار آمریکا ۱۰.۹ درصد کاسته شده و ۵ 

هزار و ۳۱۳ تومان سقوط کرده است.

دارندگان طلا 1۵.7 درصد زیان دیدند
آخرین قیمتی که در بازار طلا ثبت شــده، 
۲ میلیون و ۲۸۱ هزار تومان اســت. این در 
شرایطی اســت که بررسی ها نشان می دهد 
هر گرم طــلای ۱۸عیار یک مــاه قبل و در 
ابتدای تابســتان ۵۳ هــزار و ۸۰۰ تومان 
گران تر بود و این یعنی سرمایه گذاران بازار 
طلا در طول یک ماه گذشته ۲.۳ درصد زیان 

دیده اند.اما نکته ای که در این میان اهمیت 
دارد، این که قیمت هــر گرم طلای ۱۸عیار 
از ابتــدای ســال تاکنون در حــدود ۳۵۹ 
هزار تومان ریزش داشــته اســت. هر گرم 
طلای ۱۸عیار در ابتدای ســال ۲ میلیون و 
۶۴۰ هزار تومان قیمت داشــت و این یعنی 
دارندگان طلا در طول ۴ ماه گذشــته ۱۵.۷ 

درصد ضرر کرده اند.

سکه بازان 24.8 درصد زیان دیدند
اما سکه بازان در طول یک ماه گذشته چقدر 
زیان دیده اند. رصد روند بازار ســکه حاکی 
از آن اســت کــه در طول یک مــاه تیر یک 
میلیون و ۵۸۰ هزار تومان سکه و به عبارتی 
۵.۵ درصد ریزش قیمت داشــته است. در 
حال حاضر هر قطعه ســکه امام در بازار ۲۷ 

میلیون تومان است.
اما روند منفی بازار سکه در تیرماه در حالی 
است که قیمت ســکه از ابتدای سال نیز ۶ 
میلیــون و ۷۰۰ هزار تومــان ریزش کرده 

است. در ابتدای ســال هر قطعه سکه امامی 
۳۳ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان قیمت داشت 
و این یعنــی در این بازه زمانی ســکه ۲۴.۸ 

درصد سقوط کرده است.

سهامداران 27.8 درصد زیان دیدند
ســهامداران در طول یک ماه گذشته چقدر 
ضرر کرده انــد؟ بررســی ها از ریزش ۱۹۰ 
هزار و ۹۲۱ واحدی شاخص بورس حکایت 
دارد. در حــال حاضر شــاخص بورس روی 
عدد یک میلیون و ۹۸۲ هــزار و ۹۷۱ واحد 

ایستاده است و این عدد، حاکی از زیان ۸.۷ 
درصد سهامداران در تیرماه است.

ریزش شــاخص بــورس در حالی اســت 
کــه در نیمــه اردیبهشــت رکوردهــای 
قابل توجهــی را ثبت کرده بــود و به عدد ۲ 
میلیون و ۵۳۵ هزار واحد رســیده بود، اما 
تصمیمات ناگهانی دولت، بازار را در مســیر 
ریزشــی قرار داد؛ به طوری که از آن تاریخ 
تاکنون شــاخص ۵۵۲ هــزار و ۲۶۵ واحد 
ریخته اســت. این یعنی در این بازه زمانی 

سهامداران ۲۷.۸ درصد زیان دیده اند.
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در سایت مرکز سنجش پزشکی
کلید اولیه سوالات سه آزمون علوم پزشکی 

منتشر شد
کلید اولیه ســوالات آزمــون های ارتقاء دســتیاری دندانپزشــکی، 
دستیاری دندانپزشــکی، دکتری تخصصی داروسازی در سایت مرکز 

سنجش آموزش پزشکی منتشر شد.
آزمون های ارتقا دســتیاری دندانپزشکی، دســتیاری دندانپزشکی، 
دکتری تخصصی داروســازی پنجشــنبه ۲۹ تیــر ۱۴۰۲ به صورت 

همزمان در دانشگاه های علوم پزشکی برگزار شده است.
آزمون دکتری تخصصی رشته های داروســازی سال تحصیلی ۱۴۰۳ 
- ۱۴۰۲ برای نخســتین بار از آزمون های دکتری تخصصی گروه علوم 

پزشکی جدا شد و یک هزار و ۲۰ نفر در آن شرکت کردند.
پس از برگزاری آزمون کتبی، کلید اولیه آزمون در سایت مرکز سنجش 
آموزش پزشکی منتشر شده است و داوطلبان تا آخر هفته فرصت دارند 
با ورود به سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی نسبت به ثبت اینترنتی 

اعتراضات خود اقدام کنند.
آزمون دکتــری تخصصی رشــته های داروســازی ســال تحصیلی 
۱۴۰۳ - ۱۴۰۲ در رشــته های اقتصاد و مدیریــت دارو، کنترل دارو، 
فارماســیوتیکس، شــیمی دارویی، فارماکوگنوزی، زیســت فناوری 
دارویی، سم شناسی، داروسازی بالینی، داروسازی سنتی، داروسازی 
هســته ای، نانوفناوری دارویی، زیســت مواد دارویی و شــیمی مواد 

خوراکی و آب شناسی پزشکی برگزار شده است.
 )Ph.D( ظرفیــت اولیه پذیــرش در رشــته های دکتری تخصصــی
داروسازی ســال ۱۴۰۲ در مجموع ۲۳۵ نفر اعلام شده است که از این 

تعداد ۱۶۹ نفر ظرفیت عادی و ۶۶ نفر ظرفیت شهریه پرداز هستند.
همچنین سی و هفتمین دوره آزمون دستیاری دندانپزشکی و آزمون 
ارتقا دستیاران دندانپزشــکی به صورت همزمان در روز پنجشنبه ۲۹ 

تیرماه برگزار شده اند.
در سی و هفتمین دوره آزمون دستیاری دندانپزشکی یک هزار و ۴۸۰ 
داوطلب در رشــته های پروتزهای دندانی، آسیب شناسی دهان و فک 
و صورت، ارتودانتیکس، اندودانتیکــس، پریودانتیکس، بیماری های 
دهان و فــک و صورت، جراحی دهــان و فک و صورت، دندانپزشــکی 
ترمیمی، دندانپزشــکی کودکان، رادیولوژی دهــان و فک و صورت، 

دندانپزشکی جامعه نگر و مواد دندانی به رقابت پرداختند.
در آزمون ارتقا دستیاران تخصصی دندانپزشــکی تعداد ۷۸۲ دستیار 
تخصصی دندانپزشکی شــرکت کرده اند. دســتیاران سال های اول تا 
چهارم رشــته جراحی دهان و فک و صورت و دستیاران سال های اول و 

دوم سایر رشته ها موظف به شرکت در این آزمون بودند.
کلید اولیه ایــن دو آزمون اکنون در ســایت مرکز ســنجش آموزش 
پزشکی قابل مشــاهده اســت و و داوطلبان در صورت داشتن سوال یا 
اعتراض تا پایان هفته فرصت دارند اعتراض و یا سوال خود را به صورت 

اینترنتی به مرکز سنجش آموزش پزشکی ارسال کنند.

 برگزاری پویش حسینی در شِش گوشه 
شبکه شاد

 شــبکه  دانش  آموزی شــاد برای ارتقای ظرفیت  های معنوی و دینی 
نوجوانان و جوانــان و همچنین حفظ روحیه اعتقــادی دانش  آموزان، 

پویش »شِش گوشه« را در ایام محرم و صفر برگزار می کند.

به گزارش ایرنا از شبکه شاد، با فرا رسیدن ایام محرم و سوگواری سرور 
و سالار شهیدان، ایران اسلامی یکپارچه غرق در ماتم و عزا می شود، از 
همین روی شبکه  دانش آموزی شــاد برای ارتقای ظرفیت های معنوی 
و دینی نوجوانان و همچنین حضور فعال دانش آموزان، پویش »شِــش 

گوشه حسینه دانش آموزی ایران« را برگزار می کند.
در پویش »شِــش گوشــه« برنامه های متنوعی به صــورت ویژه برای 
ایام محرم و صفر در شبکه شاد درنظر گرفته شــده است. از جمله این 
برنامه ها می توان بــه »قهرمانان کربلا«، »حســینیه ادب«، »موکب 
رســانه ای معلی«، »صدای قلبم«، »تکیه نوجوانی« و »زیارت نیابتی« 
اشــاره کرد.بخش »قهرمانان کربــلا« هفت کتاب صوتــی با صدای 
محمد حســین پویانفر را در اختیار کاربران قرار می دهد تا با شــنیدن 
این کتاب ها، آشــنایی بیشــتری با امام حســین و همراهان ایشان در 
کربلا کســب کنند. همچنین دانش آموزان می توانند با پاسخگویی به 
ســوالاتی که از این کتاب ها طراحی شــده، برنده هدایای ویژه شامل 
گوشی هوشمند، تبلت و ساعت هوشــمند شده و در قرعه کشی ۱۰۰۰ 

سیم کارت ویژه نوجوانان شرکت کنند.
از جملــه برنامه های شــاخص این ایــام پخش کلیپ هــای قدیمی و 
خاطره انگیز، نمایش موشــن گرافیک و پخش زنــده هیئات مذهبی، 
سخنرانی ها و مداحی اســت. برای نمونه هر روز ساعت ۱۶:۳۰ مراسم 
هیئت نوجوانان ثارالله از کانال های »مرشد« و »پخش زنده« به صورت 
مســتقیم برای کاربران پخش می شــود. ویژه برنامه هــای عزاداری و 
هیئات شهرهای مختلف ایران هر شب از ساعت ۲۱:۰۰ در کانال »نوا« 
پخش می شود و مراســم عزاداری حســینیه ادب از کانال »بچه های 
ایرانیم« هر شــب ســاعت ۲۲:۳۰ به صورت زنده در اختیار مخاطبان 
قرار می گیرد. همچنین امکانی فراهم شده است تا هیئت های مذهبی 
که تمایل دارند مراســم خود را در کانال های شاد به صورت زنده پخش 
کنند، بــا تامین کیفیت صوتــی و تصویری مناســب و رعایت قوانین، 

محتوای خود را در اختیار کاربران قرار دهند.

سخنگوی فراجا:
درخواست گذرنامه زیارتی برای دارندگان 

گذرنامه عادی مقدور نیست
 رئیس پلیس گذرنامه و مهاجرت فراجا در تشــریح آخرین وضعیت و 
فرایند صدور گذرنامه زیارتی گفت: ثبت درخواســت و صدور گذرنامه 
زیارتی برای متقاضیانی که دارای گذرنامه عادی معتبر هستند، مقدور 

نخواهد بود.
سردار علی ذوالقدر روز یکشــنبه در تشــریح آخرین وضعیت صدور 
گذرنامه با هدف ارائه خدمات آســان و ارزان به زائران اربعین حسینی 
)ع( اظهار داشــت: ثبت درخواســت و صدور گذرنامــه زیارتی برای 
متقاضیانی که دارای گذرنامه عادی معتبر هستند مقدور نیست و برای 
این افراد از طریق سامانه های مربوطه و نرم افزار »پلیس من« پیام داده 
می شود.وی توصیه کرد: در راستای تسریع و تسهیل در ارائه خدمات، 
زائران درخواست خود را برای صدور گذرنامه از طریق نرم افزار »پلیس 

من« ثبت کنند و به روزهای آخر موکول نکنند.
ذوالقدر یادآور شد: کسانی که واجد شرایط درخواست گذرنامه زیارتی 
هستند اما اصرار بر درخواست گذرنامه عادی دارند، طبق روال و مسیر 

عادی مربوطه گذرنامه درخواست کنند.

دیوار

 عضو شورای عالی نظام پزشــکی کشور گفت: با توجه 
به اینکه خدمات پزشــکی در ایران از کیفیت بالاتری 
نسبت به بسیاری از کشــورهای دنیا برخوردار است، 
درآمد خالص گردشگران سلامت را می توان به معادل 

روزی حدود ۵۰۰ هزار بشکه نفت خام افزایش داد.

علی دباغ افزود: سالانه حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
گردشگر سلامت به کشــور ما می آیند که اگر هر کدام 
متوســط ۲ هزار دلار در کشــور خرج درمان و همین 
اندازه هزینه اقامــت و رفت و آمد کننــد، نزدیک به ۵ 
میلیارد دلار در حال حاضر در این حیطه درآمد کشور 

اســت اما می توان این عدد را به راحتی به حداقل ۱۸ 
میلیارد دلار یعنی حداقل سالانه معادل ۱۸۰ میلیون 
بشکه نفت یا روزی حدود ۵۰۰ هزار بشکه نفت خالص 
بدون در نظر گرفتن هزینه های استحصال نفت در نظر 

گرفت.

وی اظهار داشت: ضریب اشغال تخت های بیمارستان 
کشور حدود ۷۰ درصد است و در حال حاضر ۱۵۰ هزار 
تخت بیمارستانی وجود دارد که می توان با کمی برنامه 
ریزی در داخل و خارج کشــور، این درآمد هنگفت را 

برای کشور ایجاد کرد.

پزشکی

خریدار  رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران درباره استفاده از کولر در مترو با توجه 
به گرمای هوا، گفت: کولر در همه واگن های 
مترو روشن است و اگر واگنی کولر نداشته و 

یا خراب باشد نمی توانند فعالیت کند.
 مهدی چمــران پیش از یکصد و شــصت و 
سومین جلسه شورای اسلامی شهر تهران 
در جمــع خبرنــگاران درباره اســتفاده از 
کولر در اتوبوس ها نیز اظهارداشــت: همه 
اتوبوس ها بررســی و اگر کولــر آنها خراب 

باشد تعمیر می شود.
وی با بیان اینکه همه اتوبوس ها کولر ندارند 
و اتوبوس کولر دار کم است، افزود: اتوبوس 
هایی که با کولر خریداری شده به خصوص 
دو کابین هــا کولر دارند و ســعی می کنند 

مردم استفاده کنند.
وی یادآور شــد: از قدیم اتوبوس ها عموما 
کولر نداشــت به جز اتوبــوس هایی که در 
دوره چهارم مدیریت شهری خریداری شد 

که کولر داشت.
چمــران دربــاره بازدید اعضای شــورای 
اســلامی شــهر تهــران از اتوبــوس های 
پایتخت گفت: در ساعات کار امکان بازدید 
از اتوبوس هــا وجود نــدارد و اتوبوس های 
خریداری شــده همه در حال کار هستند، 
قرار شــد اگر اتوبوس جدیدی تهیه شد، به 

اعضای شورای شهر نشان داده شود.

 ضرورت استفاده از تکنولوژی روز 
در ساخت و ساز

وی در ادامــه درباره وضعیت ایمنی شــهر 
اظهارداشت: جلســاتی در ارتباط با زلزله و 
پایداری شهر از سوی کمیته عمران برگزار 
شــد که باید به شــکل تخصصی ادامه پیدا 
کند.چمران درباره وضعیت ساختمان های 
ناایمن گفت: سال گذشــته ستاد مدیریت 
بحران بررسی ساختمان های بلندمرتبه را 
از نظر آتش نشــانی و همه جهات و پایداری 
بررســی کردند، برخی ســاختمان ها را به 
دادستانی معرفی کردند که ناپایدار هستند 
و بالاخره به مسیر مشخص اجرایی رسیدند.

چمران درباره این موضــوع که آیا نظارت بر 
ساختمان های در حال ساخت صوری است 
، گفت: متاســفانه کارها با علاقــه و انگیزه 
خالصانه شــکل نمی گیرد و در برخی موارد 
بســیاری از مجری هــا در روزنامــه اعلام 
می کنند که با دریافــت مبلغی تائیدیه می 

دهند.
وی با بیان اینکه مهندس ناظر باید حداقل 
در هر مقطعی از ساختمان نظارت و بازدید 
داشته باشد ، گفت: ناظر و یا مجری که فقط 
امضا کند، صوری می شــود و وقتی فشــار 
آورده شــود که همــه باید مجری داشــته 
باشند ، صوری بودن امضاها بیشتر می شود.

وی افــزود: بایــد ســاختمان ســازی را با 
تکنولوژی روز جلو ببریــم که نیازی به ریزه 

کاری های صوری و ظاهری نداشته باشیم.

هتک حرمت به قرآن توهش قرن 
بیستمی است

مهدی چمران در آغاز جلســه امروز ، قرآن 
سوزی در کشور های ســوئد و دانمارک را 
محکوم کــرد و این موضــوع را توهش قرن 
بیســتمی عنوان کرد و گفــت: قرآن کتاب 
نجات دهنده انسانها است و حتی به عنوان 
کتاب نباید ســوزانده شــود و این موضوع 

توهش این افراد را نشان می دهد.
همچنین اعضای شــورای اســلامی شهر 
تهــران در تذکــرات خود موضــوع قرآن 
سوزی را محکوم کردند و سوده نجفی عضو 
هیئت رئیسه شورای اســلامی شهر تهران 
در واکنش به هتک حرمت بــه قرآن کریم 
اظهارداشــت: چند هفته گذشته شاهد آن 
بودیم که فــردی جاهل در ســوئد با مجوز 
پلیس این کشــور اقدام به آتش زدن قرآن 

کریم کرد.
وی افــزود: این اقــدام تعرض آشــکار به 
مقدســات میلیون ها مســلمان در جهان و 
نقض صریح آزادی دینی و اعتقادی بود که 
مجددا شــاهد هتک حرمت به کلام الله در 

این کشور طی روزهای اخیر هستیم.
عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: 
آنچه از کشورهای اســلامی انتظار می  رود 
موضع جدی و قاطع در برابــر این اقدام که 
یک جنگ دینی بوده می باشــد و به عنوان 
یک مسلمان و پیرو دین مبین اسلام ضمن 
محکوم کردن این اقدام خواستار واکنش از 
سوی تمام مســلمانان در چارچوب قوانین 

مقدس اسلام نسبت به این اهانت هستم.

شهروندان در ایام محرم نظافت 
پیرامون حسینیه ها را رعایت کنند

ســوده نجفی در نکته دیگری با اشــاره به 
پخش نذورات توســط شــهروندان در ایام 
ســوگواری اباعبدالله الحســین)ع( گفت: 
قبل از اینکه از شــهرداری بخواهم نسبت 
به جمع آوری زباله ها از ســطح شهر به ویژه 
حسینه  ها و موکب  ها توجه بیشتری داشته 
باشد از شــهروندان شــریف و عاشقان امام 
حســین)ع( و خاندان پاک آن حضرت، می 
 خواهم تا نســبت به رعایت نظافت پیرامون 
حسینیه ها و استفاده از ظروف یکبار مصرف 
تجزیه پذیر که باعث آراســتگی و شکوه هر 
چه بیشــتر مراســمات این روزها می شود 

اهتمام لازم را داشته باشند.
رئیس کمیته سلامت شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: در ســال های اخیــر پاکبانان 
شــهرداری تهران با حجم زیادی از زباله ها 
و ظروف یکبار مصرف پلاستیکی در سطح 
شهر مواجه می شوند که این موضوع علاوه 
بر اینکه سیمای شــهر را نامطلوب می  کند، 
سبب بروز مشکلات زیست محیطی نیز می 
 شــود.وی گفت: در همین راستا از معاونت 
خدمات شهری شــهرداری می  خواهم به 
فوریت نسبت به قراردادن سطل های زباله 
مناسب در مقابل حســینه  ها و موکب  های 

شهر اقدام کند.

ضرورت رسیدگی به گود جماران
نجفی با اشاره به گودهای رها شده در شهر 
تهران نیز گفت: یکی از گودهای رها شــده 
در سطح شــهر در محله جماران است که بر 
اســاس گزارشی که ارائه شــده این گود در 
مرحلــه خطرناکی قــرار دارد و باید در این 

خصوص اقدام فوری صورت گیرد.
عضو شورای اســلامی شــهر تهران ادامه 
داد: بــا توجه بــه اینکــه اجــازه احداث 
ســاختمان های بیــش از ۳ طبقــه در این 
منطقه را نمی دهند سرنوشت این گود هنوز 
مشخص نیســت.وی از شــهرداری تهران 
خواســت با قید فوریت اقدامات لازم را در 
راستای انجام وظایف خود در خصوص گود 

جماران انجام دهد.

فاضلاب برجهای غرب تهران وارد 
جوی ها و کانال ها می شود

جعفر شــربیانی عضو هیئت رئیسه شورای 
اسلامی شهر تهران گفت: یکی از معضلات 
اصلی و اساسی منطقه ۲۲ آب برای آبیاری 
فضای ســبز و فاضلاب است و چالش جدی 
در این زمینه وجــود دارد و فاضلاب نیز در 
منطقه ۲۲ با عدم تکمیل انشعابات روبه رو 
اســت و چالش های قابل توجهــی را ایجاد 

کرده است.
وی با بیان اینکه در دوره فعلی تلاش هایی 
صورت گرفتــه و همکاری های با شــرکت 
فاضلاب انجام شــده تــا تصفیــه خانه در 
منطقه ایجاد شود، گفت: این تصفیه خانه با 
پیشرفت قابل توجهی از سوی شرکت آبفا و 

وزارت نیرو مواجه نبوده است.
شــربیانی تکمیل شــبکه جمع آوری آب 
های سطحی در غرب تهران به ویژه منطقه 
۲۲ را یکی از مشکلات مناطق غربی تهران 
عنوان کرد و گفت: فاضــلاب مجتمع های 
بلندمرتبه به دلیل نبود زیرساخت حیاتی، 
به صورت غیرمجاز به جوی هــا و کانال ها 
هدایت می شــود و مجتمع ها زمینه ســاز 
پر شــدن زود هنگام چاه های فاضلاب می 
شــوند.وی ادامه داد: یکهزار میلیارد تومان 

برای راه اندازی پــروژه فاضلاب منطقه ۲۲ 
در نظر گرفته شــده و از ۲۳۷ کیلومتر ۱۰۶ 
کیلومتر باقی مانده و بــا توجه به عدم اتمام 

کار، هنوز انشعابی اختصاص نیافته است.
شربیانی به شرکت آب و فاضلاب تذکر داد 
و تاکید کــرد: در راســتای مدیریت بهینه 
فاضلاب مجتمع های مســکونی، با هدف 
تســهیل در اجرا و تکمیل تصفیه خانه باید 

اقدامات مقتضی با فوریت انجام شود.

ساخت و ساز جدید در محدوده برج 
میلاد مجاز نیست

زهرا شمس احســان دیگر عضو شــورای 
اسلامی شــهر تهران نیز بر ضرورت حفظ 
یکپارچگــی فضایی محدوده بــرج میلاد 
تاکیــد و اظهارکــرد: کلان پهنــه مربوط 
به مجموعه بــرج میلاد تهران متشــکل از 
چهار بخش در اختیار شــهرداری، دانشگاه  
علوم پزشکی ایران، ســازمان انتقال خون 
و بیمارستان میلاد اســت که این محدوده 
از جنبه هــای مختلــف کاربــری، حمل و 
نقل، تراکم و دید و منظــر حائزِ ملاحظات 

گریزناپذیری است.
عضو شورای اســلامی شــهر تهران افزود: 
طبــق مصوبــه ســال ۹۹ شــورای عالی 
شهرســازی و معماری ایــران در خصوص 
طراحی شــهری مجموعــه ۱۲۰ هکتاری 
و طرح جامع ســه بعدی فاز ۲ برج میلاد و 
ضوابط تعیین شده برای محدوده مورد نظر، 
ساخت و ســاز جدید در محدوده برج میلاد 
مجاز نیست و هرگونه تخریب و نوسازی در 
پهنه های مختلف نباید منجــر به افزایش 
ارتفاع، سطح اشغال و زیربنای ابنیه موجود 

شود.
وی با بیــان اینکــه مجموعه بــرج میلاد 
علاوه بر نشانه شــهری، به عنوان نمادی در 
مقیاس ملی و بین المللی محسوب می شود، 
خاطرنشان کرد: باید هرگونه تصمیم گیری 
پیرامون برج، نیازمند بررسی فنی مبتنی بر 

اصل منفعت عمومی شهروندان باشد.

احتمال وقوع بحران در بزرگراه آزادگان
میثم مظفر دیگر عضو شورای اسلامی شهر 
تهران نیز در زمان تذکر خــود، به احتمال 
وقوع یک بحران قابل توجه در رفیوژ میانی 
بزرگراه آزادگان که در مســیر جمع آوری 
آب های منطقه ۱۹ قرار گرفته است، تذکر 
داد و از شهردار تهران خواست شخصا ورود 
کند تا از این فاجعه بزرگ شهری جلوگیری 

شود.
وی اظهارداشــت: در دو مــاه گذشــته 
فرونشســتی در ابعاد ۶ در ۶ متــر و به عمق 
یک و نیم متــر در لاین تنــدروی بزرگراه 
آزادگان شکل گرفته که منطقه در اقدامی 

سریع با ۲۲ میکسل بتن ریزی کرده است.
این عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید 
کرد که ســتاد مدیریت بحران جلساتی در 
این خصوص برگزار کرده و با توجه به اینکه 
این موضوع ردیــف بودجه نداشــته هنوز 

تصمیم جدی برای آن گرفته نشده است.
سید جعفر تشــکری هاشــمی دیگر عضو 
شورای اسلامی شــهر تهران نیز به وضعیت 
خیابان اســتاد شــهریار به عنــوان محور 
فرهنگی تذکــر داد و بــا بیــان اینکه این 
خیابان ســال ۹۹ به پیاده راه تبدیل شد تا 
پاتوقی برای هنرمندان و اجتماع شهروندان 
باشــد، گفت: این خیابان که سه سال پیش 
پیاده راه بــود برای خودروها باز شــده و به 
جولانگاه خودروها و پارکینگ تبدیل شده 

است.این عضو شــورا اظهارداشت: با توجه 
به هزینه های قابل توجه مادی و اجتماعی 
که برای این محلات صرف شــده تا از ورود 
خودروها در امان باشــند، با نادیده گرفتن 
سیاســت های انســان محورانــه، اکنون 

موجب بی اعتمادی شهروندان شده است.

ادعای غافل گیری در مهر ماه قابل 
پذیرش نیست

تشــکری هاشــمی همچنین با ارایه تذکر 
دیگری گفت: برنامه مدیریت شــهری برای 
استقبال از ســال تحصیلی جدید باید ارائه 
شــود و ادعای غافلگیری و عدم پیش بینی 
نباید مطرح شــود.وی با اشــاره به تذکر به 
ارایه طــرح ویت لایحــه برای نــرخ کرایه 
ســرویس دانش آموزان، گفت: این موضوع 
برای درگیر نشــدن خانواده ها با رانندگان 
ســرویس ها بود که تا کنون به شورا نیامده 
است.مهدی چمران رئیس شورای اسلامی 
شــهر تهران نیــز در تایید تذکر تشــکری 
هاشمی، گفت: جلسات هماهنگی برای آغاز 

سال تحصیلی آغاز شده است.
وی ابراز امیدواری کرد که نرخ ســرویس ها 
سریعتر در شورا ارائه و تصویب شود تا مردم 

با مشکل رو به رو نشوند.

انتقاد از ایجاد شکم سرا مقابل موزه ملی
چمران درباره وضعیــت خیابان های که به 
پیاده راه تبدیل شده اند، به پیاده راه خیابان 
ســی تیر اشــاره کرد و گفت: عده ای وسط 
خیابان می ایســتند، می خورند، می نوشند 
و مشــخص نیســت وضعیت رفت و روب و 
نظافت و مســائل بهداشــتی این محوطه 

چگونه است.
رییس شورای شهر تهران ادامه داد: چرا باید 
چنین شکم ســرایی مقابل کتابخانه ملی و 
وزارت امــور خارجه ایجاد شــود، هرچند 

وزارتخانه هم انتقاد خود را اعلام کرده بود.
چمران با بیــان اینکه دوســتان ما در دوره 
های قبل ایــن اتفــاق را رقم زدنــد و باید 

تدبیری در مورد آن اندیشیده شود.

آب هشتصد هزار تومانی را به 
شهرداری ۶ میلیون می دهند

چمران همچنین با اشــاره به خشک شدن 
درختان از وزارت نیرو انتقــاد کرد و گفت: 
شــرکت آب و فاضلاب بــرای آب آبیاری 
فضای ســبز و درختــان مبلــغ بالایی می 
خواهد و مبلغ هشــتصد هزار تومــان را از 

شهرداری ۶ میلیون مطالبه می کند.
وی افزود: درست است که آنها فاضلاب را به 
آب تبدیل می کننــد اما درختان در چیتگر 
و بوستان سرخه حصار و ســایر نقاط شهر 
در حال خشک شدن اســت و آب داده نمی 

شود.

برخورد قهری مدیران دوره قبل با 
پروژه های سرمایه گذاری در تهران

اعضای شورای اسلامی شهر تهران در ادامه 
جلســه امروز خود، ارائه گزارش مدیر عامل 
سازمان ســرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی شــهرداری تهران در خصوص اهم 
فعالیت هــای انجام شــده و برنامه های در 
دســت اقدام این ســازمان را در دستور کار 

قرار دادند.
نویــد خاصه باف در در ارایــه گزارش خود، 
گفت: از هر ۱۰۰ پروژه ســرمایه گذاری ۴۶ 
طرح دارای مشکل اســت و علت عمده این 
اســت که در دوره قبلی بــه دلایل مختلف 

مورد برخورد قهری قرار گرفته است.
وی ادامــه داد: ۱۱ پــروژه کلان بــه طرح 
تبدیل شــده و ۹ طرح نیز در حال بررســی 
اســت و ۱۶ پــروژه قابل وصول با ســرعت 
بیشتر مورد بررســی جدی تر است و از ۳۰ 
پروژه با اولویت بعدی نیــز ۹ پروژه تعیین 

تکلیف شده است.
وی گفت: تاکنــون مشــکلات پارکینگ 
طبقاتی گرات، بیمارســتان آتیه ۲، سینما 
باران، مجتمع مســکونی نیلوفــر، تجاری 
اداری ســعدی، یاس، خلیج فارس و مدائن 

به طور کلی حل و فصل شده است.
بــه گفتــه وی، از ۳۰ پــروژه بلاتکلیف که 
تعدادی از آنها پیشرفتی نداشتند، مشکلات 
تعدادی از آنها برطرف شد و مجتمع تجاری 
شــهر آفتاب نیز بــه نتیجه رســید و آماده 

واگذاری است.

بلاتکلیفی 80 هزار میلیارد تومان
 از اموال شهر

محمد آخوندی، رئیس کمیســیون برنامه  
و بودجه شورای شــهر تهران نیز گفت: در 
ادامــه فعالیت هــای نظارتی کــه بر عهده 
شوراست از چند ماه پیش کمیسیون برنامه 
و بودجه بررسی عملکرد پروژه های سرمایه 
گذاری شهرداری را در دستور کار قرار داد و 
گزارشی در کمیسیون با حضور معاون مالی 
شــهرداری و مدیرعامل ســازمان سرمایه 
گذاری ارائه شــد و وضعیت پروژه ها مورد 

بررسی قرار گرفت.
وی افــزود: همچنین ســازمان ســرمایه 
گذاری و مشــارکت مردمی اقدامات انجام 
شــده را ارائه دادند و گزارش بــرای ارائه در 
صحن شــورا تکمیل شــد.آخوندی گفت: 
براساس گزارشی که آماده شده، ۴۶ پروژه 
از پروژه هــای ســرمایه گذاری بــه نتیجه 
نرسیدند که بیش از ۸۰ هزار میلیارد تومان 

منابع شهرداری بلاتکلیف مانده است.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
شــهر تهران گفت: از این ۴۶ پــروژه، ۴۳ 
پروژه ســاختمانی ۳ پروژه غیر ساختمانی 
بوده که ۴۳ در قالب مشارکت مدنی دنبال 
شده اســت، همچنین این ۴۶ پروژه بیشتر 
در منطقــه ۱۶.۱۸.۲۲.۲۱.۳.۱۰.۱۹ قرار 
دارد و از حیث پیشــرفت فیزیکی، وضعیت 
پیشــرفت ۲۴ پروژه زیــر ۵۰ درصد، ۱۲ 
پروژه بیــش از ۸۰ درصد و ۹ پــروژه بین 
۵۰ تا ۸۰ قرار گرفته که برخی از ســال ۷۳ 
تاکنون بلاتکلیف هستند.مهدی پیرهادی 
رئیس کمیسیون ســلامت محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اسلامی شهر تهران 
از ارایه نامه اعضای شــورای شهر به وزیر راه 
برای زیرزمینی کردن مســیر ریلی راه آهن 

تهران- اهواز خبر داد.
در متن ایــن نامه که به خبرنــگاران حاضر 
در صحن شورای شــهر تهران نیز ارایه شد، 
آمده است: مجاورت حریم راه آهن در نقاط 
مســکونی به ویژه در شــهرها که از تراکم 
جمعیت بالایی برخوردار هســتند منجر به 
بروز چالشهای متعدد در زمینه آلودگیهای 
زیســت محیطی و بهداشــتی مخاطرات 
ایمنی و مشــکلات اجتماعی خواهد شد با 
عنایت به موارد مطروحه کلانشــهر تهران 
با گســترش پهنههای شــهری و افزایش 
جمعیت در مناطقــی در مجاورت حریم راه 
آهن به ویژه راه آهن تهران اهواز با چالشــها 
و مســائل مختلفی مواجه شده و همین امر 
زمینه نارضایتی ساکنان ) تصویر استشهاد 
محلی به پیوســت ارائه میگردد( را به وجود 

آورده است.
اعضای شورای اسلامی شــهر تهران در این 
نامه تاکیــد کردند: در این راســتا در جهت 
حفظ سلامت شــهروندان و رعایت حقوق 
عامه دســتور فرمائید ترتیبی اتخاذ گردد تا 
نســبت به زیرزمینی کردن این مسیر ریلی 

اقدام مقتضی انجام شود.
همچنین در ادامه این جلسه و ارایه گزارش 
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری، لطف اله 
فروزنده معاون شهردار تهران، اظهار داشت: 
در دوره قبل اغلــب پروژه هــا را به مراجع 
قضایی ارجــاع داده بودند که ایــن روند را 
متوقف کردیم و برای ۱۶ پــروژه بالای ۸۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی تعاملاتی داشتیم 
و اعتقاد بر این بود که می توان با مذاکرات به 
نتیجه رسید.وی  با بیان اینکه جلب اعتماد 
سرمایه گذاران یکی از رویکردهای شهردار 
اســت، افــزود: مهمترین مشــکل فرایند 
سرمایه گذاری اســت و باید آسیب شناسی 

های لازم در این خصوص انجام دهیم.

وزانه ۵۰۰ هزار بشکه نفت خام است درآمد خالص گردشگران سلامت معادل ر



با نگاهی به مجموعه در حال پخش کاتب اعظم

فاطمه گودرزی چگونه نقش ام حسن را بازی کرد؟
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آقای تاریخ در رسانه
حمید حاجی زاده کیهان از قول آقای برمهنی ، معاون ســیما، گفته 
است که به درخواست مردم پخش مجدد ســریال مختارنامه در قالب 

فیلم سینمایی برای هفته بعد در نظر گرفته شده است.
این در حالی اســت که مختارنامه ســریالی اســت که به نماد تکرار در 
رسانه تبدیل شــده اســت. جا دارد که به این ادعا از دو زاویه دیگر نگاه 

کنیم.

کدام جمع
معاون ســیما در توجیه تکرار محتارنامه گفته که این درخواســت را 
جمعی از مردم داشته اند. این بیان من را به یاد استفاده ای که پیشترها 
از واژه » جمعــی « می شــد می اندازد. دیرزمانی در شــهر ما موســم 
انتخابات مجلس که می رســید در و دیوار پر می شــد از تراکتهایی که 
در آن جمعی از فلان گروه یا قشــر و جریان و طیف و طبقه حمایتشان 
را از فلان نامزد اعلام کرده بودند. وقتی کســی اعتراض هم می کرد که 
این داستان چیست و فلان قشر یا گروه و ..... اعلام موضع رسمی نکرده 
است و اصلا تشکل صنفی، سیاسی، مردم نهاد، اجتماعی و تشکیلاتی 
ای برای این کار ندارد امضای چند نفر نشان داده می شد و استدلال می 
شد که همین تعداد مصداق واژه »جمع« است. البته بعدترها این روش 

به ظاهر موجه و قانونی کم اثر و به تدریج منسوخ شد.
حالا ما هم مایلیم از آقای معاون ســیما بپرســیم که آن جمع چگونه 
احصا شــده و چه تعداد و چند درصد از مخاطبین رســانه بوده و از آن 
مهمتر چه نســبتی از جمعیت کشور را که در پوشــش رسانه قرارداد 

شامل شده است.
این سوال نه از سر مخالفت با پخش سریال مختارنامه است و نه قطعا از 
باب تضعیف اهمیت پخش برنامه های مناسبتی-تاریخی. از این جهت 
است که معاون محترم رسانه مبانی استدلال خود را به اشتراک بگذارد 
تا ما هم بدانیم. شــاید اگر این مبانی ضعیف باشــد رســانه ملی به این 
صرافت بیافتد که در اقناع افکار عمومــی در رابطه با کم کاری اش باید 
فکر دیگری بکند، رسانه ای که یک دستگاه عریض و طویل و انحصاری 
ای است و در انحصاری ماندن خود تلاش وافری هم دارد و از قضا سهم 

بزرگی هم در این وانفسای کسری اعتبارات از بودجه کشور دارد.

کدام تاریخ
این که معاون ســیما تریبونی در اختیار دارد و ادعایی می کند ایرادی 
ندارد، نکته اینجاســت که آن تریبون در اختیار اندیشــه های دیگر در 
همین موضوع قرار نمی گیرد تا ادعاهای ایشــان عیارسنجی شود. به 
همین سیاق شاید پر بیراه نباشــد اگر بگوییم رویکرد رسانه ملی که با 
وجود انحصار نتوانســته در جذب مخاطب موفق عمل کند خود عامل 
تقویت اقبال مردم به رســانه های دیگر است. از این زاویه اگر نگاه کنیم 
نه تنها ضرورت دارد که راجع به نظر مــردم در تکرار پخش مختارنامه 
بجای برنامه های جدیدتر، میز نقد شــکل بگیرد که به نظر می رسد بد 
نباشد میز نقدی در رابطه با همان سریال هم با حضور منتقدین آراسته 
شود. میز نقدی که دو وجه ســریال تاریخی-مناسبتی مختارنامه را به 

نقد و گفتگو بنشیند، وجه هنری و وجه تاریخی.
ممکن اســت در رابطه با ســریال مختار نقدهای تاریخی جدی مطرح 
نباشد اما اصولا وقتی صحبت از تاریخ می شــود باید این امکان فراهم 
باشد تا چنانچه تحلیل های متفاوت ولی قابل توجه دیگری هم هست 
فرصت دیده شدن و شنیده شــدن داشته باشد. به هر تقدیر جای خالی 
این رویه در رسانه مشهود است. به عنوان مثال سریال تاریخی معمای 
شــاه هم با متهم به تحریف و یکسویه نگری شــده بود از میزهای نقد 
بی بهره بود.ســریالی تاریخی که گاف های بسیار داشت و حتی خسرو 
معتضد که بقول خودش به کارگردان مشورت می داده از آن همه گاف 

خسته شده بود.
این در حالی است که او که آقای تاریخ در رسانه شده است و پای ثابت و 
تنهای نقل و گاه تحلیل وقایع تاریخ معاصر در آن اســت نیز اعتراف می 
کند که مســلماً تاریخ یک رشته علمی اســت. البته بر این اساس نباید 
تحلیل این یک موضوع علمی را ســالها در تنها رســانه مملکت به یکی 
سپرد و انتظار داشت مخاطب علاقمند باشــد و پای برنامه بنشیند. بر 
خلاف آن که معتضد می گوید که الان مورخ کــم داریم، علم تاریخ در 
کشورمان از گذشته دور در دانشگاهها کرسی دار بوده است و اگر مجال 

حضور به اساتید داده نمی شود حتما دلیل دیگری دارد.
شــاید دلیلش را بتوان در ادامه صحبت معتضد دید که گفته است همه 
چیز را که نمی شود گفت، ولی اسناد و مدارکش در تاریخ هست. درست 
است که همه چیز را از تاریخ نمی شود در رســانه عمومی گفت اما چه 

ضرورتی دارد که فقط یک چیز هم از میان آن همه چیز گفته شود؟
مبنای این »یکه به قاضی تاریخ رفتن« هر چه باشــد نــم یتوان با بیان 
جهت دار و گاه تحریف شــده هم به تاریخ ظلم کرد. برای دوری جستن 
از این هــم ضرورت دارد کــه برنامه هــای تاریخی بر میزهــای نقد و 

آزاداندیشی استوار شود.
بر خلاف خســرو معتضد که معتقد اســت تلویزیــون محل کنفرانس 
تاریخی نیســت بلکه فیلم تاریخی باید با اســتفاده از داســتان هایی 
ملودرام و شــخصیت هایی گاه تخیلی برای مخاطب جذاب شود، عده 
ای نیز معتقدند که تلویزیون در سریال های تاریخی باید امانتدار باشد 
و برنامه های تلویزیونی که به تحلیل تاریــخ می پردازند باید کنفرانس 

تبادل اندیشه های قابل دفاع و کلاس درس باشند، درس از تاریخ.

همکاری مشترک صادق آهنگران و دولتمند خالف
دولتمند خالف )خواننده و موسیقیدان شهیر تاجیکستان( به مناسبت 
ایام سوگواری محرم یک قطعه مشترک با صادق آهنگران مداح قدیمی 
تولید کرده است.این قطعه »حسینیه دل« نام دارد و شعر آن را علیرضا 
قزوه سروده است. دولتمند،   استاد موسیقی محلی جنوب تاجیکستان 
اســت که به آن »فلک« گفته می شــود. این در حالی است که صادق 
آهنگران در جایگاه خواننده و مداح پیش از هم تولیدات مشــترکی با 

دولتمند خالف داشته است.
این قطعه از تولیدات جدید مرکز شعر، موســیقی و سرود صدا و سیما 
است که  ۳۰  اثر با موضوع محرم و عاشورا را به مناسبت این ایام تولید و 

برای پخش به شبکه های رادیویی و تلویزیونی ارسال کرده است.
قطعات موســیقایی جدید مرکز موسیقی و ســرود صدا و سیما شامل 
۶ قطعه به صــورت نماهنگ و ۲۴ قطعه صوتی آکاپلا  اســت که در این 
مرکز تولید شده است.سه قطعه »خون خدا«، »وداعی تلخ« و »هنگام 
محرم« با آهنگســازی فرهاد برنجان و تنظیم مجید رضازاده و اشــعار 
علیرضا قزوه به خوانندگی مجید بهداروند، »کام عطش« با آهنگسازی 
و تنظیم شــهرام منظمی، شــعر عبدالجبــار کاکایی بــا خوانندگی 
حمیدرضا ترکاشــوند، »دامــان وصل« بــا شــعری از محمودخان 
ملک الشــعرا)صبا( و خوانندگی مهدی حبیبی، »حســینیه ی دل« با 
شعری از علیرضا قزوه و خوانندگی مشــترک دولتمند خالف خواننده 
تاجیکســتانی و صادق آهنگــران از تولیدات جدید موســیقایی این 
مرکز اســت.این قطعات در قالب نماهنگ، ۱۰ قطعه صوتی آکاپلایی 
با خوانندگی مهدی حبیبی با اشعاری از حبیب چایچیان، محمودخان 
ملک الشعرا)دو قطعه(، عبدالجبار جودی خراسانی، غلامرضا سازگار، 
شباب شوشــتری)دو قطعه(، ترکی شــیرازی)دو قطعه(، میرزا یحیی 
مدرس اصفهانی  و همچنین ۱۴ قطعه آکاپلایی با خوانندگی محســن 
حسن زاده که از ۱۴ ترکیب بند اشــعار علیرضا قزوه با عنوان »با کاروان 
نیزه« تولید و برای پخش در ســاعات مختلف رادیویی و تلویزیونی در 

اختیار پخش رسانه های ملی قرار گرفته است.

دیدگاه

قاب

 رئیس پیشین هیات مدیره خانه ســینما با بیان اینکه 
ذات ســینما سیاسی اســت، گفت: همه دنیا با سینما 
مساله دارند، برای این که ســینما تنها هنری است که 

مولود مدرنیته است. 
محمدعلی نجفی در پاسخ به این سوال که خانه سینما 
متهم اســت که در این ســال ها به جای فعالیت های 
صنفــی و رفاهی، فعالیت سیاســی می کنــد؟ اظهار 
داشــت: این حرف به نظرم کاملا بی معناســت. چون 
ما سیاست را نمی شناســیم، فکر می کنیم بازی های 
سیاسی و حرف های سیاســی روزمره فعالیت سیاسی 

است درحالی که اصلا این طور نیست.
کارگردان »سربداران« افزود: خانه سینما خانه صنوف 
است. صنف یعنی سندیکا. ســندیکا برای چه به وجود 
می آید؟ برای این که از منافــع صنف دفاع کند. همین 
که بخواهــی از منافعت دفاع کنی و جمع می شــوی، 

خــودش یک کار سیاســی اســت. من چرا 
اســتعفا دادم؛ برای این که مرا صنف انتخاب 
کرده بود بــه عنوان رئیس و دولت داشــت 
دخالــت می کرد. اصلا به دولــت چه ارتباط 
دارد؟ صنوف باید رئیسشان را انتخاب کنند. 
خوب اگر قرار اســت دولت انتخاب کند آن 
وقت اسم این می شــود سیاسی. دولت دارد 

کار سیاسی می کند نه صنوف.

سینما بین هنرها تنها هنری است که مولود 
مدرنیته است. هنر متکثر است

نجفی ادامه داد: ذات ســینما سیاســی است بنابراین 
خانه سینما هم سیاسی است. همه دنیا با سینما مساله 
دارند؟ بــرای این که ســینما بین هنرهــا تنها هنری 
اســت که مولود مدرنیته اســت. هنر متکثر است. منِ 

کارگردان می دانم چه نــوری می خواهم و از 
چه فیلتری باید بگذارم؟ این می شــود هنر 
متکثر. ایــن هنر متکثر محصــول مدرنیته 
اســت. سیاســت اصلا با مدرنیته شــروع 
می شــود. قبل آن که اصلا سیاســی وجود 
ندارد. یک خان اســت، یک پادشــاه است 
که هر چه هم می گفت باید اطاعت می شــد 
و بقیــه هم می شــدند رعیت.بازیگر »معمای شــاه« 
گفت: ما چون سیاست را نمی شناسیم پس می گوییم 
خانه سینما کار سیاســی می کند. این یعنی چه؟ یکی 
بیاید توضیح دهد. یعنی اگــر وزیر و معاون وزیر و غیره 
و غیره می خواهنــد دخالت کنند خانه ســینما حق 
ندارد جلویشان بایســتد؟ در این صورت که دیگر خانه 
سینما نیست.نجفی در پاسخ به این که مدیریت خانه 
سینما متهم است که در تمام این سال ها تحت تسلط 

جمعی مانند جنابعالی، آقایان عسگرپور، میرکریمی، 
شاهســواری و خانم برومند بوده است و تفکری خارج 
از این حلقه را به مدیریت خانه سینما راه نمی دهد. این 
را قبول دارید یا خیر؟ گفت: خیر. این ها را چه کســی 
انتخاب کرده اســت؟ چرا بعد از ۷۵ ســال سن، کانون 
کارگردانــان از من می خواهد به عنــوان رئیس هیات 
مدیره باشــم. من که چند ســال بود اصلا بــه کانون 
کارگردانان نمی رفتــم؟! چرا؟ برای این که شــرایط 
کرونا است. قرار است بودجه هایی گرفته شود. یکی را 
می خواهند که قابل اعتماد باشــد.تهیه کننده و طراح 
صحنه »دیگری« ادامه داد: من را در رودربایستی قرار 
دادند تا قبول کردم. خیلی هم با مشــکل روبرو شدم. 
ولی موفق شدم پول از دولت و از رییس سازمان برنامه 
و بودجه نه فقط برای ســینما بلکه برای کل هنرمندان 

بگیرم؛ به همین سادگی.

 فیلم »اوپنهایمر« بــه کارگردانی کریســتوفر نولان 
بزرگترین افتتاحیه هالیــوودی را در هند رقم زد و به 
فروش ۱۳ کرور روپیه ای)هر کرور یک میلیون روپیه( 
در روز نخســت دســت یافت. در اوپنهایمر که توسط 
کریســتوفر نــولان کارگردانی شــده، کیلین مورفی 
در نقش اصلی )جی رابرت اوپنهایمــر( در کنار امیلی 
بلانت، مت دیمون، رابرت داونی جونیور، رامی مالک، 

جاش هارتنت و کنت برانا ایفای نقش کرده است.
اوپنهایمر، در ســینماهای هند طوفانی به راه انداخته 
و طبــق برآوردهای اولیه Sacnilk، ایــن فیلم در روز 
افتتاحیــه خود در این کشــور ۱۳ تا ۱۴ کــرور روپیه 

فروش داشت.
این فیلم با بــازی کیلین مورفی در نقــش فیزیکدان 

نظری جی رابرت اوپنهایمر در ۲۱ ژوئیه اکران شد.
در روز نخســت اکــران، اوپنهایمر با اختــلاف قابل 
توجهی از باربی پیشــی گرفت. باربی فقط توانست ۵ 

تا ۵.۵ کرور روپیه به دست آورد، در حالی که اوپنهایمر 
امسال بزرگترین افتتاحیه یک فیلم هالیوودی در هند 
را به خــود اختصاص داد و حتی از تــام کروز ماموریت 
غیرممکن - حســاب مرده قســمت اول کــه در روز 

افتتاحیه ۱۲.۵ کرور به دست آورد، پیشی گرفت.
 Fast X علاوه بر این، فیلم کریســتوفر نولان حتی از
Vin Diesel کــه در ۱۹ مــی در هند بــا ۱۲.۵ کرور 
روپیه عرضه شده بود، بهتر عمل کرد.اوپنهایمر وقایع 
تاریخی در طول جنگ جهانــی دوم را بازگو می کند، 
زمانی که ســپهبد لزلی گرووز، جونیــور اوپنهایمر را 
به رهبــری پروژه فوق ســری منهتن منصــوب کرد. 
اوپنهایمر با همــکاری تیمی از دانشــمندان متعهد، 
ســال ها وقت صــرف توســعه و طراحی نخســتین 
بمب های اتمی جهان کرد. اوج تلاش آنها در ۱۶ ژوئیه 
۱۹۴۵ بود، زمانی که آنها شاهد نخستین انفجار هسته 
ای جهان بودند که مســیر تاریخ را برای همیشه تغییر 

داد.در متاکریتیک، ۴۵ منتقد نظــر خود درباره فیلم 
Oppenheimer اعلام کردند کــه در مجموع آن ها، 
این اثر به نمره فوق العاده خوب ۹۱ دســت یافته است. 
در راتن تومیتوز نیز تاکنــون ۶۳ نقد درباره فیلم نولان 
منتشر شــده که در مجموع آن ها امتیاز ۹.۱ )۹۷٪( به 

دست آمده است.
این فیلم تاکنون با واکنش های بسیار مثبت منتقدان و 
صاحب نظران سینما مواجه شده است. به عنوان نمونه 
و به نوشــته پل شــریدر کارگردان و فیلم نامه نویس و 
نویســنده چند فیلم مهم مارتین اسکورسیزی مانند 
راننده تاکسی و گاو خشــمگین، »اوپنهایمر، بهترین 
و مهم ترین فیلم این قرن. اگر امســال یــک فیلم را در 

سینما دیدید، باید اوپنهایمر باشد.«
اوپنهایمر نخســتین فیلم زندگی نامه ای نولان است 
که فیلمنامه آن را بر اســاس کتاب پرومته آمریکایی، 
پیروزی و تراژدی جی رابرت اوپنهایمر نوشــته و برای 

نخستین بار در تاریخ سینما، بخشــی هایی از فیلم به 
صورت آیمکس سیاه و سفید فیلمبرداری شده و روی 

پرده بزرگ رفته است.
یونیورسال اعلام کرد که ساخته نولان، ۱۰.۵ میلیون 

دلار در نخستین روز اکران خود به دست آورده است.
فیلم Barbie ســاخته گرتا گرویگ کــه در آن مارگو 
رابی در نقش باربــی و رایان گاســلینگ در نقش کن 
ظاهر شده اند، نیز در نخســتین روز اکران خود ۲۲.۳ 
میلیون دلار فــروش داشــت.این عظیم ترین فروش 
روز نخســت در بین تمام فیلم های سال ۲۰۲۳ است 
و رکورد قبلی با فروش ۱۷.۵ میلیون دلاری در اختیار 
Guardians of the Galaxy Vol. ۳ بــوده اســت.
برای تمام روزهای پایان هفته، انتظار می رود که باربی 
در آمریکا ۱۰۰ میلیون دلار یا بیشــتر فروش داشــته 
باشــد و این میزان برای اوپنهایمر حدود ۵۰ میلیون 

دلار پیش بینی شده است.

سینما

اوپنهایمر

خریــدار  مجموعــه نمایشــی »کاتب 
اعظم« که به مناســب ایام محــرم بار دیگر 
در کنداکتور پخش تلویزیــون قرار گرفته 
است، امســال نیز با روایت کاتبان عاشورا، 
مخاطبان را با خود همــراه می کند. فاطمه 
گــودرزی که یکــی از نقش هــای اصلی و 
کلیدی ایــن مجموعه را ایفا کــرده معتقد 
اســت: ســاختار »کاتب اعظم« با ســایر 
تله تئاترها متفاوت اســت و در فضایی کاملا 

نو طراحی شده است.
مجموعه »کاتب اعظم« بــه تهیه کنندگی 
مرکــز ســوره اولین بــار بــرای پخش از 
شبکه دوم سیما ساخته شــد. این نمایش 
تلویزیونی شــهریور ماه ســال گذشته به 
مناسبت فرا رسیدن اربعین حسینی)ع( از 
تلویزیون پخش شــد و حالا با گذشت یک 
ســال به بهانه ایام محرم بار دیگر از شــبکه 

چهار سیما روی آنتن می رود.
در این مجموعــه  بازیگرانی چــون فاطمه 
گودرزی، امین زندگانی، سبامک صفری و 

نادر فلاح بازی کرده اند.
فاطمه گودرزی ـ بازیگر سینما و تلویزیون 
ـ که در »کاتب اعظــم« اولین تجربه اش در 
حوزه تله تئاتر را ثبت کــرد، در این اثر نقش 

»ام حسن« را ایفا کرد.
او درباره شیوه ساخت این تله تئاتر به ایسنا 
گفته است که برخلاف تله تئاترهای مرسوم 
که در فضایی بســته ســاخته می شــوند، 
»کاتب اعظــم« در فضایی جــاده ای و باز 
ساخته شد و لوکیشــن خاصی داشت و در 

مجموع با ســاختارهای مرســوم تله تئاتر 
فاصله دارد.این مجموعه نمایشی با قصه ای 
از کاتبان قیام عاشــورا در قالــب تله تئاتر 
میدانی در هفت پرده، روایتی گفته نشــده 

از داخل خیمه دشمن در روز عاشوراست.
در حقیقت قصه این نمایش از سپیده صبح 
عاشورا آغاز می شــود و تا نبرد نهایی عصر 

عاشورا ادامه دارد.
و اما گــودرزی، بازیگر نقش »ام حســن« 
اظهار کرده است که داستان »کاتب اعظم« 

درباره واقعه کربلا و امام حسین)ع( است. او 
با تاکید بر اینکه این مجموعه ساختار بسیار 
جدیــدی دارد، در صحبت هایش اشــاره 
کرده که کارگردان »کاتب اعظم« به شکل 

متفاوتی به قصه نگاه کرده است.
گودرزی درباره نقشــش هم گفته که نقش 
حســن« را ایفــا کرده  اما منظــور امام  »ام ّ
حسن)ع( نیســت بلکه یک شخصیت دیگر 
است. او تاکید داشته که خود این شخصیت 
را زیاد در جریــان داســتان نمی بینیم اما 

مادرش در قصه حضور دارد.
بازیگــر نقــش »ام حســن« پیشــتر در 
گفت وگویی که با ایســنا انجام داد، درباره 
اینکه آیــا »کاتب اعظــم« می تواند آغازی 
دوباره برای ســاخت تله تئاتر در تلویزیون 
محســوب شــود؟ هم اظهاراتی بیان کرده 

بود.
او گفته که نمی تواند در ایــن زمینه اظهار 
نظر کند؛ چــون »کاتب اعظــم« یک کار 
خاص اســت و نمی دانــد می تــوان آن را 

بازگشتی برای ساختار تله تئاتر به تلویزیون 
به حســاب آورد یا خیر.گــودرزی در عین 
حال اظهار امیدواری کرد که این روند ادامه 
پیدا کند و برای همه هنرمندانی که دوست 
دارند تله تئاتر بسازند، راه باز باشد و بتوانند 

در این حوزه کار کنند.
این بازیگر در صحبت هایــش تاکید کرده 
که طرفدار از ســرگیری ســاخت و پخش 
تله تئاترها از تلویزیون است و خیلی موافق 
این است که تله تئاترها به ویژه تله تئاترهای 

خوب به تلویزیون بازگردند.
مجموعــه تله تئاتــر »کاتــب اعظــم« به 
نویســندگی و کارگردانی هنــری مهدی 
غفوری و کارگردانی تلویزیونی علی عبادی  
با اقتباسی از کتاب »اعترافات کاتب کشته 
شده« نوشــته ساســان ناطق ساخته شده 

است.
امیــن زندگانی، ســیامک صفــری، نادر 
فلاح، نازنین فراهانــی، حدیث میرامینی، 
خســرو شــهراز، امین میری، امیرحسین 
هاشمی، امیر شــهرابی، محسن علیخانی، 
محمدمحســن شــفیعی، آرش رحیمی، 
محمدرضــا تاجیــک، امیــر تک فــلاح و 
وحیدرضــا قناعتی هم از دیگــر بازیگرانی 

هستند که در »کاتب اعظم« حضور دارند.
نخســتین بازپخش »کاتب اعظم« از شنبه 
)۳۱ تیر ماه( در شبکه چهار سیما آغاز شده 
است. این مجموعه هر شب ساعت ۲۴ روی 
آنتن می رود و تکرار آن روز بعد ســاعت ۱۱ 

صبح و ۱۸ پخش می شود.

محمدعلی نجفی: ذات سینما سیاسی است

اوپنهایمر بالیوود را شوکه کرد

سرانجام جشنواره فیلم کودک ۱۴۰۲ چه می شود؟
خریــدار  در فاصله دوماه باقــی مانده تا 
برگــزاری جشــنواره فیلم هــای کودکان 
و نوجوانــان، تغییرات مدیریتــی و میزان 
تولیــدات ســینمای کــودک و نوجوان، 
چگونگــی برگــزار دوره ســی وپنجم این 
جشــنواره بین المللی را با ابهام هایی روبرو 

کرده است.
تیرماه سال گذشــته مدیرعامل وقت بنیاد 
ســینمایی فارابــی )مهدی جــوادی( به 
عنوان دبیر جشــنواره فیلم هــای کودکان 
و نوجوانــان اصفهان حکم گرفــت و به نظر 
می رسید بعد از چند سال که جشنواره تحت 
تاثیر کرونا بود، سی و پنجمین دوره به روال 
همیشگی خود برگزار شــود اما اتفاق هایی 
که از پاییز سال گذشــته در کشور رخ داد، 
سبب تغییر در شــرایط و برنامه ریزی های 
جشــنواره شــد بویژه آنکه فیلم  بــه تعداد 
کافی و مناســب هــم تولید نشــده بود و 
تولیدات اندک سینمای کودک، پیش از این 
ماجراها نیز کار را به جایی رســانده بود که 
بحث هایی بر سر دوســالانه بودن جشنواره 
مطرح می شــد.در نهایت قرار براین شد که 

با توجه به شرایط خاص سال ۱۴۰۱، بخش 
رقابتی و نمایش فیلم جشــنواره به امسال 
موکول شود و در همین راســتا خرداد ماه 
۱۴۰۲ فراخوان دوره سی و پنجم جشنواره 
منتشر شــد تا این دوره از ۱۰ تا ۱۶ مهر ماه 
در دو بخش رقابتی و غیر رقابتی در اصفهان 

برگزار شود.
تدارک برای برگزاری جشــنواره، در حالی 
ادامه دارد که تاکنــون دو تغییر مدیریتی 
مهم در این رویداد انجام شده است؛ نخست 
معاون فرهنگــی و اجتماعی شــهرداری 
اصفهان )مجتبی شــاهمرادی( -با نقشی 
تعیین کننده در هماهنگی امور برای برپایی 
جشــنواره در اصفهان- همین دو ماه قبل 
استعفا کرد و دوم دبیر جشنواره که با تغییر 
مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی، جایگاه 
دبیــری نیز دســتخوش تغییر شــد و روز 
گذشته مجید زین العابدین به جای جوادی 

دبیر جشنواره شد.
جدا از این موضوع، تولیــد اندک فیلم های 
کودک و نوجوان با شــرایط مناســب برای 
راهیابی به جشنواره همچنان دغدغه اصلی 

دست اندکاران و علاقه مندان به این رویداد 
اســت و ممکن است برای رســیدن به فرم 
واقعی یک جشــنواره بین المللی، فهرست 
فیلم های بخش رقابتی بــا تعداد محدودی 
فیلم ایرانی و آثار بیشــتری از کشــورهای 

خارجی بسته شود.  
در این زمینه یک ســوال مهم این است که 
با وجود تغییــرات پیش آمــده و وضعیت 
تولید فیلم که در ماه های گذشــته با انتقاد 
و گله ، فعــالان این حوزه نیز همــراه بوده، 
این جشــنواره بین المللی چگونــه و با چه 

استانداردهایی برگزار خواهد شد؟
پوران درخشــنده -یکی از اعضای شورای 
سیاستگذاری جشنواره فیلم های کودکان 
و نوجوانــان - با اشــاره به اینکــه اطلاعی 
ندارد که با تغییرات اخیر چــه اتفاقی برای 
جشــنواره رخ می دهــد،  تاکید کــرد: این 
جشــنواره تنها کورسویی اســت که برای 
ســینمای کودک باقی مانده و اگر احتمالا 
جشنواره برگزار نشــود، این کورسوی امید 
خاموش خواهد شــد.  او اضافه کرد: علاوه 
براین، جشنواره فیلم  کودک یک جشنواره 

بین المللی اســت و اگر امسال فیلمی تولید 
نشــده باشــد، می توان آن را با فیلم هایی 
از کشــورهای دیگر برگزار کرد تــا بینیم 
فیلم های خودمان به کجا می رســند اما اگر 
جشــنواره برگزار نشــود یا محل آن تغییر 
کند، ســینمای کودک ضربه خواهد خورد 
آن هم در شــرایطی که ســینمای کودک، 

مهم ترین ســینمای ماســت و جایزه های 
بــزرگ و بااهمیتــی را در دنیــا بابــت آن 
گرفته ایم.برایــن اســاس، ایســنا پیگیر 
گفت وگو با مســئولان برگزاری جشنواره 
اســت تا جزئیات دقیق تــری را از تولیدات 
فیلم کودک و چگونگــی برپایی این رویداد 

منتشر کند.
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استقلال بمب پرسپولیس را خنثی کرد!
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پیشکسوت تیم اســتقلال گفت: برای اولین بار نیست 
که پنجره باشــگاه بسته می شــود. این اتفاق تکراری 
شده است.ادموند اختر در مورد بسته شدن پنجره نقل 
انتقالاتی باشــگاه استقلال اظهار داشــت: برای اولین 
بار نیست که پنجره باشگاه بســته می شود. این اتفاق 
همیشه بوده و همچنان خواهد بود. تیم های استقلال 
و پرسپولیس همیشه بدهی داشــتند چون این تیم ها 

دولتی هستند و تا خصوصی نشوند، این موضوع ادامه 
دارد.

وی ادامه داد: اصلا جای تعجب ندارد. متاسفانه باشگاه 
مشکلات زیر ســاختی دارد که این حاصل کار مدیران 
قبلی اســت. من از موقعی که بازیکن باشگاه استقلال 
بودم تا الان که هوادار این تیم هســتم، همیشه باشگاه 
بدهکار بوده است. به نظر من باید اول بدهی ها را کامل 

پرداخت کنند، بعد پول به بازیکنــان بدهند که دیگر 
باشگاه درگیر مشکلات مالی نشود. الان همه هواداران 
انتظــار دارند پنجره باشــگاه باز شــده و این بدهی ها 

سریع تر پرداخت شود.
پیشکســوت باشــگاه اســتقلال در خصوص انتخاب 
علی خطیر به عنوان سرپرســتی مدیرعاملی باشــگاه 
استقلال، گفت: هر کسی می تواند سرپرست استقلال 

شــود. به نظر من خطیر باید اول بــه دنبال تزریق پول 
به باشگاه باشــد که بتواند بدهی های سنگین باشگاه 
پرداخت کند.وی افزود: الان خطیــر در بدترین زمان 
ممکن سرپرســتی را قبول کرده اســت. امیدوارم او 
بتواند بخشــی از مشکلات مالی اســتقلال را حل کند 
تا پنجره نقل و انتقالاتی این باشــگاه باز شود و بتواند 

بازیکن های مد نظر سرمربی را جذب کند.

استقلال

ایمان گودرزی  پیشــنهاد اســتقلال و 
سپاهان باعث شــد تا وایله در آستانه صدور 
رضایتنامه ســعید برای پرسپولیس، از این 
موضوع صرف نظر کند. حالا مسئولان وایله 
دنبال راهی هســتند تا عزت اللهی را برای 
تمدید قرارداد راضی کنند، آن هم به مدت 
دو سال و نیم اما ســعید فعلًا پاسخی به این 

پیشنهاد نداده است
 آینده ســعید عزت اللهی در ابهام اســت و 
هنوز کســی نمی داند آیا او در وایله می ماند 
یا پیراهن تیم دیگــری را بر تن خواهد کرد. 
هافبک میانــی و توانای فوتبــال ایران بعد 
از درخشــش در تورنمنت کافا و مثل تمام 
ســال های اخیر مورد توجه تیم های ایرانی 

قرار گرفت.
 او که شــش ماه از قراردادش بــا وایله باقی 
مانده، در ابتدا برای جدایی نیاز به پرداخت 
۱۰۰ هزار یورو داشــت اما حــالا این عدد 
حدوداً ۱۰ برابر شــده و همین مسأله تا حد 
زیادی انتقال عزت اللهی به باشگاهی جدید 

را با وقفه مواجه کرده است.
ماجــرا از اینجــا آغــاز شــد که باشــگاه 
پرســپولیس برای جذب عزت اللهی اقدام 
کرد. مکاتبه میان دو باشــگاه انجام شــد 
و با توجه بــه حضور پرســپولیس در لیگ 
قهرمانان آســیا، هافبک ۲۶ ساله تیم ملی 
بی میل نبود کــه پیراهن این تیــم را بر تن 
کند، بخصوص که ســعید دوستان زیادی 
مثــل مرتضــی پورعلی گنجــی، علیرضا 

بیرانوند و ســروش رفیعی را در پرسپولیس 
داشت.

پرســپولیس با رقمــی در حــدود ۲۰۰ تا 
۲۵۰ هزار یــورو می توانســت رضایتنامه 
عزت اللهــی را بگیــرد امــا به یکبــاره و با 
درخواســت چند باشــگاه دیگر، مسئولان 
وایله مخالفت خود را با انتقال ســعید اعلام 
کردند. اســتقلال با حضور جواد نکونام که 
سابقه همکاری با عزت اللهی را در تیم ملی 

در کارنامه داشت، برای شکار او نامه نگاری 
کــرد و البته ســرمربی تیم هم بــا هافبک 

ایرانی وایله تماس هایی را برقرار کرد.
از سوی دیگر ســپاهان هم دســت به کار 
شــد و بعد از جذب ســتاره هایی چون رضا 
اســدی، کاوه رضایی و عیسی آل کثیر، این 
بار به جــذب عزت اللهی علاقه نشــان داد. 
باشــگاه اصفهانی که از نظر مالی در شرایط 
بهتری نســبت به اســتقلال و پرسپولیس 

قرار داشت، پیشنهاد خود را ارائه داد. وایله 
که بعد از پرسپولیس، اســتقلال و سپاهان 
را خواهان عزت اللهی دیــد، عدد مورد نظر 

خود را برای صدور رضایتنامه افزایش داد.
پیشنهاد استقلال و ســپاهان باعث شد تا 
وایله در آستانه صدور رضایتنامه سعید برای 
پرســپولیس، از این موضوع صرف نظر کند. 
حالا مســئولان وایله دنبال راهی هســتند 
تا عزت اللهی را بــرای تمدید قرارداد راضی 

کنند، آن هم به مدت دو سال و نیم اما سعید 
فعلًا پاسخی به این پیشنهاد نداده و تمرکز 
خــود را روی موفقیــت در ترکیب تیمش 

گذاشته است.
 وایله در هفتــه اول ســوپرلیگ دانمارک 
میزبان تیم قدرتمند کپنهاگن اســت. باید 
ببینیم واکنش وایله به جواب منفی ســعید 
به پیشــنهاد تمدید قرارداد چیســت؟ آیا 
او از ابتدا در ترکیب قــرار می گیرد یا اینکه 
مدیران وایله بــا او برخــورد دیگری انجام 
می دهند؟ در این بین امــا مربیان تیم ملی 
باید هوشیار باشند و بدانند اگر وایله از سعید 
در ترکیب خود استفاده نکرد، تنها دلیلش 
عدم تمدید قرارداد اســت. ایــن اتفاق در 
بسیاری از باشــگاه ها رخ می دهد تا بازیکن 
تحت فشــار و به اجبار قراردادش را تمدید 
کند. ســعید اما علاقه ای به این کار ندارد و 
شــاید همین مســأله در نهایت باعث شود 
تــا رضایتنامه او با مبلغ کمتــری برای یک 

باشگاه ایرانی صادر شود.
عزت اللهی جزو بازیکنــان کلیدی تیم ملی 
ایران اســت که در تورنمنت کافا هم نشان 
داد تا چــه اندازه کیفیت دارد. بدون شــک 
سرنوشت او در ماه های آینده می تواند برای 
تیم ملی ایران هم مهم باشــد، بخصوص که 
امیر قلعه نویی به توانایی های او اعتماد دارد 
و از طرفی تیم ملی هم برای موفقیت در جام 
ملت های آســیا به تمام نیروهــای باتجربه 

خود نیاز دارد.

اختر: بسته شدن پنجره نقل و انتقالات داستانی تکراری است

تغییرات احتمالی در کادر تیم ملی والیبال 
پرست و مربی خارجی رفتنی شدند سر

 کادرفنی تیم ملی والیبال با نظر سرمربی این تیم تغییراتی خواهد شد 
که مهمترین این تغییرات جدایی مربی لهســتانی و انتخاب یک مربی 

جدید خارجی است.
روز گذشته کمیته فنی فدراسیون والیبال تشکیل جلسه داد تا عملکرد 
تیم های ملی جوانان و بزرگسالان ایران مورد بررسی قرار بگیرد. در این 
جلســه اعضای کمیته انتقادات و نظرات خود را در خصوص کادرفنی 

تیم ملی مطرح کردند.
پس از این جلسه بود که لیســت تیم ملی والیبال برای حضور در اردوی 
آماده سازی اعلام شد و در این لیست تغییری در کادرفنی این تیم دیده 
نمی شد. در ادامه مصاحبه ای از وحید مرادی منتشر شد مبنی بر اینکه 

تغییراتی در کادرفنی تیم ملی ایجاد خواهد شد.
طبق آخرین خبرها یاناس که مربی بدنســاز تیم ملــی بود به کار خود 
ادامه خواهــد داد؛ اما جدایی پاول که دیگر دســتیار لهســتانی بهروز 
عطایی بود قطعی به نظر می رســد. همچنین علیرضا طلوع کیان هم به 
احتمال فراوان همچنان یکی از مربیان تیم ملی خواهد بود؛ اما وضعیت 
محمود افشاردوست نامشخص اســت و وی قصد دارد پس از جلسه ای 
که با عطایی خواهد داشت تصمیم خود را در خصوص ماندن یا جدایی 

از کادرفنی تیم ملی اعلام کند.
ضمن اینکه در حال حاضر رزومه چند مربی خارجی در حال بررســی 
اســت و قطعا یک مربی خارجی به کادر فنی تیم ملــی والیبال اضافه 
خواهد شــد.همچنین اکبر محمدی هم از این پس سرپرست تیم ملی 
نخواهد بود و به جای وی فرد دیگری برای این ســمت منصوب خواهد 

شد.

گل گهر سیرجان سقف بودجه خود را اعلام کرد
 باشگاه گهر سیرجان سقف بودجه خود را به سازمان لیگ فوتبال ایران 

اعلام کرد.
به گزارش ســازمان لیگ فوتبال ایران، باشــگاه گل گهر سیرجان در 
راستای دستورالعمل های ابلاغی فدراسیون فوتبال طی نامه ای رسمی 

فرم بودجه و هزینه های خود را به سازمان لیگ ارسال کرد.
ســقف بودجه مورد تصویب هیئت مدیره و رییس مجمع این باشــگاه 
برای حقوق و دستمزد بازیکنان و عوامل فنی با احتساب مزایای کسب 
مجوز حرفه ای و ۵۰ درصد درآمد حاصله از ترانســفر بازیکن )داخلی( 
در مجموع مبلغ دویســت و هشــتاد و دو میلیارد و چهارصدو شصت و 

یک میلیون تومان است.
پیش از این چندین باشــگاه دیگر نیز ســقف بودجه خود را به سازمان 

لیگ فوتبال اعلام کرده اند.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران  با توجه به فرا رسیدن ایام محرم و صفر در راستای 
اطلاع رسانی و ارتقاء سطح آگاهی مردم دیار همیشه  سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و 
حفظ این گوهر ارزشمند دست به امری مهم زده و با ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن 
سطح سلامت مردم مازندران دارد. در گزارشی که می خوانید کارشناسان و متخصصان این دانشگاه 
نکات مهمی را برای مقابله با بیماری های ویروسی و عفونتی مورد بررسی قرار داده اند که توجه به  آن 
می تواند به هنگام حضور در مراسم عزاداری هم استانی های عزیز را از ابتلا به بیماری محافظت کند.
مقدمه : با توجه به برگزاری مراسم عزاداری سالار شهیدان در ایام محرم و صفر در جا جای ایران اسلامی عزیز و 
اهمیت سلامت عزاداران این را می طلبد که مدیریت کنترلی و پیشگیری به ویژه کنترل عوامل محیطی در راستای 

حفظ و ارتقای سلامت عزاداران با برنامه ریزی منسجم و مدون صورت پذیرد .
ایام سوگواری سرور شهیدان حضرت ابا عبداالله الحسین )ع(فرا رسیده و تکایا و مساجد برای میزبانی از عزاداران 
حسینی رنگ و بوی محرم گرفته اند. در این ایام هر ساله جمعیت زیادی از علاقه مندان به سالار شهیدان با حضور 
در مساجد و دسته روی ها به عزاداری و سینه زنی می پردازند . اما با گذشت چند روزی از پایان مناسک حج و 
بازگشت زائران خانه خدا از کشور عربستان، موجی از بیماری های ویروسی و عفونی در اغلب مناطق کشور شایع 
شده است. مبتلایان به این نوع ویروس با علائمی چون تب و لرز و حالت تهوع و بی حالی همراه می باشند. بر 
اساس اعلام مسئولان بهداشتی استان در صورت رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی این بیماری قابلیت سرایت 
بالایی دارد. در همین راستا دستور العمل های بهداشت محیط در ایام سوگواری سرور شهیدان حضرت ابا عبداالله 
الحسین )ع( از سوی معاون بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
سراسر کشور ابلاغ شد. در این دستور العمل بر نظارت بر رعایت موازین بهداشت فردی و محیطی در مساجد، تکایا 
و هیئت ها و موکب ها به ویژه نظارت بر تهیه و توزیع نذورات در مراسم عزاداری برای پیشگیری از بروز بیماری 

های مرتبط با آب و غذا به ویژه بیماری های عفونی روده ای تاکید شده است.
از طرفی عدم رعایت موازین بهداشتی در توزیع نذورات بصورت پخت غذا در مراسم عزاداری در مساجد، تکایا 
و هیئت ها و موکب ها می تواند احتمال بروز بیماریهای مرتبط با آب و غذا به ویژه بیماریهای عفونی روده ای و 

همچنین عدم رعایت بهداشت فردی و محیطی می تواند بیماریهای مرتبط با محیط را افزایش دهد. 
الزام رعایت پروتکل های بهداشتی در مراسم های عزاداری محرم

دکتر عباس علی پور معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران ضمن تسلیت ایام سوگواری سرور شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( در این باره گفت: اولویت برنامه های  ما پیشگیری و مدیریت طغیان بیماریهای 
منتقله از آب و غذا نظیر مسمومیتها، اسهال ها و بیماریهای متاثر از تراکم جمعیت و جابجایی جمعیتی است و 

موضوع درمان، حوادث و تامین دارو نیز اولویت بعدی است.
وی با اشاره به اهمیت بهداشت اماکن بین راهی و نظارت همکاران بهداشتی بر آبرسانی سالم و عرضه یخ  
بهداشتی، کلرزنی مناسب تانکرهای آب و نحوه استقرار سرویس های بهداشتی، حمام و دفع فاضلاب گفت: 
نظارت بر مواد غذایی، سالم سازی سبزیجات، غذاهای نذری و صلواتی در موکب ها، پایانه های مسافری و... در 

اولویت بازدید اماکن بهداشتی قرار دارد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران  افزود:  با توجه به برگزاری مراسم عزاداری سالار شهیدان در 
ایام محرم و صفر و اهمیت حفظ سلامت عزاداران، لازم است مدیریت کنترل و پیشگیری به ویژه کنترل عوامل 

محیطی در راستای حفظ و ارتقای سلامت عزاداران به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود:امسال، خوشبختانه وضعیت کرونایی کشور در شرایط عادی قرار دارد و مردم در این خصوص کمترین 
نگرانی را دارند؛اما گرمای شدید هوا و مستعد بودن آلودگی و فاسد شدن سریع مواد غذایی و در نتیجه شیوع 
بیماری های میکروبی و مسری این ضرورت را ایجاب می کند تا عزاداران حسینی و موکب ها و هیات های مذهبی 

نسبت به رعایت نکات بهداشتی اهتمام و دقت بیشتری را داشته باشند.
رعایت برخی نکات بهداشتی به ویژه در برگزاری مراسم های عزاداری در هیأت های مذهبی موضوع بسیار مهمی 
است که باعث حفظ سلامتی عزاداران حسینی و حفظ شأن عظیم این ایام حزن و اندوه می شود که در این 
گزارش به نکات مهم بهداشتی که هیأت های مذهبی و عزاداران حسینی برای تأمین سلامت باید مورد  توجه 

قرار دهند اشاره می کنیم.
مساجد، تکایا، حسینیه ها و هیات های مذهبی از مهم ترین امکان مذهبی هستند که مراسم متعددی نظیر نماز 
جماعت و مراسم عزاداری در آن برگزار می شود. تراکم جمعیت و توزیع غذا بین عزاداران در این مکان ها پتانسیل 

انتقال بیماری های واگیردار را افزایش می دهد؛ در نتیجه رعایت معیارهای بهداشتی و نظافت نه تنها از لحاظ قانونی 
اهمیت دارد بلکه از لحاظ دینی نیز بر آن تأکید شده و در روایات آن را به عنوان مصادیق ایمان از آن یاد شده است.
وی با هدف پیشگیری از بروز مشکلات بهداشتی و همه گیری بیماریهای منتقله از آب و غذا به نکات بهداشتی 
که در توزیع نذورات و اطعام دهی در مراسم عزاداری محرم و صفر باید رعایت گردد اشاره کرد،این نکات شامل 

موارد ذیل است:
نکته بهداشتی در مساجد، تکایا، حسینیه ها و هیات های مذهبی : 

مسیرهای ورودی مساجد و هیأت های مذهبی به جهت مسقف نبودن می توانند به راحتی محل تجمع گردوخاک 
و آلاینده ها باشند؛ لذا توجه بیشتری را جهت رعایت موارد بهداشتی می طلبد. این محل ها باید تمیز و عاری از 

آلودگی بوده و تمهیدات مناسب برای جمع آوری زباله ها در نظر گرفته شود.
ظرف زباله درب دار به همراه کیسه زباله به تعداد مناسب در کناره های  صحن مساجد و هیأت های مذهبی قرار 
داده شود. فرش مساجد و هیأت های مذهبی را در بازه های زمانی مناسب شستشو نموده و به صورت مرتب و 

ترجیحاً با جارو برقی تمیز کنید.
از ریختن مواد غذایی روی فرش جلوگیری کنید؛ ضمن اینکه رعایت بهداشت فردی و شستشوی متناوب فرش ها 

با توجه به وضعیت پاکیزگی آن امری ضروری است.
چادر، سجاده و مهرها:

در بیشتر مساجد چادرهایی به رنگ روشن برای استفاده نمازگزاران در قفسه خاصی قرار دارد که البته بهتر است 
نمازگزاران از وسایل شخصی استفاده کنند؛ اما رعایت برخی نکات در این امکان مقدس ضروری است. مانند اینکه 

سجاده ها هرچند وقت یکبار باید شستشو شود. 
سطح مهرها به طور متناوب با سمباده تمیز شود.

جهت جلوگیری از آلودگی تسبیح های قابل شستشو با مواد گندزدا، گندزدایی شود.
وضوخانه :

وضو گرفتن در داخل مساجد با آب لوله کشی انجام شود و حتی الامکان برای جلوگیری از شیوع بیماری ها از آب 
موجود در حوض مساجد استفاده نشود.

آب آشامیدنی:
آب مصرفی باید مورد تأیید مقامات بهداشتی محل باشد. جهت آشامیدن آب استفاده از آبسردکن هایی که آب را 

به بالا فوران می دهند در اولویت است. 
استفاده از لیوان های یکبار مصرف برای آشامیدن آب ارجحیت دارد. 

در این روزها به مناسبت ایام عزاداری شربت و نوشیدنی های مختلف بین عزاداران توزیع می شود. توزیع آب، شربت 
یا شیر در بین دسته های عزاداری باید با یک لیوان یکبار مصرف صورت گیرد و از فرو بردن لیوان و پارچ به داخل 

ظروفی که آب و شربت داخل آن است جلوگیری شود.
از یخ بسته بندی شده بهداشتی استفاده شود.

از یخ های قالبی غیر بسته  بندی فقط می توان به صورت غیر مستقیم جهت سرد کردن ظروف غذا استفاده شود.
فاضلاب:

تمام فاضلاب های تولیدی مانند فاضلاب وضوخانه، سرویس بهداشتی، آبدارخانه و آشپزخانه در صورت فعال بودن 
باید به نحو بهداشتی دفع شود و از جاری شدن غیر بهداشتی آن در محیط جلوگیری شود.

بهداشت فردی پذیرایی کنندگان از عزاداران:
کسانی که در آبدارخانه مساجد و هیأت های مذهبی فعالیت می کنند باید از نظر بیماری های واگیردار سالم باشند؛ 
چرا که در صورت داشتن بیماری های واگیر می توانند افراد دیگر را نیز آلوده کنند. لذا توجه به بهداشت فردی 

توسط این افراد ضروری و ضامن سلامتی خود و عزاداران است؛در نتیجه رعایت موارد زیر بسیار ضروری است.
1- کارکنان آبدارخانه،  آشپزخانه و تمام کسانی که با توزیع آب، چای و هر نوع مواد غذایی سروکار دارند مؤظفند 

کارت معتبر بهداشت داشته باشند؛ضمن اینکه افراد یاد شده باید از ماسک استفاده کنند.
2- پوشیدن روپوش به رنگ روشن و رعایت کامل بهداشت فردی برای این افراد الزامی است. آبدارخانه باید دارای 
صابون و ترجیحاً صابون مایع برای شستشو باشد و کارکنان آن باید حوله  و دستمال یکبار مصرف داشته باشند. 

کفشداری:
در مساجد و هیأت  مذهبی دارای کفشداری، کارکنان این قسمت باید در هنگام کار از روپوش، دستکش و ماسک 

مناسب استفاده کنند.
در هنگام توزیع غذا، توزیع کنندگان یا خادمان باید از رفتن روی سفره خودداری کنند.

استفاده از کلاه و در صورت لزوم دستکش در هنگام کار در آشپزخانه یا هنگام توزیع غذا ضروری است.
هنگام انداختن سفره،از سفره های یکبار مصرف استفاده شود.

نان های مورد استفاده برای عزاداران در هنگام توزیع نذری در داخل کیسه فریز قرار داده شود و از گذاشتن و جدا 
کردن توسط افراد مختلف خودداری شود.

ظروف:
با توجه به اینکه در بسیاری از موارد در مساجد و هیأت مذهبی به مناسبت های مختلف پذیرایی یا اطعام انجام 
می شود، لذا توجه به خصوصیات ظروف مورد استفاده و طریقه صحیح نگهداری و شستشوی آنها از اهمیت 

خاصی برخوردار است.
در ابتدا باید نوع ظرف، متناسب با پذیرایی انتخاب شود.

برای مثال استفاده از ظروف پلاستیکی یکبار مصرف برای توزیع مواد غذایی که ماهیتی داغ دارند مناسب نیست و 
از این ظروف تنها باید در توزیع مواد غذایی سرد یا ولرم می توان استفاده کرد؛ در صورتی که ظروف، یکبار مصرف 
نیستند و پس از شستشو دوباره مورد استفاده قرار می گیرند )برای مثال استکان و لیوان شیشه ای( باید به نحو 
مناسب شستشو و سپس نگهداری آنها تا زمان استفاده دوباره در جایگاه مناسب صورت گیرد چراکه در صورت 

عدم گندزدایی و شستشوی مناسب می توانند به عنوان منبع آلودگی، دیگر افراد را نیز بیمار کنند.
نکات ذیل در خصوص بهداشت ظروف :

ظروف مورد استفاده در مسجد یا حسینیه و تکایا و هیأت ها باید با مواد شوینده و گندزدا تمیز شود و سپس در 
محل های درب بسته )کمد و....( نگهداری شود.

باید از ظروف یکبار مصرف در اندازه های مناسب و متناسب با نوع غذا هنگام پذیرایی استفاده گردد.
برای جلوگیری از ورود آلودگی توسط حشرات و جوندگان )مانند مگس و موش(، ضروری است ظروف نگهداری 

غذا درب بسته باشد.
شستشوی استکان و نعلبکی  ها باید با آب، مواد شوینده و گندزدا صورت پذیرد.

 قرار دادن یک ظرف آب و شستشوی تمامی استکان ها در آن و استفاده چند باره از آن آب، روشی غیر بهداشتی 
بوده و می تواند سبب همه گیری بیماری های مسری شود.

از به کار بردن فنجان یا لیوان های لب پریده و معیوب خودداری کنید.
استفاده از ظروف مشترک احتمال شیوع بیماری های واگیردار را افزایش می دهد و چنین کاری، در صورت عدم 

شستشو و گندزدایی، ممنوع است.
چنانچه در مسجد میوه و سبزی سالاد توزیع می شود باید به نحوه مناسب سالم سازی )شستشو، انگل زدایی، 

گندزدایی و شستشوی نهایی( شود و سپس توزیع شود.
ظروف یکبار مصرف:

استفاده از ظروف یکبار مصرف بر پایه پلی استایرن و موارد مشابه که از مشتقات نفتی بوده، می تواند علاوه بر تهدید 
سلامتی استفاده کنندگان، به دلیل تجزیه پذیر نبودن، سال ها در محیط زیست )آب، خاک( باقی بماند و سپس به 

زنجیره غذایی انسان به عنوان یک آلاینده شیمیایی برگردد توصیه نمی شود.
بنابراین استفاده از ظروف یکبار مصرف پلاستیکی برای مواد غذایی و نوشیدنی های گرم و داغ ممنوع است و 

برای سایر مواد غذایی نیز ظروف یکبار مصرف گیاهی به ظروف یکبار مصرف پلاستیکی ترجیح داده می شود.
به منظور ارتقای سطح سلامت جامعه، در همه مراکز طبخ، تهیه، عرضه و سرو مواد غذایی و آشامیدنی 
باید از ظروف یکبار مصرف گیاهی دارای مجوز قانونی از وزارت بهداشت که نه تنها مشکلاتی برای سلامتی 
استفاده کنندگان ایجاد نمی کنند، بلکه به دلیل طبیعی بودن، زیست تجزیه پذیر بوده و باعث تخریب محیط 

زیست نمی شود، استفاده شود.
همانطور که توزیع بهداشتی مواد غذایی در ظروف مناسب دارای اهمیت است، جمع آوری و دفع مناسب ظروف 
پس از مصرف نیز دارای اهمیت زیادی است؛ لذا اتخاذ تدابیر لازم جهت جمع آوری و انتقال سریع پسماندهای مواد 
غذایی و ظروف، نظیر تأمین ظرف های زباله بزرگ به تعداد کافی می تواند در کنترل آلودگی های ناشی از رهاسازی 

ظروف یکبار مصرف و پسماندها در محیط، نقش تعیین کننده ای داشته باشد.
زباله:

زباله یکی از عواملی است که می تواند به راحتی محیط را آلوده و نمازگزاران و عزاداران را در معرض ابتلا به 
بیماری های مختلف قرار دهد؛ لذا باید توجه ویژه ای به جمع آوری، نگهداری و دفع صحیح آن کرد.

جهت جمع آوری زباله باید در مساجد و هیأت  مذهبی به تعداد کافی ظرف زباله درب دار پلاستیکی یا فلزی 
ضدزنگ و قابل شستشو وجود داشته باشد و زباله   باید روزانه و مرتب تخلیه شود؛ همچنین از ریختن زباله و مواد 

زاید در داخل مسجد و محوطه اطراف آن خودداری گردد.
بیماری های قابل انتقال در اماکن عمومی:

مساجد و هیأت مذهبی از جمله امکان عمومی هستند که به دلیل تجمع افراد و تراکم جمعیت از یک سو و 
انجام پذیرایی و توزیع غذا می توانند در صورت رعایت نکردن بعضی نکات بهداشتی، شرایط را جهت انتقال برخی 

بیماری ها بین افراد فراهم سازند.
کرونا، سرما خوردگی، آنفلوآنزا، وبا، حصبه، مسمومیت های غذایی از جمله بیماری هایی هستند که پتانسیل انتقال 
آنها به افراد در اماکن عمومی نظیر مساجد و  اماکن مذهبی وجود دارد. این بیماری ها از طریق عطسه و سرفه، 

مواد غذایی، ظروف و دست های آلوده و حشرات قابل انتقال هستند.
آشنایی روحانیون ، متولیان مساجد و حتی نمازگزاران و عزاداران با راه های انتقال و کنترل این بیماری ها باعث 
خواهد شد تا با اتخاذ تمهیدات و انجام اقداماتی نظیر تهویه مناسب، گندزدایی، سبزیجات، تصفیه هوا)حذف شود(

سمپاشی، محیط های مستعد جهت رشد پشه، شست وشوی مناسب ظروف، رعایت بهداشت فردی توسط افراد 
شاغل در آشپزخانه و آبدارخانه و بهداشت مواد غذایی از شیوع بیماری های فوق الذکر پیشگیری شود که در نتیجه، 
ارتقای سلامت و حضور مستمر و گسترده مسلمانان در اماکن مذهبی و هیأت  مذهبی را به همراه خواهد داشت.

توصیه های بهداشتی ایام محرم:
1- توزیع نذورات بصورت بسته های خشک درب منازل صورت پذیرد.

2- در صورت پخت و پز هرگونه پخت و پز در مکانی با شرایط بهداشتی صورت گیرد.
3- تمامی افراد درگیر درفرایند  توزیع آب و غذا باید دارای کارت بهداشت و دارای کارت واکسن معتبر بوده و 

رعایت بهداشت فردی )استفاده از  ماسک و دستکش( در هنگام ارائه خدمت الزامی است.
4- مواد خام مصرفی باید سالم و بهداشتی باشد و توصیه می گردد از مواد غذایی مشمول بسته بندی و مورد تایید 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  استفاده شود
.5- از فرآورده خام دامی با کشتار مجاز و یا بسته بندی شده مورد تایید وزارت بهداشت و سازمان دامپزشکی، 

استفاده شود.
6 - ذبح و قربانی در جلوی هیئت انجام نشود.

7- از نمک های بسته بندی یددار و تصفیه  شده دارای مجوز ساخت از سازمان غذا و دارو در تهیه و پخت و پز 
غذا و برنج استفاده شود.

8- در تهیه غذا از روغن های دارای مجوز ساخت از سازمان غذا و دارو با ترانس پایین استفاده شود.
9- از ظروف مناسب در آشپزی استفاده شود.

10- از نگهداری مواد غذایی پخته شده در دمای محیط به مدت طولانی بیش از 2 ساعت خودداری گردد، در 
صورت الزام به نگهداری بیشتر از دو ساعت باید مواد غذایی پخته در زیر 4 درجه سانتیگراد یا در بالای 63 درجه 

سانتیگراد )روی شمعک گاز( نگهداری تا درجه حرارت ماده غذایی به زیر 63 درجه نرسد.
11- از بسته بندی مواد غذایی بیش از 2 ساعت قبل از مصرف خودداری شود، گاهی هیئت ها ونذر دهنده 
ها غذا را چند ساعت قبل از مصرف عزاداران به اشتباه بسته بندی می کنند که این کار باعث به خطر افتادن 

سلامتی عزادارن می شود.
12- از نگهداری  مواد غذای خام و پخته شده در مجاورت هم در داخل یخچال و سردخانه خودداری شود.

13- از آب آشامیدنی سالم  در تهیه غذا استفاده گردد.
14- در صورت استفاده از ظروف یکبار مصرف برای توزیع مواد غذایی گرم، از ظروف یکبار مصرف مناسب دارای 

مجوز از معاونت غذا دارو با اولویت ظروف بر پایه گیاهی استفاده شود.
15- استفاده از ظروف یکبار مصرف فاقد مجوز و مشخصات و همچنین ظروف پلی استایرنی )ظروف پلاستیکی 

شفاف و نازک( در توزیع نوشیدنی گرم و غذای پخته شده خودداری گردد
16- پسماندهای تولید شده به صورت بهداشتی جمع آوری ،انتقال ودفع گردد به ویژه در کنار ایستگاه صلواتی 

سطل و یا کیسه جهت جمع آوری مرتب ظروف و لیوان های یکبار مصرف استفاده شده نگهداری شود.

کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی مازندران توصیه کردند؛

ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی در مراسم عزاداری ایام محرم



اهواز –محمد مجــدم مدیرعامل 
ز  شــرکت برق منطقه ای خوزســتان ا
یــش 125 مگاولت آمپری پســت  فزا ا
ندیمشــک خبر  نتقال برق ســبزآب ا ا

د. دا
 محمود دشــت بزرگ گفــت: عملیات 
پســت  اول  فــاز  احــداث  تکمیــل 
بــرق 230 بــه 132 و 33 کیلوولــت 
ندیمشــک بــا نصــب یک  ســبزآب ا
 125 ظرفیــت  بــه  نســفورماتور  ترا
مگاولــت آمپــر بــه پایان رســید و 

برق دار شد.
ارزش  ینکــه  ا بیــان  بــا  وی 
یــش ظرفیت  فزا ین ا ســرمایه گذاری ا
3900 میلیــارد ریال بــوده، تصریح 
ز پروژه های  کرد: این پــروژه یکــی ا
پیــک  ز  ا گــذر  بــرای  ر  ولویــت دا ا

1402 بوده است. تابستان 
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقه ای 
یــش  فزا ا کــرد:  بیــان  خوزســتان 
ســبزآب  نتقــال  ا پســت  ظرفیــت 

ندیمشــک تاثیر بســزایی در کاهش  ا
نتقال ناحیه شــمال  بــار پســت های ا
پســت های  بارگیــری  کاهــش  و 
ندیمشــک و هفت تپه خواهد داشــت  ا
یــش پایداری بــرق این  فزا و باعــث ا

شد. خواهد  ناحیه 
یــن پروژه  به گفتــه دشــت بزرگ، ا
حیاتی علاوه بر تزریــق توان تولیدی 
نیــروگاه دوکوهه بــه شــبکه پایین 
دســت و بهبود ولتاژ پست های 132 
کیلوولــت منطقــه، بــار مــورد نیاز 
مصــارف صنعتی و بخــش خانگی که 
به تازگــی وارد شــبکه شــدند را نیز 

کرد. خواهد  تامین 
ز این یک  وی اضافــه کــرد: پیــش ا
نــس 230 بــه 33 کیلوولــت این  ترا
پســت ) فــاز اول( بــه ظرفیــت 50 
مگاولت آمپــر در یک طــرح ضربتی 
بــرای تامین برق مــورد نیــاز طرح 

آبرسانی غدیر وارد مدار شد.
شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان 

نتقال برق در دو اســتان  مســئولیت ا
خوزســتان و کهگیلویــه و بویراحمد 

را بر عهده دارد.
بــا توجه بــه شــروع پیــک مصرف، 
روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای 

ز مشــترکین درخواست  خوزســتان ا
می کنــد کــه بــرای حفــظ پایداری 
لگــوی مصرف  شــبکه، بــا رعایــت ا
بــرق، خامــوش کــردن کولرهــای 
ز روشــنایی طبیعی  اضافی، استفاده ا

ز لــوازم پر  در روز و عدم اســتفاده ا
 11 مصرف در ســاعت پیــک مصرف )
تــا 1۷ و 1۸ تــا 22( صنعــت برق را 
در خدمت رســانی مســتمر همراهی 

. یند نما

اردبیل-افســون جبارزاده در جلســه 
کمیته وصــول مطالبات بانک توســعه تعاون 
ز  یــن بانک ا ردبیــل، مدیر شــعب ا اســتان ا
یــم تأخیــر تأدیه و  بخشــودگی ســود و جرا
امهــال ســه ســاله بازپرداخــت تســهیلات 
کشاورزان خســارت دیده بر اساس بند »د« 

تبصــره 1۶ قانون بودجه خبر داد.
در جلســه کمیتــه وصــول مطالبــات بانک 
توســعه تعاون اســتان کــه به ریاســت مدیر 
ز  شــعب اســتان برگزار شــد، عادل کریمی ا
واحدها و شــعب تابعه اســتان خواســت در 
اســرع وقت به منظور بهره مندی کشــاورزان 
ز  خســارت دیــده از خشکســالی و غیــره ا
ظرفیــت بنــد »د« تبصره 1۶ قانــون بودجه 
یم تأخیر تأدیه  مبنی بر بخشــش ســود و جرا
و امهال سه ســاله تســهیلات مذکور، لیست 
ولویت  فراد مشــمول را تهیــه و تصمیمات و ا ا

های اعلامــی را عملی کنند.
د: در خصوص ســایر بدهکاران  مــه دا دا وی ا
نند  که مشــمول بند مذکور نیســتند، می توا
با مراجعــه به شــعب بانــک توســعه تعاون 

ضمــن تســویه مطالبــات بانــک متناســب 
ز بخشــش جرایم  لعمل داخلــی ا با دســتورا
تأخیــر تأدیه بهره مند شــوند. گفتنی اســت 
در این جلســه که با حضــور اعضــای کمیته 
وصول مطالبات بانک توســعه تعاون اســتان 
ز  و نماینــدگان وصول شــعب برگزار شــد، ا
همــکاری  واحدهــای تخصصــی بانــک در 
بلاغــی  ا هفتگانــه  راهبردهــای  پیشــبرد 
خصوصــا جــذب منابــع و وصــول مطالبات 
نــی و در خصــوص تعییــن نمایندگان  قدردا
وصــول برخــی شــعب اســتان تصمیماتــی 

شد. تخاذ  ا

احمدی  دکتــر  اصفهان-مریــم مومنی 
ر مبارکــه در حاشــیه نشســت بــا  شــهردا
معتمدیــن ، فعــالان هیات مذهبــی و هیات 
منا مســاجد شــهر مبارکــه به خبرنــگار ما  ا
ز ارکان مهم  گفــت :  هیئت هــای مذهبــی ا
مراکز فرهنگی شــهر محســوب می شــوند و 
رونق هرچــه بیشــتر هیئت هــا باعث جذب 
باعبدالله  نــان به دســتگاه ا هرچه بیشــتر جوا

الحسین )ع( خواهد شد.
وی خاطرنشــان کــرد : حقیقت عــزاداري، 
ندیشــه اهــل بیــت )ع( و فرهنگ  احیــاي ا
مام حســین )ع( براي حفظ  عاشورا اســت و ا
دین اســلام قیام نمود و بــا عمل بــه تکلیف 
خود، زیر بــار ظلم نرفته و حماســه همیشــه 

جاوید عاشــورا را در تاریخ بشریت رقم زد.
ز عاشــورا می توان  فزود : ا ر مبارکه ا شــهردا
نمردی گرفت و  درس وحــدت ، آزادی و جوا

آن را ســرلوحه تمامی امور نمود.
مر به  ینکــه ا دکتــر احمــدی بــا تاکید بــر ا
ز  ز منکــر درس دیگــری ا معــروف و نهــی ا

عاشــورا برای زندگی امروزی ما است، گفت: 
مر به  مام حســین)ع( برای بــه پا داشــتن ا ا
ز منکر جان خــود را فدای  معــروف و نهــی ا
ز اهمیت این  مــر نشــان ا اســلام کرد و این ا
ر مبارکه در پایان  فرضیه مهم اســت .شــهردا
ندیشــه  گفت:حقیقــت عــزاداري، احیــاي ا
مام  اهل بیت )ع( و فرهنگ عاشــورا اســت و ا
حســین )ع( بــراي حفــظ دین اســلام قیام 
نمود و با عمل بــه تکلیف خود، زیــر بار ظلم 
نرفته و حماســه همیشــه جاوید عاشورا را در 

تاریخ بشریت رقم زد.

اردبیل اصفهان
مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان اردبیل خبر داد؛

پرداخت  بخشودگی سود و جرایم تأخیر تأدیه و امهال ۳ساله باز
تسهیلات کشاورزان خسارت دیده

شهردار مبارکه : 
حقیقت عزاداری، احیای   اندیشه  اهل بیت )ع(

 و فرهنگ عاشورا است

افزایش 125 مگاولت آمپری پست برق 
انتقال سبزآب اندیمشک

۲۴ مشترک صنعتی و کشاورزی استان البرز 
گازدار شدند

لبرز گفت:  البرز-مظفری مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ا
در ســه ماهه نخســت ســال جــاری 24 مشــترک صنعتی و 

کشاورزی به مشترکان این شــرکت اضافه شده است.
سیدرضا غفاریان با اشــاره به تلاش شــرکت گاز برای تحقق 
ز نخســتین روزهای  شــعار »مهار تورم رشــد تولید« گفت: ا
سال 1402 گازرســانی به مشــترکان صنعتی و کشاورزی در 

ر گرفته است. دستور کار قرا
ینکــه کل مصرف کنندگان صنعتی و کشــاورزی  وی با بیان ا
د: در سه  دامه دا لبرز را 130۸ مشترک اســت، ا در اســتان ا
ماهه نخســت ســال جاری 24 مشــترک صنعتی و کشاورزی 

به مشترکان این شــرکت اضافه شده است.
فزود: میــزان حجم  لبــرز ا مدیر عامل شــرکت گاز اســتان ا
ر و ۷4۷ متر مکعب بوده اســت و  گاز جایگزین شــده 22 هزا
ز گازرســانی به این 24 مشترک در سه  صرفه جویی ناشــی ا

ر و ۶۶5 لیتر است. ماهه نخست ســال یک میلیون و 13 هزا

 

بازدید مدیرعامل شرکت نفت
ح  وژه  طر  مناطق مرکزی ایران از پر

توسعه  میدان نفتی دانان 

 کرمانشاه-حســنافخارزاده  مهنــدس حیــدری مدیر 
ه بــا همراهــی محمود  یــن شــرکت، و هیات همــرا عامــل ا
نصیری سرپرســت شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز غرب 
یــش تولید  فزا ز روند پیشــرفت فاز دوم طرح نگهداشــت و ا ا
نان که  شــامل 11 حلقه چــاه جدید و  واحد  میدان نفتــی دا

نمک زدایی است بازدید کرد.
مدیرعامل نفــت مرکزی در جلســه ای که به همیــن منظور 
در منطقه برگزار شــد ضمن بررســی آخرین وضعیت چاهها، 
نصب تســهیلات ســرچاهی، وضعیــت واحــد نمک زدایی و 
نان به نفــت مرکزی  تحویل نهایــی پروژه میــدان نفتــی دا
یران اظهــار امیدواری کرد بــا برنامه ریزی دقیق و تســریع  ا
نجــام کارهــای باقیمانده در  یــی و ا در فعالیــت هــای اجرا
کمتریــن زمان ممکــن, دیگر چاههــای پروژه نیز بــه تولید 

فزایش تولید برنامه ریزی شده محقق شود. رســیده و ا
ز  یــن جلســه همچنین بــر حمایت ا مهنــدس حیــدری در ا
شــرکت های دانش بنیان تاکیــد کرد و گفــت: نفت مرکزی 
نــش بنیان  آمادگــی همــکاری و حمایت از شــرکت های دا
فزایش و نگه داشــت  نشــگاه ها را بــه منظــور ا داخلــی و دا

رد. دا تولید 
ز زحمات و تــلاش های صادقانــه و فداکاری  مــه ا دا وی در ا
کارکنان مناطــق عملیاتی که در این فصل از ســال در دمای 
50 درجه ســانتیگراد مشــغول خدمت رســانی به هموطنان 

هســتند تشکر و قدردانی کرد.
نان در اســتان ایلام با فاصله 30  گفتنی اســت میدان نفتی دا
کیلومتری از جنوب شــرقی دهلران و ۸0 کیلومتری شــمال 
ز آن پس  ندیمشــک است و نفت خام اســتحصال شده ا غربی ا
فزایی، توسط خطوط  ز نمک زدایی، شیرین ســازی و فشــارا ا

نتقال به مبادی مورد نظر ارســال می شود. لوله ا

مخابرات کابل  سرقت  بحران 
گلستان در   

منطقــه  مخابــرات  مدیــر  گرگان-مهنازمحمدزمانی
گلســتان گفت: متاســفانه ســرقت کابل و تجهیزات مخابرات 
ئه خدمات  را به یک بحران در اســتان تبدیل شــده و کیفیت ا

به مشترکین را با مشــکل مواجه ساخته است.
ر گالیکــش در  ر فرمانــدا غلامعلــی شــهمرادی  در دیــدا
خصوص مشــکلات مخابراتی موجود در شهرســتان گالیکش 
اظهار کــرد: مهمتریــن و بزرگترین دغدغه  مخابرات ســرقت 

کابل ها و تجهیزات مخابراتی اســت.
یــن موضوع به یک بحــران تبدیل  د: متاســفانه ا دامه دا وی ا
ئــه خدمات بــه مشــترکین را با مشــکل  را شــده و کیفیت ا

است. ساخته  مواجه 
مدیــر مخابــرات منطقــه گلســتان تصریــح کــرد: بمنظور 
ز این ســرقت ها در صورتی که شوراها و دهیاران  پیشــگیری ا
رد تا نســبت  یــن آمادگی را دا همــکاری نماینــد، مخابرات ا
قدام  به خاکی کردن کابل هــای پر زوج در داخل روســتاها ا

. کند
ندازی  ه ا ر گالیکــش تاکید کــرد: را ر فرمانــدا در این دیــدا
چقربش قــارداش،  روســتاهای  در  تــی  برا مخا دکل هــای 
پاســنگ بالا و همچنیــن تقویت پوشــش آنتن دهی در پارک 
ز دیگر ضرورت هــای اصلــی در حوزه  ملــی گلســتان نیــز ا
ریــم در برنامه های توســعه ای  مخابرات اســت  کــه امیدوا

ر گیرد . مخابرات قرا
علی جــوان حــاذق گفــت: در برخی نقــاط در شهرســتان 
گالیکش نیازمند نوســازی و بهســازی تجهیــزات مخابراتی 
ولویت  ریم مخابــرات منطقه گلســتان با ا هســتیم که امیدوا
قــراردادن این نقــاط بخصــوص در مناطــق کمتر توســعه 
یافتــه، یک تحــول چشــمگیری را برای شهرســتان شــاهد 

شیم با
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اصفهان

جلسه کمیته توافقات شهرداری مبارکه برگزارشد
ری  فقات شــهردا اصفهان-مریــم مومنی  جلســه کمیته توا
ین  رکــه در ا ر مبا رشــد دکتــر احمــدی شــهردا رکــه برگزا مبا
قع  ا ملاک و فقــات ا ا کیــد بر تســهیل و تســریع در تو جلســه با تا
می  ن گرا ندا نــی گفت : بــا همــکاری شــهرو ا در طرحهــای  عمر

نــی صورت  ا مــلاک در طــرح هــای عمر فقــات ا ا ز تو بســیاری ا
ســت.  به پیشــرفت ا مات با ســرعت بیشــتری رو قدا ین ا گرفته و ا
ز محرک های رشــد و توســعه هر  : یکــی ا وی خاطرنشــان کــرد
نی شــاخص می باشــد که پروژه  جرای طرح هــای عمرا شــهری ا

لــکان عزیز به  ری با همــکاری ما نی شــهردا هــای شــاخص عمرا
فــزود : یکی دیگر  د کتر احمدی ا ســت. خوبی در حال پیشــرفت ا
ن و رفــع گره های  ندا تســهیل در تردد شــهرو هداف تملک ، ز ا ا

فیکی در سطح شــهر و محلات می باشد. ترا

کرمانشاه-حســنافخارزاده گردهمایــی ماموریــن قرائت 
کنتــور آب با حضــور معــاون خدمــات مشــترکین و درآمد و 

ر گردید مدیران ستادی آبفا اســتان کرمانشاه برگزا
بنا به دســتور مدیرعامل این شــرکت گردهمایــی مامورین قرائت 
کنتــور با حضــور عزیزپــور معاون خدمــات مشــترکین و درآمد 
شرکت آبفا استان کرمانشــاه و مدیران و مســئولین مربوطه ستاد 

و شهر کرمانشاه در ســالن همایش این شرکت برگزار گردید.
یام ســوگواری ســالار  در حاشــیه این مراســم که با توجه به ا
لســلام با روضه  باعبــدالله الحســین علیه ا شــهیدان حضــرت ا
ز زحمات قشــر  نی آغــاز شــد، عزیزپــور ضمــن تقدیــر ا خوا
رباب رجوع توســط  زحمتکــش قرائت کنتــور به لــزوم تکریم ا
تمامــی کارکنــان شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشــاه و 
ز ماموریــن قرائت کنتور توســط مســئولین  همچنیــن تکریم ا

فزود با توجه به ماهیــت کاری و وظایف  شــرکت اشــاره کرد و ا
ره و بصــورت مســتمر با مردم  کارکنان شــرکت آبفا کــه هموا

رتباط مســتقیم هســتند، رعایــت رفتار و  شــریف اســتان در ا
اخلاق اســلامی توســط پرســنل شــرکت بخصــوص مامورین 

قرائت کنتور بســیار ضروری است.
دامه  معــاون خدمــات مشــترکین و درآمــد آبفــا اســتان در ا
گفــت، مامورین قرائت مــی بایســت در راســتای رضایتمندی 
مشــترکین ارجمند در زمــان قرائت صحیــح کنتور دقت لازم را 
داشــته و ضمن رعایــت این موضوع و بــا هدف تقســیم عادلانه 
نشــعابات غیر مجاز  آب بین مشــترکین نســبت بــه شناســایی ا
نیم تا  نشــعابات بتوا قــدام نمایند که با قطع و جمــع آوری این ا ا

ز تنش آبــی جلوگیری نماییم. حد امکان ا
ز زحمات  در پایــان این مراســم بــه جهــت تقدیــر و تشــکر ا
یایی به این قشــر زحمت کــش و پرتلاش  ئــت هدا مامورین قرا

گردید. اهدا 

کرمانشاه آبفای  کنتور  قرائت  مامورین  گردهمایی    
کرمانشاه

گلستان

رتقای ســطح همکاری  گرگان-مهنازمحمدزمانــی با هــدف ا
نمندیهای  ز توا ها و تعاملات علمــی پژوهشــی و بهره گیری بهینــه ا
ره کل  دا تفاهم نامه همــکاری ا نی؛ ندیشــکده های حکمرا نشــی  ا دا
نی و قانون  ندیشــکده حکمرا آموزش فنی و حرفه ای گلســتان بــا ا

استان منعقد شد گذاری 
بــه مناســبت گرامیداشــت هفتــه ملی مهــارت و با حضــور حمزه 
د  یلو مدیــرکل آموزش فنــی و حرفــه ای گلســتان و محمدنژا کرا
نــی و قانون گــذاری اســتان، تفاهم نامه  ندیشــکده حکمرا مدیر ا

شد. منعقد  همکاری 
رتقای ســطح همــکاری ها و تعامــلات علمی  ا یلــو گفت: حمزه کرا
ندیشــکده  نشــی  ا نمندیهای دا ز توا پژوهشــی و بهره گیــری بهینه ا
نتظار  ئه خدمــات علمی- آموزشــی- مــورد ا را نــی، ا هــای حکمرا
ئه خدمــات علمی- پژوهشــی  را نــی اســتان و ا ندیشــکده حکمرا ا
در خصــوص طراحی مدلهــا، ســازوکارها و ترتیبات پیاده ســازی 

ز  نی، ا نین و رویــه هــای حکمرا و نظارت بــر اجــرای اســناد،  قوا
مهمترین اهداف تفاهم نامه اســت.

ندیشــکده  نتظار ا ئه خدمات علمی- آموزشــی- مورد ا را فزود: ا وی ا
نی اســتان به طور شایســته و با بالاترین کیفیت ، پشــتیبانی  حکمرا
نیــن و رویــه  ینــد اصــلاح و به روزرســانی اســناد، قوا ز فرا لازم ا
نــی، مشــارکت و همــکاری در برگــزاری همایش ها،  های حکمرا
نشســت های علمی-تخصصــی و کارگاه های آموزشــی و توجیهی  و 
نین و رویه  مطالعه مدل و ســازوکارهای پیاده ســازی اســناد، قوا
ره کل آمــوزش فنی و  دا ز مهمترین تعهــدات ا نــی، ا هــای حکمرا

حرفه ای استان است.
تعریــف زمینه های  نــی گفت: ندیشــکده حکمرا محمد نــژاد مدیر ا
همــکاری جدید علمی-آموزشــی- پژوهشــی در حــوزه حکمرانی 
ز واگــذاری طرح ها  قتضائــات  و حمایــت ا متناســب با نیازهــا و ا
نی )در ســطح  و پروژههــای علمــی- پژوهشــی مرتبط بــا حکمرا

مــور اجتماعی اســتانداری  ره کل  ا دا یــی( بــه ا دســتگاههای اجرا
نی است. ندیشــکده حکمرا ز مهمترین تعهدات ا گلســتان، ا

 همکاری اداره کل آموزش فنی و حرفه ای گلستان با اندیشکده حکمرانی و قانون گذاری استان 
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سخنگوی صنعت برق تاکید کرد
وم کاهش ۱۰ درصدی مصرف برای تأمین  لز

پایدار برق
 ســخنگوی صنعت برق گفت: اکنون حدود ۲۰ میلیون کولر آبی و ۱۰ 
میلیون کولرگازی در کشور فعال اســت و اگر مردم فقط ۱۰ درصد در 
مصرف این وســایل صرفه جویی کنند، امکان تأمین پایدار برق فراهم 
می شود. مصطفی رجبی مشــهدی در گفت وگویی افزود: اوج تقاضای 
مصرف برق دیروز به عــدد ۷۲ هزار و ۲۶۰ مگاوات رســید و فاصله ای 

چندانی با حد نصابی که دو هفته پیش پشت سر گذاشتیم، ندارد.
وی ادامه داد: میزان مصرف برق به صورت لحظه ای امروز ۵۰۰ مگاوات 
از دیروز بیشــتر اســت و اگر این روند ادامه داشته باشــد به حدنصاب 
جدیدی از اوج مصرف می رسیم.ســخنگوی صنعت برق خاطرنشــان 
کرد: تاکنون نسبت به بار پایه که حدود ۴۰ هزار مگاوات است، بیش از 

۳۲ هزار مگاوات اثر بار سامانه های سرمایشی است.
رجبی مشــهدی گفت: تقریباً ۲۰ میلیــون کولر آبــی و ۱۰ میلیون 
کولرگازی داریم، اگر فقط ۱۰ درصد کاهش مصرف در این بخش باشد، 

می توانیم با شبکه پایدار و امکان تأمین برق برای همه فعالیت کنیم.
وی ادامه داد: امســال همانند پارسال نیســت که مشترکان پرمصرف 
نمی توانســتند از طرح های تشــویقی اســتفاده کنند و این دسته از 
مشــترکان نیز به ســادگی با کاهش مصرف خود می تواننــد از پاداش 
بهره مند شــوند، با تنظیم دمــای کولرگازی روی ۲۵ درجــه و بالاتر، 
۲۰ درصد از مصرف کاسته خواهد شــد، همچنین استفاده از دور کُند 
کولرهای آبی کاهش ۴۰ تــا ۵۰ درصدی مصرف را بــه دنبال خواهد 
داشت.سخنگوی صنعت برق افزود: مردم اگر همکاری کنند و فقط ۱۰ 
درصد کاهش مصرف برق داشته باشند حتماً امروز هم به صورت پایدار 

می توانیم برق همه بخش های مختلف را تأمین کنیم.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران:
برق ۹۵ اداره دولتی و دستگاه اجرایی پرمصرف 

شهرستان های تهران قطع شد
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان با بیان اینکه ۲۱۰ مورد 
اخطار قطع برق ادارات از ابتدای دوره اوج مصرف در تابســتان امسال 
صادر شده است، گفت: برق ۹۵ اداره دولتی و دستگاه اجرایی پر مصرف 
اســتان تهران به دلیل توجه نکردن به اخطارهای صادره قطع شــده 
است.قاسم شــهابی افزود: بر اســاس مصوبه هیئت وزیران در روزهای 
اوج مصرف برق در ماه های گرم سال، دســتگاه های اجرایی، بانک ها، 
نیروهای مســلح و نهادهای عمومی غیردولتی موظف اند نســبت به 
کاهش مصرف برق در ســاعت اداری به میزان حداقل ۳۰درصد نسبت 
به مصرف دوره مشابه ســال پایه ۱۴۰۰ و در ساعت غیراداری به میزان 
۶۰٪ مصرف جاری با اولویت خاموش کردن روشــنایی غیرضروری و 
سامانه های سرمایشی اقدام کنند.کارشناســان شرکت توزیع نیروی 
برق استان تهران با انجام بازدیدهای میدانی و همچنین رصد دائمی از 
طریق مرکز پایش این شرکت، مصرف برق ادارات را به صورت هوشمند 
رصد می کنند و در صورت رعایت نکردن مدیریت مصرف از ســوی آنها 

پس از هشدار و اخطار قبلی، نسبت به قطع جریان برق اقدام می شود.
مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان تهران بــا قدردانی از 
همکاری مناســب صنایع در طرح های پیک ســایی، خاطرنشان کرد: 
شــاهد همکاری نکردن مناســب در بخش مشــترکان اداری برخی 
ادارات در رعایت سقف تعیین شــده مصرف هستیم؛ بنابراین شایسته 
است که مدیران دستگاه های اجرایی اســتان در این زمینه حساسیت 
بیشتری داشــته باشــند و با به کارگیری مولدهای اضطراری و رعایت 

دستورالعمل های ساده، مصرف برق خود را کاهش دهند.
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توزیع برق برای نخستین بار

تسهیلات مسکن افزایش یافت
بانک مســکن از افزایش انواع تسهیلات مســکن اعم از خرید مسکن 
انفرادی، خرید مســکن زوجین و جعاله در تهران و شهرستان ها خبر 
داد.به گزارش روابط عمومی بانک مســکن، تسهیلات خرید مسکن در 
تهران، برای املاکی که حداکثر تا ۲۵ ســال عمر کرده اند به مبلغ ۴۰۰ 
میلیون تومان و برای املاکی که ۲۵ تا ۳۰ ســال عمــر دارند، به ۳۲۰ 

میلیون تومان افزایش پیدا کرد.
همچنیــن تســهیلات خرید مســکن انفــرادی در مراکز اســتان و 
شهرســتان هایی که بیش از ۲۰۰ هزار نفر جمعیت دارند به مبلغ ۳۲۰ 
میلیون تومان برای املاک ۲۵ ساله و ۲۴۰ میلیون تومان برای املاک 

۲۵ تا ۳۰ سال افزایش یافت.
این تســهیلات در ســایر مناطق به ترتیب برای املاک ۲۵ و ۲۵ تا ۳۰ 

سال، به مبلغ ۲۴۰ و ۱۶۰ میلیون تومان تغییر پیدا کرد.
تســهیلات خرید مســکن برای زوجین نیز در تهران برای املاکی که 
حداکثر ۲۵ سال عمر دارند، ۸۰۰ میلیون تومان و برای املاکی که ۲۵ 

تا ۳۰ سال سن دارند، ۶۴۰ میلیون تومان شد.
زوجینی کــه در مراکز اســتان و شهرســتان های بــالای ۲۰۰ هزار 
نفر جمعیت زندگــی می کنند از این  پس می توانند بــرای بناهای ۲۵ 
ســاله ۶۴۰ میلیون تومان و برای بناهای ۲۵ تا ۳۰ ساله ۴۸۰ میلیون 
تومان تســهیلات دریافت کنند.این تسهیلات در ســایر مناطق برای 
ســاختمان های ۲۵ و ۲۵ تا ۳۰ ســاله به ترتیب به مبالغ ۴۸۰ و ۳۲۰ 
میلیون تومان تغییر یافت.تسهیلات جعاله نیز بدون هیچ قید و شرطی 

در همه مناطق و برای همه املاک، ۱۶۰ میلیون تومان شد.

رئیس بانک خلق چین:
 تراکنش های یوان دیجیتال به ۲۵۰ میلیارد

 دلار رسید
رئیس بانک مرکزی چین فاش کرد که تعداد تراکنش ها با اســتفاده 
از ارز دیجیتــال بانک مرکــزی چین )کــه e-CNY نیــز نامیده 
می شــود( در پایان ژوئن به ۱.۸ تریلیون یوان )۲۵۰ میلیارد دلار( 

رسیده است.
 یی گانگ )Yi Gang(، رئیس بانک خلق چین، روز چهارشنبه آخرین 
آمار مربوط بــه ارز دیجیتال بانک مرکزی چیــن )CBDC( را در یک 

سخنرانی که از سوی بانک مرکزی سنگاپور برگزار شد، افشا کرد.
وی فاش کــرد که تعداد تراکنش هــا با اســتفاده از ارز دیجیتال بانک 
مرکزی چین )که e-CNY نیز نامیده می شــود( در پایان ژوئن به ۱.۸ 
تریلیون یوان )۲۵۰ میلیارد دلار( رســیده است؛ این در حالی است که 
در اوت ســال گذشــته، حدود ۱۰۰ میلیارد تراکنش با یوان دیجیتال 

ثبت شد.
یی همچنین فاش کرد که ارز دیجیتــال بانک مرکزی چین در گردش 

به ۱۶.۵ میلیارد یوان در پایان ماه ژوئن رسید.
علاوه بر ایــن، وی اظهار داشــت که تعــداد کل تراکنش هــای یوان 

دیجیتال به ۹۵۰ میلیون رسید و ۱۲۰ میلیون کیف پول باز شد.
بانک خلق چین اســتفاده آزمایشــی از یوان دیجیتال را در پایان سال 
۲۰۱۹ میلادی راه اندازی کرد و در حال آزمایــش این ارز دیجیتال در 
شهرهای مختلف چین از جمله سوژو، شنژن، شیونگان و چنگدو بوده 
است. در ماه ژوئیه، شــهر جینان پرداخت یوان دیجیتال را برای کرایه 

حمل ونقل عمومی اجرا کرد.
خانه تســویه شــانگهای نیز به تازگــی از تسویه حســاب های یوان 
دیجیتال پشــتیبانی کرده اســت. در همین حال، بانک مرکزی چین، 
 ،NFC( یوان دیجیتال را برای ســیم کارت ها و پرداخت های انِ افِ سی

ارتباطات میدان نزدیک( نیز به کار برد.

وشعبه نیر  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

خریــدار  سرپرســت مدیریــت فنــاوری 
پژوهشــگاه نیرو، ضمن اشــاره بــه راه اندازی 
ســامانه پایش هوشمند پســت های توزیع برق 
برای نخســتین بار در این پژوهشگاه گفت: یکی 
از کاربردهای این ســامانه پایش وقوع خاموشی 

در شبکه است.
به گزارش پژوهشــگاه نیرو، لیلا عبــدی افزود: 
همچنیــن امــکان رؤیت پذیری شــبکه برق با 
راه اندازی این ســامانه افزایش یافتــه و توانایی 
کنترل بهتر شبکه برای بهره بردار فراهم می شود.

وی ادامه داد: جمع آوری اطلاعات بهره برداری از 
شبکه، گردآوری و ارسال داده با کمترین دخالت 
مستقیم انســانی از مهم ترین دستاوردهای این 

سامانه است.
سرپرســت مدیریت فنــاوری پژوهشــگاه نیرو 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضــر ۸ نمونه از این 
ترانســفورماتورهای  در خروجــی  محصــول 
پســت های توزیع نیروی برق پژوهشــگاه نیرو 

نصب شده و در حال بهره برداری است.

عبدی در باره نحوه کارکرد این ســامانه گفت: 
این ســامانه با کمک اطلاعات ارســالی توسط 
تجهیزات مربوط، درصورتی که شبکه به سامانه 
هوشــمند برای پایش خاموشــی مجهز شــود، 
هشدار وقوع خاموشی در شــبکه را صادر خواهد 

کرد.
وی ادامــه داد: همچنین در صــورت دریافت 
مشــترکان،  جانــب  از  قطعــی  گــزارش 
صحت ســنجی گــزارش، از طریــق اطلاعــات 
دریافتــی از ایــن ســامانه هوشــمند به راحتی 

قابل انجام است.
سرپرســت مدیریت فنــاوری پژوهشــگاه نیرو 
افزود: تعیین ظرفیــت بارگذاری دینامیکی برای 
ترانســفورماتورهای نصب شــده در پست های 
توزیع، از جمله قابلیت های این ســامانه بوده که 
باعث افزایش عمــر ترانســفورماتورها، کاهش 
خرابی و در نتیجه کاهــش هزینه های مرتبط با 

تعمیرات آنها می شود.
عبــدی، کاربرد دیگر ایــن ســامانه را پایش 

وقوع خاموشی در شــبکه عنوان کرد و گفت: 
این ســامانه همچنیــن قابلیــت اندازه گیری 
و محاســبه پارامترهــای ولتــاژ، جریــان، 
توان اکتیــو و راکتیو، فرکانــس، ضریب توان، 
هارمونیک ها و نمایــش آنها بــه کاربر را دارا 

است.
وی خاطرنشان کرد: بر اســاس پروژه طراحی 
و اجــرای پایلــوت کاربســت حســگرهای 
مغناطیســی اندازه گیری جریــان و ولتاژ در 
شــبکه توزیع هوشــمند که بــه کارفرمایی 
پژوهشــگاه نیرو به نمایندگی از شرکت توانیر 
و عضو هیئت علمی دانشــکده مهندســی برق 
دانشــگاه شــهید بهشــتی به عنوان مجری 
دانشگاهی انجام شد، با استفاده از حسگرهای 
مغناطیسی، پیاده ســازی یک سامانه پایشی با 
کاربردهای پایش بارگذاری ترانسفورماتورها، 
پایش خاموشی های شبکه، پایش نامتعادلی، 
هارمونیک ها، تــوان راکتیو، ولتاژ، ضریب توان 

و شبکه محقق شد.

 ۲۹ به  منتهی  سالیانه  عادی  عمومی  مجمع  در 
اسفندماه ۱۴۰۱ شرکت فولاد مبارکه، با اکثریت آرا 
تقسیم ۴۰۰ هزار میلیارد ریال سود معادل۵۰۰ ریال 

به ازای هر سهم این شرکت موافقت شد.
 مجمع عمومی عادی سالیانه فولاد مبارکه اصفهان، روز 
از  با حضور 77.22 درصد  تیرماه 1402،  پنجشنبه 29 
سهام داران، مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره این شرکت، 
در سالن اجتماعات نگین نقش جهان اصفهان برگزار شد. 
همچنین پیش از این مجمع نیز جلسه مجمع عمومی 
اسفندماه 1401 شرکت فولاد  به 29  فوق العاده منتهی 
مبارکه با حضور 77.16 درصد از سهام داران برگزار شد و 
طی آن تغییر موضوع فعالیت و تطابق اساسنامه شرکت 

با نمونه اساسنامه سازمان بورس مورد تصویب قرار گرفت.
 فولاد مبارکه؛ توسعه پایدار و تبدیل شدن

 به صنعت سبز
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه در مجمع 
عمومی عادی سالیانه این شرکت فرارسیدن ایام محرم الحرام 
و شهادت حضرت اباعبدالله الحسین)علیه السلام( را به همه 
رهروان مکتب حسینی تسلیت گفت و ضمن خیرمقدم به 
حاضران اظهار کرد: استراتژی و جهت گیری مدیریت فولاد 
مبارکه از سال 1401 بر پنج اصل استفاده حداکثری از 
ظرفیت های موجود، توسعه سرمایه های انسانی، تمرکز بر 
نوآوری و فناوری های نوین، توسعه کمّی، کیفی و متوازن و 

تبدیل شدن به صنعت سبز متمرکز شد.
وی در ادامه افزود: گروه فولاد مبارکه با گذر از مرز تولید 
سالیانه 10 میلیون تن تولید فولاد خام در سال 1401 
حماسه ای تاریخی آفرید و میزان بهره برداری از ظرفیت 
نصب شده فولاد خام کشور توسط این گروه به 67 درصد 
رسید. افزایش تولید تختال به میزان 900 هزار تن در گروه 
فولاد مبارکه نشان دهنده افزایش قابل توجه میزان تولید 

سال 1401 در مقایسه با سال 1400 است.
سرمایه گذاری ۱۲۸ هزار میلیارد ریالی فولاد مبارکه 

در راستای شتاب توسعه
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه گروه فولاد 
مبارکه در سال 1401 به میزان 128 هزار میلیارد ریال در 
راستای شتاب توسعه سرمایه گذاری کرده است، خاطرنشان 
کرد: گروه فولاد مبارکه در سال 1401 با تمرکز بر تولید 
محصولات ویژه، از 14 محصول جدید ازجمله تختال و ورق 
فولاد زنگ نزن و الکتریکی رونمایی کرد و تولید انبوه آن ها 

را در دستور کار قرار داد.

وی ادامه داد: گروه فولاد مبارکه در راستای توسعه متوازن 
زنجیره ارزش و زیرساخت های موردنیاز خود، پروژه های 
شماره  گرم  نورد  واحد  راه اندازی  و  احداث  نظیر  بزرگی 
نیروگاه سیکل ترکیبی و احداث واحد  از  بهره برداری   ،2
فولادسازی شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری را 
در دستور کار قرار داد که اتفاقات بسیار ارزشمندی بوده است.

 افزایش سود یک هزار میلیارد تومانی حاصل
 از اجرای پروژه های سیکل ترکیبی

 و نورد گرم ۲ فولاد مبارکه طی ۳ سال
طیب نیا تصریح کرد: میزان سود برآوردی ناشی از اجرای 
پروژه های نیروگاهی و نورد گرم شماره 2 فولاد مبارکه از 
سال 1403 تا 1405 به میزان هزار همت افزایش خواهد 
یافت. سرمایه گذاری فولاد مبارکه برای احداث نیروگاه های 
انرژی تجدیدپذیر خورشیدی 55 هزار و 386 میلیارد ریال 
)به صورت ریالی(  و  256 میلیون یورو )به صورت ارزی( 
بوده که این پروژه ارزشمند هم اکنون توسط گروه مپنا در 
حال تکمیل است و بخش قابل توجهی از نیاز فولاد مبارکه 

به انرژی را تأمین خواهد کرد.
 سرمایه گذاری ۱۰۰ هزار میلیارد ریالی

 فولاد مبارکه برای مشارکت در اجرای طرح انتقال 
آب از دریای عمان به اصفهان

وی در ادامه اذعان داشت: فولاد مبارکه اقدامات قابل توجهی 
در حوزه معادن ازجمله دست یابی به 55 میلیون تن ذخایر 
قطعی سنگ آهن به صورت مشارکتی و 25 میلیون تن 
به صورت ملکی، اتمام فاز اکتشاف تفصیلی 4 محدوده و 
شروع فاز دریافت گواهی کشف 3 محدوده منتج از پهنه 
انارک، ایجاد ظرفیت بیش از یک میلیون و 800 هزار تن 
سنگ آهن، استخراج 3 میلیون و 400 هزار تن ماده معدنی 

و باطله و 620 هزار تن سنگ آهن داشته است.
در  شرکت  این  گفت:  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل 
راستای تأمین آب از دریای عمان با اجرای ابرپروژه انتقال 
آب از طریق شرکت تأمین آب صفه بالغ بر 100 هزار میلیارد 
ریال سرمایه گذاری کرده و راهبرد »شرکتی مسئولیت پذیر 
برای خلق آینده ای بهتر« را به عنوان هدف آرمانی خود 
تعریف کرده است. همچنین همکاری های فنی و پژوهشی 
با تأمین کنندگان، مشتریان و مراکز علمی و پژوهشی جزو 
حوزه  در  مجموعه  این  ابتکارات  و  اقدامات  استراتژی ها، 

پایداری است.
اجرای پروژه های نیروگاهی فولاد مبارکه

 برای کاهش انتشار دی اکسید کربن

طیب نیا بیان کرد: فولاد مبارکه در راستای توسعه پایدار 
و تبدیل شدن به صنعت سبز، مصرف ویژه آب را به 2.2 
مترمکعب بر تن فولاد خام رساند و پروژه های نیروگاهی 
اجرا  کربن  دی اکسید  انتشار  کاهش  راستای  در  زیادی 
به  عمل  راستای  در  سال 1401  شرکت طی  این  کرد. 
میلیارد  به میزان هزار و 421  اجتماعی،  مسئولیت های 
ریال در حوزه های زیرساختی و عمرانی، 921 میلیارد ریال 
در حوزه های عام المنفعه، 542 میلیارد ریال در حوزه های 
حوزه های  در  ریال  میلیارد   203 اجتماعی،  و  فرهنگی 
سلامت و بهداشت و 163 میلیارد ریال در حوزه آموزش 

هزینه کرده است.
 تحقق توسعه زیست بوم نوآوری با سرمایه گذاری 

فولاد مبارکه در ۵۰ شرکت بالغ دانش بنیان
توسعه  راستای  در  مبارکه  فولاد  داشت:  عنوان  وی 
توانمندسازی  ازجمله  زیادی  اقدامات  نوآوری  زیست بوم 
در جهت تأمین نیازمندی های روز صنعت، شکل دهی به 
کسب وکارهای نوپا، تربیت نیروی انسانی و توسعه دانش 
و فناوری های پایه انجام داده است. سرمایه گذاری در 50 
شرکت بالغ دانش بنیان، تشکیل 150 هسته و استارت آپ 
فناور و حمایت از 500 طرح دانشگاهی از دیگر اقدامات 
فولاد مبارکه برای تحقق توسعه زیست بوم نوآوری در سال 

گذشته بوده است.
 اختلاف قابل توجه سودآوری سهام فولاد مبارکه 

در مقایسه با دیگر بازارها
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: فولاد مبارکه 
تن  میلیون  از 137  بیش  تاکنون  بهره برداری  ابتدای  از 
به  و صادراتی  داخلی  بازارهای  در  را  فولادی  محصولات 
فروش رسانده و از مرز صادرات 24 میلیون تن محصولات 
فولادی تخت و ارزآوری بیش از 10 میلیارد دلاری عبور 

کرده است.
وی ابراز داشت: عملکرد مالی سال 1401 فولاد مبارکه در 
مقایسه با سال 1400 به گونه ای بوده که سود هر سهم به 
859 ریال، حاشیه سود خالص به 42 درصد و بازده حقوق 
مالکانه به 46 درصد رسیده است. طی 11 سال گذشته و 
از فروردین ماه سال 1390، هر گرم طلای 18 عیار 5 هزار 
و 800 درصد، قیمت هر دلار 4 هزار درصد، هر مترمربع 
آپارتمان هزار و 700 درصد و قیمت خودروی پراید 3 هزار 

درصد رشد داشته است.
طیب نیا ادامه داد: در مقایسه با این بازارها، سهام شرکت 
فولاد مبارکه با در نظر گرفتن افزایش سرمایه و تقسیم سود 

نقدی 17 هزار درصد رشد داشته که این موضوع بیانگر 
اختلاف سودآوری سهام این شرکت برای سرمایه گذاران 
در مقایسه با دیگر بازارهاست. این در حالی است که طی 
سال های اخیر بازدهی سهام فولاد مبارکه بیشتر از بازدهی 
شاخص کل بازار سرمایه و صنعت گروه فلزات اساسی بوده 

است.
 بازده ۵۶ درصدی سهام فولاد مبارکه در مقایسه با 

شاخص کل بورس و صنعت فلزات اساسی
 در سال ۱۴۰۱

وی یادآور شد: ارزش سبد سرمایه گذاری های فولاد مبارکه 
پذیرفته شده  شرکت های  تمام شده  بهای  با  مقایسه  در 
از  درآمد حاصل  روند  و  بوده  قابل توجه  بازار سرمایه  در 
سرمایه گذاری های این مجموعه طی 5 سال اخیر به 147 

هزار و 309 میلیارد ریال رسیده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه متذکر شد: فولاد مبارکه در 
سال 1401 به دلیل اعمال محدودیت های انرژی، بخشی 
از درآمدهای خود را از دست داد و این در حالی است که 
اعمال  و  انرژی  تأمین  ما  ازجمله چالش های پیش روی 

محدودیت های انرژی در فصول تابستان و زمستان است.
طیب نیا  در پایان با اشاره به بازده 56 درصدی سهام فولاد 
مبارکه و پیشتازی در مقایسه با شاخص کل بورس و صنعت 
فلزات اساسی توضیح داد: فولاد مبارکه رتبه دوم بورس 
کشور از لحاظ ارزش بازار را به خود اختصاص داده است. 
در یک سال گذشته بازدهی سهام فولاد مبارکه 56 درصد 
بوده؛ در حالی که بازده شاخص کل 51 درصد و بازدهی 
میانگین فلزات اساسی 46 درصد بوده است.نقدینگی در 
فولاد مبارکه طی سال 1401 به خوبی مدیریت شد؛ رقم 
نقدینگی در سال 1401 حدود 33 هزار و 801 میلیارد 
ریال به صورت ریالی و 195 میلیون یورو به صورت ارزی 

بود.
 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

علت سودآوری فولاد مبارکه بزرگی و ارزش سرمایه بالای 
این شرکت است

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در 
حاشیه مجمع عمومی عادی سالیانه فولاد مبارکه گفت: 
علت سودآوری فولاد مبارکه بزرگی و ارزش سرمایه بالای 
این شرکت عظیم و بزرگ است؛ چراکه گروه فولاد مبارکه 
با تولید بیش از 10 میلیون تن انواع محصولات فولادی با 
ارزش افزوده بالا بزرگ ترین تولیدکننده فولاد خاورمیانه و 
شمال آفریقاست؛ بنابراین سهام آن از قوی ترین سهام های 

بازار سرمایه است.
 سهام فولاد مبارکه از قوی ترین
 سهام های بازار سرمایه است

وی گفت: اگرچه در این شرایط، میزان سوددهی فولاد 
مبارکه کمتر از سود بانکی است، ولی مشاهده می کنیم 
که همچنان سهام این شرکت با اقبال مناسب سهام داران 
و فعالان بازار سرمایه مواجه است و بازار سرمایه نیز هنوز 
سهام فولاد مبارکه را یکی از قوی ترین سهام های این بازار 

می داند.
هیئت مدیره،  همت  با   1401 سال  در  گفت:  سبحانی 
مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه شاهد خروجی خوبی از 

این شرکت بودیم.
 خوشبختانه فولاد مبارکه در بسیاری
 از زیرساخت های بزرگ و ملی کشور

 ورود کرده است
مدیرعامل اسبق فولاد مبارکه با بیان اینکه همواره از فولاد 
مبارکه انتظار می رود که پیشرو باشد، گفت: امروز فولاد 
می تواند  اقتصادی  بنگاه  و  صنعت  یک  به عنوان  مبارکه 
کارهای بزرگی در کشور انجام دهد. خوشبختانه این شرکت 
در بسیاری از زیرساخت های بزرگ و ملی کشور ازجمله 
انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی، توسعه ریلی و 
حمل ونقل کشور، توسعه معادن و زیرساخت های نیروگاهی 

ورود کرده است.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: باید اذعان 
داشت که اگر قرار باشد در زنجیره فولاد اتفاقی رخ دهد، 
قطعاً فولاد مبارکه یکی از مؤثرترین بازیگران این حوزه ها 

خواهد بود.
 رئیس مجمع عمومی:

در  بار  نخستین  برای  مبارکه  فولاد  حسابرسی  گزارش 
سال های اخیر مشروط نشد

امیر خرمی شاد، رئیس مجمع عمومی عادی سالیانه منتهی 
به 29 اسفندماه سال 1401 فولاد مبارکه پیش از قرائت 
هیئت مدیره  و  مدیرعامل  از  شرکت،  حسابرس  گزارش 
شرکت فولاد مبارکه به جهت اینکه برای نخستین بار طی 
سال های اخیر گزارش حسابرسی این شرکت، مشروط نشد 
و از تمامی جنبه های با اهمیت، عملکرد مالی و جریان های 
نقدی گروه و شرکت را به نحو منصفانه نشان می دهد، 

قدردانی کرد.
به گفته امیر خرمی شاد، سود سهام داران حقیقی در تاریخ 
21 شهریورماه 1402 به حساب سجام آنان واریز خواهد 

شد.
براساس این گزارش، در این مجمع صورت های مالی منتهی 
به 29 اسفند 1401 به تصویب رسید و روزنامه های دنیای 
اقتصاد و صمت نیز به عنوان روزنامه های کثیرالانتشار این 

شرکت انتخاب شدند.
معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه:

ارائه گزارش شفاف صورت های مالی فولاد مبارکه بدون 
استاندارهای  تمام  رعایت  با  حسابرسی  بند  هیچ گونه 

حسابداری
مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه در 
حاشیه برگزاری مجمع عمومی عادی سالیانه منتهی به 
29 اسفندماه 1401 گفت: برگزاری به موقع مجمع فولاد 
هیچ گونه  بدون  گزارش شفاف  ارائه  و  تیرماه  در  مبارکه 
حسابداری  استاندارهای  تمام  رعایت  با  حسابرسی  بند 
به نحوی که از نظر حسابرس مقبول واقع شد، از مهم ترین 

اتفاق های مجمع امسال بود.
از  بهتر  امسال  مالی  شفافیت  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
سال های گذشته بود گفت: سهام داران در تمامی مجامع 
انتظار توزیع حداکثری سود را دارند. خوشبختانه عملکرد 
مدیریتی شرکت از نظر حجم تولید و فروش نسبت به 
سودآوری  لحاظ  به  اما  بود؛  قوی  بسیار  قبل  دوره های 
به دلیل کاهش قیمت های جهانی در سال قبل، میانگین 
نرخ فروش نسبت به سال های قبل کمتر بود. بااین حال 
اما  یافت؛  افزایش  قبل  سال های  به  نسبت  درصد   10
رشد درآمد فروش نسبت به رشد هزینه ها کمتر بود و 

درمجموع سود شرکت کمتر شد.
کویتی تأکید کرد: در چنین شرایطی شاهد بودیم که سود 
تقسیم شده امسال به لحاظ درصدی همانند سال قبل بود، 

ولی به لحاظ حجم ریالی با کاهش مواجه بودیم.
معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه با اشاره به میزان سود 
توزیع شده در مجمع تصریح کرد: اگرچه توزیع این میزان 
نیاز  بیشتری  نقدینگی  به  در شرایطی که شرکت  سود 
داشت، مانند یک چالش پیش روی شرکت قرار گرفت، اما 
همچنان با توکل بر خداوند و همت همکاران تلاش خواهیم 
کرد در پایان سال 1402 نیز عملکرد درخشانی در فولاد 

مبارکه رقم بزنیم.
کویتی گفت: علی رغم افزایش تولید صورت گرفته در فولاد 
مبارکه طی سال 1401 شاهد کاهش قیمت های جهانی 
بودیم که چنانچه با این کاهش قیمت ها مواجه نشده بودیم، 

مسلماً میزان سود حاصل شده به مراتب بیش از این بود.

تقسیم 400 هزار میلیارد ریال سود )500 ریال به ازای هر سهم( در مجمع عمومی عادی سالیانه 

 سرمایه گذاری 100 هزار ميليارد ریالی
 شرکت فولاد مبارکه برای رفع نياز آبی صنایع اصفهان

مشروط  نشدن گزارش حسابرسی فولاد مبارکه  برای 
نخستین بار طی چند سال گذشته

 رشد 17 هزار درصدی سهام فولاد مبارکه  طی 11 سال  
گذشته و اختلاف قابل توجه سودآوری سهام  این شرکت  

در مقایسه با دیگر بازارها


